
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10867, 10900, 10901,

10903, 10905, 10906, 10907, 10908, 10909, 10910, 10911,
10912, 10913, 10914, 10916, 10917, 10918, 10919, 10920,
10921, 10922, 10925, 10926, 10927, 10928 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1764 έως 1839,

σελ. 10868 - 10889 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

10890 - 10899
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Υγείας:  
i. µε θέµα: «Ενώ χρειάζεται αναβάθµιση και περαιτέρω

στελέχωση το Κέντρο Υγείας Αρκαλοχωρίου Δήµου Μινώα
Πεδιάδας, το αποδυναµώνουν και από παιδίατρο», σελ.
10900 

ii. µε θέµα: «Πεπραγµένα Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας
(Κε.Σ.Υ.) και Διαβητολογικά Κέντρα», σελ. 10902 

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. µε θέµα: «Τα δυσανάλογα και εξωφρενικά κέρδη τραπε-

ζών εις βάρος των δανειοληπτών», σελ. 10904 
ii. µε θέµα: «Απαγόρευση των πλειστηριασµών λαϊκών κα-

τοικιών και της δέσµευσης λογαριασµών Αρωγής των σει-
σµόπληκτων στους Δήµους Μινώα Πεδιάδας και Αρχανών -
Αστερουσίων», σελ. 10906 

iii. µε θέµα: «Αίτηµα του Δήµου Γλυφάδας για επαναξιο-
λόγηση των τιµών ζώνης στην κατεύθυνση της άµεσης, κα-
θολικής και σηµαντικής µείωσής τους», σελ. 10909 

γ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:
i. µε θέµα: «Κεστεκίδειο ελληνικό σχολείο Βρυξελλών»,

σελ. 10911 
ii. µε θέµα: «Το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (ΙΕΠ)

«απορροφά» µε αµφίβολες διαδικασίες 50.000.000 την προ-
ηγούµενη των εκλογών για τον διαγωνισµό µε κωδικό ΟΠΣ
ΤΑ 5174140», σελ. 10913 

iii. µε θέµα: «Να εξασφαλιστεί άµεσα η συνέχιση των πλη-
ρωµών των πρακτικών σε Δηµόσια και Ιδιωτικά ΙΕΚ και  να
καθιερωθεί άµεσα η υποχρεωτικότητα στην πληρωµή
τους», σελ. 10915 

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Απαράδεκτες καθυστερήσεις στην καταβολή
των αποζηµιώσεων σε πυρόπληκτους παραγωγούς της
Ηλείας από τις πυρκαγιές του 2021», σελ. 10917 

ε) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα «Απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας κα-

θιστά απαγορευτική την εκτός σχεδίου δόµηση», σελ.
10919 

ii. µε θέµα: «Να αποτραπεί οριστικά η επιχειρούµενη περι-
βαλλοντική υποβάθµιση στο Αφεντέλι της Ερεσού Λέσβου»,
σελ. 10921 

iii. µε θέµα: «Η κυβέρνηση Μητσοτάκη υποθηκεύει και την
ασφάλεια υδροδότησης της Αττικής», σελ. 10923 

iv. µε θέµα: «Κώλυµα µε τη µη χορήγηση αδειών σύνδε-
σης για φωτοβολταϊκά», σελ. 10925 

v. µε θέµα «Οι εξελίξεις απειλούν τη ζωή στον Δήµο Ζί-
τσας Ιωαννίνων», σελ. 10926 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών «Ρυθµίσεις σχετικά
µε τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθ-
µού - Διατάξεις για την ευζωία των ζώων συντροφιάς - Δια-
τάξεις για το ανθρώπινο δυναµικό του δηµόσιου τοµέα -
Λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου Εσωτερικών και άλλες
επείγουσες διατάξεις», σελ. 10922 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 10914 – 10928
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 10867 - 10914

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 10914, 10916, 10917, 

10918, 10919, 10920, 
10921, 10922, 10925, 
10926, 10927, 10928

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 10867, 10900, 10901, 
10903, 10905, 10906, 
10907,10908, 10909, 
10910, 10911, 10912, 
10913

ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 10900

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 10913, 10914, 10926, 

10927, 10928
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 10919, 10920
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 10915, 10916
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10917, 10918
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 10900, 10901
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 10911, 10912, 10913, 

10914, 10915, 10916, 
10917

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 10903, 10904, 10905, 

10906, 10925, 10926
ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 10902, 10903
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 10909
ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 10921, 10922
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ. 10900, 10901, 10902, 

10903
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ., σελ. 10904, 10905, 10906, 

10907, 10908, 10909, 
10910

ΣΤΥΛΙΟΣ Γ., σελ. 10917, 10918
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10906, 10907, 10908, 

10919
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν., σελ. 10920, 10921, 10922, 

10923, 10924, 10925, 
10926, 10927, 10928

ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 10911, 10912
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10923, 10924, 10925

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’

Μεγάλη Δευτέρα 10 Απριλίου 2023



Αθήνα, σήµερα στις 10 Απριλίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
14.37’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καλό απόγευµα και καλή Μεγάλη Εβδοµάδα. Αρχίζει η

συνεδρίαση. 
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής

κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Νότιου Τοµέα Αθηνών Β3’, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’

Μεγάλη Δευτέρα 10 Απριλίου 2023



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

10868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10869



10870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10871



10872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10873



10874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10875



10876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10877



10878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10879



10880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10881



10882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10883



10884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10885



10886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10887



10888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10889



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

10890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10891



10892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10893



10894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10895



10896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10897



10898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10899



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στο σηµείο αυτό ολο-
κληρώθηκε η ανακοίνωση των αναφορών.

Ευχαριστούµε την κ. Ραλλία Χρηστίδου και για όλο το διά-
στηµα, γιατί πράγµατι ήταν πάντα παρούσα στην εκφώνηση των
αναφορών.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Τιµή µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βεβαίως τιµή είναι,

αλλά την εκτελέσατε µε κάθε τρόπο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων, ο κ. Στυλιανός - Ιωάννης Κουτνατζής, µας
ενηµερώνει ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν σή-
µερα οι εξής:

Οι µε αριθµό 641/29-3-2023, 653/3-4-2023 και 666/3-4-2023 επί-
καιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό Οικο-
νοµικών κ. Χρήστο Σταϊκούρα.

Οι µε αριθµό 652/3-4-2023, 663/3-4-2023 και 668/3-4-2023 επί-
καιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως.

Η µε αριθµό 660/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση και η µε αριθµό
2542/28-2-2023 ερώτηση κατ’ άρθρον 131 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Υγείας κ. Αθανάσιο Πλεύρη.

Οι µε αριθµό 640/29-3-2023, 642/29-3-2023, 646/30-3-2023,
649/31-3-2023 και 665/3-4-2023 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα
απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Νικόλαο Ταγαρά.

Και τέλος, η µε αριθµό 657/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση, που
θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Γεώργιο Στύλιο.

Αρχίζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 660/3-4-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Ενώ χρειάζεται αναβάθµιση και περαιτέρω στελέχωση
το Κέντρο Υγείας Αρκαλοχωρίου Δήµου Μινώα Πεδιάδας, το
αποδυναµώνουν και από παιδίατρο».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως όλοι γνωρίζουµε, η πανδηµία ανέδειξε τον αναντικατά-

στατο και καθοριστικό ρόλο του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, που
παρά τα προβλήµατα του, την υποστελέχωση, την υποχρηµατο-
δότηση, την έλλειψη σύγχρονου τεχνολογικού εξοπλισµού, κυ-
ρίως χάρις των προσπαθειών των ανθρώπων που το υπηρετούν
ανταπεξήλθε στις δύσκολες εκείνες ώρες. Ιδίως η πρωτοβάθµια
φροντίδα χρειάζεται τη στήριξη της πολιτείας στο γενικότερο
πλαίσιο της αναγέννησης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, προ-
κειµένου τα κέντρα υγείας στην πρώτη γραµµή να αντιµετωπί-
ζουν τα προβλήµατα.

Το Κέντρο Υγείας Αρκαλοχωρίου, για το οποίο η ερώτηση σή-
µερα, εξυπηρετεί, µαζί µε το Κέντρο Υγείας Καστελίου, σχεδόν
τον µισό νοµό και είναι πραγµατικά άξιο επαίνου το γεγονός ότι
παρά τα προβλήµατα, παρά το γεγονός ότι είναι στελεχωµένα µε
επικουρικούς, παρά το γεγονός ότι λείπουν βασικές ειδικότητες,
γίνεται σοβαρή δουλειά. Όµως δεν µπορεί περαιτέρω να αποδυ-
ναµώνονται από ανθρώπινο δυναµικό και βεβαίως, δεν µπορεί να
συνεχιστεί η υποστελέχωση.

Όπως έχει καταγγελθεί από τους πολίτες και θα καταθέσω στα
Πρακτικά της Βουλής την επιστολή του Συλλόγου Φίλων Κέντρου
Υγείας Αρκαλοχωρίου, ενώ περιµέναµε τη στελέχωση του Κέ-
ντρου Υγείας µε ειδικότητες που λείπουν, αποφασίστηκε η πρα-
γµατοποίηση εφηµεριών στο νοσοκοµείο, το νοµαρχιακό, το
Βενιζέλειο, από την παιδίατρο του Κέντρου Υγείας, τέσσερις
φορές. Αυτό σηµαίνει ότι θα έχουµε τεράστιο πρόβληµα και µε
δεδοµένο ότι έχουν αυξηθεί οι ανάγκες ήδη, λόγω και του γεγο-
νότος ότι στην περιοχή κατασκευάζεται το µεγαλύτερο έργο
αυτή τη στιγµή στην Κρήτη, το νέο Διεθνές Αεροδρόµιο, το κέ-
ντρο υγείας αποδυναµώνεται.

Θα σας πω ότι πραγµατικά τα περιστατικά έχουν αυξηθεί και
για παιδιά, µιας και έχουν αυξηθεί οι οικογένειες που είναι εγκα-
τεστηµένες στην περιοχή µε παιδιά και η πολιτεία, το Υπουργείο
Υγείας, ακολουθεί αντίστροφη πορεία.

Αυτό που ζητάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, είναι να µεριµνήσετε
για την περαιτέρω στελέχωση των κέντρων υγείας και ιδιαίτερα
του Κέντρου Υγείας Αρκαλοχωρίου, για το οποίο η ερώτηση σή-
µερα, και να µας πείτε τι έχετε κάνει ή τι προτίθεστε να κάνετε
για τον σκοπό αυτό. Βεβαίως, άµεσα πρέπει να υπάρξει λύση στο
θέµα παιδιάτρου, για να µην µείνει η περιοχή χωρίς παιδίατρο,
όταν αυτός θα πηγαίνει στο νοµαρχιακό νοσοκοµείο για την εκτέ-
λεση εφηµεριών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός Υγείας

κ. Πλεύρης έχει τον λόγο, για να πρωτολογήσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να ξεκινήσω, αναφερόµενος και

στο πρόσωπό σας, από το γεγονός ότι αντιλαµβάνοµαι ότι ενδε-
χοµένως είναι, µετά τη δική σας επιλογή, η τελευταία παρουσία
σας σε επίπεδο κοινοβουλευτικής δράσης. Ήµασταν σε διαφο-
ρετικά κόµµατα άλλοτε ως Κυβέρνηση, άλλοτε ως Αντιπολίτευση,
αλλά ακόµη και στην κρίσιµη µεγάλη µάχη του 2012-2015 ήσα-
σταν παρών και οφείλω να πω ότι ο αγώνας τον οποίο κάνατε όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα, µε όλες τις διαφορές που υπήρξαν,
ήταν ένας έντιµος αγώνας και από την πλευρά του τρόπου µε το
οποίο πολιτευόσασταν µέσα στο Κοινοβούλιο και ό,τι ερωτήσεις
σας είχα ως Υπουργός Υγείας, ήταν πάντοτε ερωτήσεις, όπως
και σήµερα, που δείχνουν ακριβώς την ευαισθησία σας και σε ευ-
ρύτερα θέµατα, αλλά και σε θέµατα της περιφέρειάς σας. Θα
ήθελα, λοιπόν, και απ’ αυτό εδώ το Βήµα να εκφράσω τον από-
λυτο σεβασµό µου προς το πρόσωπό σας, κύριε συνάδελφε, και
να σας ευχηθώ από εδώ καλή επιτυχία σε ό,τι αποφασίσετε να
κάνετε στον πολιτικό στίβο.

Έρχοµαι τώρα στο κοµµάτι της ερώτησής σας. Πρώτα απ’ όλα,
πάµε να δούµε πώς είναι η στελέχωση του συγκεκριµένου κέ-
ντρου υγείας. Το 2019, τον Ιούλιο, η στελέχωση αφορούσε σα-
ράντα τέσσερα άτοµα προσωπικό, δεκατέσσερα ιατρικό, είκοσι
νοσηλευτικό, τέσσερα παραϊατρικό και έξι διοικητικό. Σήµερα,
αυτή η στελέχωση είναι στα σαράντα οκτώ άτοµα, µε αύξηση του
ιατρικού προσωπικού. Έχουµε δεκαοκτώ άτοµα ιατρικό προσω-
πικό, επτά µόνιµο, τρεις επικουρικό και οκτώ υπηρεσία υπαίθρου.
Έχουµε νοσηλευτικό είκοσι πέντε άτοµα, πέντε άτοµα παραϊ-
ατρικό και επτά άτοµα διοικητικό προσωπικό. 

Άρα η στελέχωση παραµένει σε ένα ικανοποιητικό επίπεδο,
προκειµένου να καλύπτει τις ανάγκες της περιοχής, όπως τις πε-
ριγράψατε. 

Ειδικά για το σκέλος του παιδιάτρου, το συγκεκριµένο κέντρο
υγείας έχει ενισχυθεί από τις 19 Νοεµβρίου µε µια επικουρική
παιδίατρο, η οποία λόγω των αυξηµένων αναγκών που υπάρχουν
στο Γενικό Νοσοκοµείο Ηρακλείου, στο Βενιζέλειο, θα συνδράµει
στις εφηµερίες του νοσοκοµείου, αλλά αυτό σε καµµία περί-
πτωση δεν περιορίζει τη λειτουργία της και τις υποχρεώσεις τις
οποίες έχει, αλλά και την κάλυψη ως παιδίατρος, για να καλύπτο-
νται οι ανάγκες των πολιτών τις ώρες που λειτουργεί το κέντρο
υγείας, ενώ παράλληλα υπάρχει και µια ακόµη παιδίατρος µό-
νιµη, που υπηρετεί στο Κέντρο Υγείας Χερσονήσου και για να κα-
λύπτει τις αυξηµένες ανάγκες, κάνει εφηµερίες τρεις φορές το
µήνα για την ενίσχυση του Κέντρου Υγείας Αρκαλοχωρίου.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, λοιπόν, ότι το γεγονός που χρει-
άζεται προσωρινά να καλυφθούν κάποιες αυξηµένες ανάγκες µε
εφηµερίες στο Γενικό Νοσοκοµείο Ηρακλείου, στο Βενιζέλειο,
από την παιδίατρο, σε καµµία περίπτωση δεν θέτει αλλαγές δυ-
σµενείς για τον τρόπο λειτουργίας του κέντρου υγείας. Πρόκειται
για ένα πολύ σηµαντικό κέντρο υγείας µιας ιδιαίτερης περιοχής
που έχει ταλαιπωρηθεί και γι’ αυτό φροντίσαµε να υπάρχει και
µια καλύτερη στελέχωση απ’ αυτήν που παραλάβαµε, παρά τις
αυξηµένες ανάγκες που υπάρχουν και σε άλλες περιοχές και σε
άλλα κέντρα υγείας και θα υπάρξει µέριµνα, µόλις καλυφθούν οι
ανάγκες στο Βενιζέλειο, αµέσως να µην υπάρχει αυτή η επιπλέον
εφηµέρευση της παιδιάτρου. 
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Σε ένα ευρύτερο πλαίσιο που αφορά τα κέντρα υγείας, θέλω
να σας πω ότι και τα κέντρα υγείας της δικής σας περιοχής έχουν
ενταχθεί σε όλο το πρόγραµµα των εκατόν πενήντα επτά έργων,
που µαζί µε το Υπουργείο Οικονοµικών, µε τον συνάδελφο µου
τον Χρήστο Σταϊκούρα, φροντίζουµε µέσα από τους πόρους του
Ταµείου Ανάκαµψης να έχουν την πλήρη ανακαίνιση, καθώς επί-
σης και ογδόντα ΤΕΠ νοσοκοµείων, που πάλι σε αυτά είναι και τα
δύο νοσοκοµεία που βρίσκονται στη δική σας περιφέρεια. 

Άρα βασική µας προτεραιότητα είναι η αναβάθµιση της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας. Ειδικά στα περιφερειακά κέντρα
υγείας θέλουµε, στο µέτρο του εφικτού, να διατηρήσουµε τη δύ-
ναµη την οποία έχουν και όσο είναι εφικτό να µπορέσουµε αυτήν
τη δύναµη να την αυξήσουµε και να µην υπάρχει πρόβληµα στην
εξυπηρέτηση των αναγκών των πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για τα καλά σας λόγια. Η στάση η

πολιτική και το έργο, είτε στο νοµοθετικό είτε στον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, βέβαια πρέπει να είναι µε βάση το συµφέρον της
χώρας, πρώτα απ’ όλα, και της κοινωνίας. Εκ των πραγµάτων
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο αναδεικνύονται και θέµατα τοπικού
χαρακτήρα περιφερειακής διάστασης, αλλά πράγµατι στο πλαί-
σιο αυτό λύνονται πολλές φορές και ζητήµατα ακόµα και γενικό-
τερης πολιτικής, αν υπάρχει ανταπόκριση και αν βέβαια αναδεικ-
νύονται και αυτά µε τεκµηρίωση. 

Θα πρέπει να πω ότι στα δεκαεννιά χρόνια κοινοβουλευτικού
ελέγχου έχουν λυθεί πολλά ζητήµατα µέσω του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου ή τουλάχιστον έχουν αναδειχθεί από εµένα -και φυ-
σικά από όλους τους συναδέλφους- εκατοντάδες χιλιάδες
θύµατα και η εκάστοτε κυβέρνηση και ο Υπουργός ο αρµόδιος
δεν µπορεί µετά από έναν κοινοβουλευτικό έλεγχο να πει ότι δεν
γνωρίζει ή ότι είχε άλλη εντύπωση για προβλήµατα που υπάρ-
χουν µέσα στην κοινωνία και στους θεσµούς. Γι’ αυτό πιστεύω
ότι είναι κρίσιµη η διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου και
αφορά την ποιότητα και του κυβερνητικού έργου, αλλά και την
ποιότητα γενικότερα της δηµοκρατίας. 

Στο συγκεκριµένο θέµα που συζητάµε, κύριε Υπουργέ, θα πρέ-
πει να σας πω τι ισχύει σε πολλές περιπτώσεις. Οι υπηρεσίες κά-
νουν ενηµέρωση -και εγώ είχα αντίστοιχη ενηµέρωση- σαν να
είναι όλα καλά πάντα. Παρουσιάζεται, θα έλεγα, µια καλύτερη ει-
κόνα από αυτήν που υπάρχει στην πράξη και γι’ αυτό είναι ένα
ζήτηµα ο Υπουργός, ο Υφυπουργός ο αρµόδιος που θα απαντή-
σει σε µια ερώτηση να έχει την εικόνα χωρίς φτιασιδώµατα.

Εδώ, λοιπόν, στο κέντρο υγείας έχουµε –το είπατε και εσείς-
επικουρικούς, µεγάλο αριθµό επικουρικών, όπως ισχύει και γενι-
κότερα στο σύστηµα υγείας. Αυτό είναι το πρώτο πρόβληµα που
πρέπει να λυθεί και πρέπει θεσµικά να δείτε το επόµενο διάστηµα
-βεβαίως να το δει η καινούργια κυβέρνηση- πώς όλοι όσοι έχουν
υπηρετήσει ως επικουρικοί για πολλά χρόνια, συµβασιούχοι και
λοιπά, πώς εντάσσονται στο σύστηµα υγείας µε έναν τρόπο που
µέσα από αξιολόγηση και θεσµικές φυσικά διαδικασίες θα τους
δώσει τη δυνατότητα να συνεχίσουν να προσφέρουν µε σταθερή
εργασία. Αυτό είναι το ένα. 

Το δεύτερο είναι ότι κάθε κέντρο υγείας για να λειτουργήσει
χρειάζεται ένα µίνιµουµ σε κάθε ειδικότητα, να το πω, όπως κάθε
νοσοκοµείο ένα µίνιµουµ ανθρώπινου δυναµικού σε κάθε κλινική.
Δηλαδή δεν γίνεται να έχεις τρεις µέρες, για παράδειγµα, παι-
δίατρο ή άλλη ειδικότητα. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε την ανάγκη για το Κέντρο Υγείας Αρκα-
λοχωρίου για τρεις τουλάχιστον γενικούς γιατρούς, που είναι
εντελώς απαραίτητοι για να λειτουργήσει και ο θεσµός του προ-
σωπικού γιατρού,  ένας θεσµός που είτε µε την ονοµασία οικο-
γενειακός γιατρός είτε µε την ονοµασία προσωπικός, που είναι
σήµερα, δεν θα ολοκληρωθεί και δεν θα πάρει σάρκα και οστά,
αν δεν εξασφαλίσουµε τις προϋποθέσεις.

Και χρειάζεται σε αυτό το θέµα να κάνετε παραπέρα βήµατα,
κύριε Υπουργέ, ούτως ώστε οι γιατροί που υπηρετούν το δηµό-
σιο, το εθνικό σύστηµα υγείας να έχουν τη δυνατότητα και τις
ώρες να εκπληρώσουν τον ρόλο τους στα πλαίσια του προσωπι-
κού γιατρού. 

Και βέβαια θα επιµείνω να κάνετε µια προσπάθεια, κύριε
Υπουργέ, για το θέµα του παιδιάτρου το οποίο αναδείχθηκε µε
την επιστολή των φίλων του κέντρου υγείας, ούτως ώστε µια πε-
ριοχή που εξυπηρετείται από το Κέντρο Υγείας Αρκαλοχωρίου
να µη µείνει χωρίς παιδίατρο σε καµία περίπτωση. 

Και θα ήθελα να ευχαριστήσω και το Προεδρείο της Βουλής
και συνολικά δια του Προεδρείου όλους τους συναδέλφους και
διαχρονικά -και αυτούς που ήταν σε προηγούµενες συνεδριάσεις
της Βουλής- για τη συνεργασία που είχαµε και για την µεγάλη
προσπάθεια που όλοι κάνουµε, όλοι κάνουν για τον τόπο τους
και γενικότερα για την πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Κεγκέρογλου. Ειλικρινά αποτελείτε παράδειγµα
προς µίµηση στα θέµατα των επίκαιρων ερωτήσεων, γιατί -εγώ
τουλάχιστον µε την εµπειρία που έχω και σας γνωρίζω χρόνια-
και επίκαιρες και ουσιαστικές πάντα ήταν. 

(Χειροκροτήµατα)
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Κεγκέρο-

γλου, πράγµατι. Ξέρετε τι γίνεται, κύριε Πρόεδρε; Όσες ιδεολο-
γικές αντιπαραθέσεις και να υπάρχουν, εδώ καταλήγουµε ότι ο
κάθε ένας Βουλευτής από το δικό του µετερίζι προσπαθεί να υπε-
ρασπιστεί το δηµόσιο συµφέρον και την περιοχή στην οποία δρα
και πολιτεύεται. Από τη δική µας πλευρά προσπαθήσαµε και στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο συνολικά να απαντήσουµε. Υπάρχει ένα
πρόβληµα στο Υπουργείο αναφορικώς µε τις γραπτές ερωτήσεις
λόγω της πληθώρας την οποία δέχτηκαν και θα συµφωνήσω από-
λυτα µε αυτό που είπε ο κ. Κεγκέρογλου ότι ειδικά οι επίκαιρες
ερωτήσεις είναι ερωτήσεις που θέτουν θέµατα και ελέγχουν τον
Υπουργό, διότι οι δεσµεύσεις τις οποίες θα αναλάβει και από το
κοµµάτι του κοινοβουλευτικού ελέγχου είναι δεσµεύσεις που
αξιολογούνται. Υπό αυτήν την έννοια, πράγµατι εγώ γνωρίζοντας,
όπως είπα και στην πρωτολογία, τον συνάδελφο τον κ. Κεγκέρο-
γλου και από την κυβερνητική του θέση όταν βρισκόταν και ως
Βουλευτής της Πλειοψηφίας και ως Βουλευτής της Αντιπολίτευ-
σης, πάντοτε σεβόταν απόλυτα την κοινοβουλευτική διαδικασία
και τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Κύριε Κεγκέρογλου, παίρνουµε τα στοιχεία από τις υπηρεσίες,
αλλά δεν ωραιοποιούµε τις καταστάσεις. Και πράγµατι λέµε ότι
και το συγκεκριµένο κέντρο υγείας έχει προβλήµατα, όπως έχουν
τα κέντρα υγείας, αλλά βρίσκεται σε µια καλύτερη στελέχωση
από αυτήν στην οποία βρισκόταν πιο πριν, χωρίς όµως αυτό να
είναι αρκετό. Ειδικά στο κοµµάτι των γενικών γιατρών, επειδή
πολύ σωστά το θίξατε, υπάρχει µια έλλειψη µε αποτέλεσµα να
µην µπορεί να καλυφθεί πλήρως η περιοχή όπως επιθυµούµε.
Υπάρχει και το θέµα του προσωπικού γιατρού που, ασχέτως των
διαφωνιών που υπάρχουν, υπάρχει µια συµφωνία ότι αποτελεί
βάση κάθε συστήµατος πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Αναδείξατε το πρόβληµα που αναφορικώς µε τους επικουρι-
κούς, οι οποίοι είναι αρκετοί ως πάρα πολλοί στο σύστηµα υγείας
αυτήν τη στιγµή και λόγω της πανδηµίας. Είναι ένας αριθµός που
µπορεί να φτάνει τις δεκαπέντε χιλιάδες εργαζοµένων, γιατρών,
νοσηλευτών, λοιπού προσωπικού. Ήδη ακολουθούµε µια διαδι-
κασία την οποία θεωρώ ότι όποιος και να είναι κυβέρνηση αυτήν
τη διαδικασία θα ακολουθήσει, επειδή δεν υπάρχει δυνατότητα
βάσει του Συντάγµατος αυτές οι συµβάσεις να µετατραπούν από
ορισµένου σε αορίστου χρόνου. 

Υπάρχουν οι προκηρύξεις οι οποίες βγαίνουν µε παράλληλη
παράταση του συγκεκριµένου προσωπικού, που ήδη η παράταση
αυτή είναι µέχρι τις 31-12-2023. Οι προκηρύξεις που υπάρχουν
αυτήν τη στιγµή φτάνουν κοντά στις έξι χιλιάδες θέσεις και είναι
του 2022, άρα υπάρχουν αντίστοιχες προκηρύξεις και για το
2023. Με αυτήν τη δυνατότητα και τη συνταγµατικά αποδεκτή αυ-
ξηµένη µοριοδότηση, που δεν είναι µια αυξηµένη µοριοδότηση
όπως ίσχυε στο παρελθόν και είχαµε την K2 που βγήκαν αντισυ-
νταγµατικές αυτές οι ρυθµίσεις, είναι µια αυξηµένη που συνδυά-
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ζεται όχι ως επιβράβευση, αλλά ως αυξηµένη εµπειρία λόγω των
συνθηκών της πανδηµίας, θεωρούµε ότι όποιος από όλους αυ-
τούς που είναι επικουρικοί τώρα θελήσει να παραµείνει στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, έχουµε αυτές τις δυνατότητες όπως τις
έχουµε περιγράψει. Μόλις γίνει η µετατροπή αυτών των θέσεων
µε τον συνταγµατικά ανεκτό τρόπο, αντίστοιχα θα υπάρξουν και
επιπλέον προκηρύξεις, γιατί χρειάζεται και παραπάνω προσω-
πικό, παραπάνω εργαζόµενοι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Θέλω να τονίσω ότι το 2019 οι εργαζόµενοι στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας ήταν εκατό χιλιάδες τριακόσιοι περίπου, ενώ σή-
µερα είναι εκατό επτά χιλιάδες εξακόσιοι, που σηµαίνει ότι
έχουµε µια αύξηση επτά χιλιάδων εργαζοµένων στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, αλλά και µε πολύ αυξηµένες ανάγκες, διότι υπάρ-
χει και η πανδηµία και οι συνθήκες της πανδηµίας και οι
παραπάνω ΜΕΘ που έχουν δηµιουργηθεί και οι παραπάνω κλινι-
κές. Εποµένως, υπάρχει ένας πλήρης σχεδιασµός να έχουµε την
καλύτερη δυνατή στελέχωση.

Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε και κύριε συνάδελφε, κύριε Κεγκέρο-
γλου, θα εξαντλήσουµε τις δυνατότητες και στα κέντρα υγείας
και για το συγκεκριµένο που ρωτάτε να υπάρξουν και αυτές οι
µετατροπές των θέσεων µε τον συνταγµατικά ανεκτό τρόπο,
αλλά αντίστοιχα να υπάρξει και ενίσχυση ειδικά στους κρίσιµους
τοµείς, που συνδυάζονται µε την οµαλή λειτουργία των κέντρων
υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ακολουθεί η πρώτη
µε αριθµό 2542/28-2-2023 ερώτηση του κύκλου των αναφορών -
ερωτήσεων του Βουλευτή B1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Πεπραγµένα Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας (Κε.Σ.Υ.)
και Διαβητολογικά Κέντρα».

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να µη µε-

τρήσετε στον χρόνο µία εισαγωγή που θα κάνω και που αφορά
στον συνάδελφο και φίλο µου, τον Βασίλη Κεγκέρογλου, διότι,
όχι εκ συµπτώσεως, αλλά επειδή εγώ δεν κάνω συχνά επίκαιρες
ερωτήσεις, όποτε κι αν κάνω, έχει κάνει κι αυτός. Συνεπώς, δεν
είναι καθόλου εκ συµπτώσεως, αλλά λόγω της δικής του επιµέ-
λειας και του σεβασµού του στον κοινοβουλευτικό έλεγχο.
Οπότε, επαναλαµβάνω ότι όποτε έχω εγώ επίκαιρη ερώτηση,
είναι και ο κ. Κεγκέρογλου εδώ.

Θέλω, λοιπόν, µε αυτή την ευκαιρία να πω στο Σώµα ότι όταν
έµαθα την επιλογή του να µην είναι ξανά υποψήφιος και να ασχο-
ληθεί µε άλλα θέµατα της πολιτικής –δεν ξέρω, εάν µου επιτρέπει
να πω, θα διεκδικήσει ένα δήµο στον νοµό του, θα ασχοληθεί, δη-
λαδή, µε την τοπική αυτοδιοίκηση και του εύχοµαι καλή επιτυχία
και πιστεύω ότι θα την έχει- προσπάθησα στα συναδελφικά όρια
να τον αποτρέψω, να του πω ότι το ΠΑΣΟΚ τον χρειάζεται, ότι
επειδή είναι ένας πάρα πολύ δυνατός Βουλευτής και ποτέ η ζωή
για εµάς µετά από το 2009 δεν υπήρξε εύκολη και προβλέπεται
µάχη -και µάχες µπροστά µας-, θα θέλαµε να είµαστε όλοι µαζί
εδώ. Δεν κατέστη δυνατό να µεταπειστεί, είχε πάρει τις αποφά-
σεις του. 

Του εύχοµαι καλή επιτυχία και θέλω να πω στο Σώµα ότι θα θυ-
µάµαι για πάντα αυτό που έχει πει για µένα, όταν κάποιοι από
εδώ επιχείρησαν να µε εξοντώσουν. Έχει πει σε τηλεοπτική εκ-
ποµπή ότι «γι’ αυτόν τον άνθρωπο…», δηλαδή για µένα, «…βάζω
το χέρι µου στη φωτιά». Όσο κι αν ορισµένες επιλογές που κά-
ναµε µας χώρισαν σε σχέση µε διεκδικήσεις ηγεσιών στο ΠΑΣΟΚ
κ.ο.κ., ποτέ δεν έπαψα να τον εκτιµώ και να τον αγαπώ. Του το
έλεγα σε κάθε ευκαιρία και µε συγκίνηση σήµερα, που είναι η τε-
λευταία µας, απ’ ό,τι φαίνεται, δηλαδή, εβδοµάδα εδώ µε τη
Βουλή ανοιχτή, θέλω να του πω ότι τον αγαπώ πάρα πολύ, τον
σέβοµαι και θέλω να είναι καλά στην υγεία του και να σταδιοδρο-
µήσει σε αυτά που επιλέγει. 

Κύριε Πρόεδρε, τώρα στα δύο λεπτά µου θέλω να ξεκινήσω,
λέγοντας σε αυτούς που µας ακούν εκτός Αιθούσης ότι το θέµα
της δικής µου επίκαιρης ερώτησης αφορά στην ασθένεια του δια-
βήτη και επειδή η Ελλάδα έχει πάνω από ένα εκατοµµύριο ασθε-
νείς µε διαβήτη, κάθε θέµα που σχετίζεται µε την οργάνωση του
συστήµατος υγείας για να αντιµετωπιστεί αυτό το θέµα, αυτή η
ασθένεια, είναι σοβαρό. Αυτό που θα πω σήµερα, που θα ανα-

φέρω σήµερα εκτιµώ ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό. 
Οι επιπτώσεις αυτής της ασθένειας στην υπόλοιπη υγεία του

ανθρώπου είναι πάρα πολύ σοβαρές. Άνθρωποι χάνονται, επειδή
υποφέρουν από διαβήτη, αλλά χάνονται από εγκεφαλικά, χάνο-
νται από καρδιακές προσβολές, χάνονται από άλλες, δηλαδή,
ασθένειες εξαιτίας του ότι υπάρχει αυτή η βασική ασθένεια του
διαβήτη. 

Για να το αντιµετωπίσουµε ως Εθνικό Σύστηµα Υγείας, έχουµε
αναπτύξει τα διαβητολογικά κέντρα. Κι εδώ φεύγω για λίγο από
το θέµα της υγείας και έρχοµαι σε ένα κορυφαίο θέµα -για εµένα-
της ελληνικής πολιτείας. Μετά από το δυστύχηµα, την τραγωδία
των Τεµπών, το θέτω διαρκώς και επί είκοσι τρία χρόνια που είµαι
πολιτικός το έχω νούµερο ένα θέµα.

Ακούστε, κύριε Πρόεδρε, πόσος χρόνος χάνεται εδώ για τον
ασθενή. Έχω ένα έγγραφο από το Υπουργείο Υγείας µε ηµερο-
µηνία 16 Νοεµβρίου του 2020. Το υπογράφει ο Υφυπουργός τότε,
ο κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης. Με αυτόν τον Υφυπουργό ζήσαµε
εδώ την πρώτη και φοβερή φάση της πανδηµίας. Δεν τον ξεχνάµε
µε τα καλά του και τα κακά του. Είµαι Βουλευτής Αντιπολίτευσης.
Το έγγραφο, λοιπόν, από τις 16 Νοεµβρίου του 2020 έχει θέµα:
«Λειτουργία διαβητολογικών κέντρων και ιατρείων». Τέσσερις πα-
ράγραφοι είναι το έγγραφό του. Λέει: «Κατόπιν αυτών…» -προ-
αναφέρει- «… και δεδοµένου ότι έχει παρέλθει µεγάλο χρονικό
διάστηµα από την έκδοση των προαναφερόµενων αποφάσεών
του ΚΕΣΥ, χωρίς να έχει καταστεί…» -το 2020 τα λέει αυτά- «…η
ολοκλήρωση των σχετικών διατάξεων αποδοχής τους, θα πρέπει
να προχωρήσετε σε επικαιροποίηση και επαναξιολόγηση των εν
λόγω αποφάσεων και, εν συνεχεία, στην επανυποβολή τους στην
υπηρεσία µας για περαιτέρω ενέργειες». Αυτά τα λέει ο Υφυ-
πουργός τότε και απευθύνεται στο ΚΕΣΥ και του λέει ότι έχουµε
χάσει χρόνο, έχει χαθεί χρόνος. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είχε
έναν χρόνο τότε. Επαναλαµβάνω το έγγραφο είναι στις 16 Νοεµ-
βρίου του 2020. 

Στο ΚΕΣΥ υπάρχει επικεφαλής ο καθηγητής -νοµίζω είναι κα-
θηγητής Ιατρικής, στο «Αττικό» νοσοκοµείο υπηρετεί- Ρευµατο-
λογίας κ. Δηµήτριος Μπούµπας. Δεν τον ξέρω τον άνθρωπο. Αν
τον δω στον δρόµο, δεν θα τον αναγνωρίσω. 

Συγκροτείται η επιτροπή, αναλαµβάνει την ευθύνη, εκπονεί κά-
ποιες προτάσεις επικαιροποίησης, όπως του έχει τάξει ως καθή-
κον ο Υφυπουργός, κύριε Πρόεδρε, και ενώ λαµβάνει τις σχετικές
αποφάσεις, επί ενάµιση χρόνο τις κρατάει. Επί ενάµιση χρόνο τις
κρατάει! Αγανακτώ.

Στη δευτερολογία µου θα πω, γιατί σας είδα που κοιτάζετε το
ρόλοι σας, ότι δεν έχει γίνει τίποτα ακόµη. Ακόµη δεν έχει γίνει
τίποτα, αλλά θα µου δοθεί χρόνος στο τρίλεπτο της δευτερολο-
γίας µου να συνεχίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, κύριε
Πλεύρη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνά-
δελφε, βάσει και της ερώτησής σας, ζήτησα συνολικά όλα τα
στοιχεία τα οποία υπάρχουν στο ΚΕΣΥ αναφορικά µε τα διαβη-
τολογικά κέντρα και θα ξεκινήσω από το σηµείο στο οποίο ανα-
φέρεστε, την απόφαση, την επιστολή που είχε στείλει προς το
ΚΕΣΥ ο τότε Υφυπουργός Υγείας, ο Βασίλης ο Κοντοζαµάνης, το
2020. 

Από το 2020 και µετά, υπήρξε και µία σειρά καθυστερήσεων
που συνδεόταν και µε την αλλαγή του Προέδρου στο ΚΕΣΥ, κα-
θώς αρχικά ήταν Πρόεδρος ο κ. Μάρκου, µετά ανέλαβε η σηµε-
ρινή Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, η κ. Γκάγκα, και, εν συνε-
χεία, µέχρι σήµερα Πρόεδρος του ΚΕΣΥ είναι ο κ. Δηµήτρης
Μπούµπας, ο καθηγητής. 

Από το 2020, λοιπόν, και µετά υπήρξαν οι εξής πράξεις: Στις
2-4-2021 έγινε η συγκρότηση και ο ορισµός των µελών της επι-
τροπής για τον σακχαρώδη διαβήτη, ενώ στις 28-6-2021 έγινε
τροποποίηση µίας σειράς διατάξεων που αφορούσαν στον σακ-
χαρώδη διαβήτη και στη συγκεκριµένη επιτροπή. Στη συνεδρίαση
291 της ολοµέλειας του ΚΕΣΥ προέκυψε η απόφαση για την αξιο-
λόγηση των διαβητικών κέντρων, στις 2-11-2021 και στις 20-12-
2021 διαβιβάστηκε στην ολοµέλεια του ΚΕΣΥ η πρόταση της
εκτελεστικής επιτροπής από 29-10-2021. Κατά την επόµενη συ-
νεδρίαση, 25-2-2022, προέκυψε η απόφαση για το διαβητολογικό
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κέντρο του ΝΙΜΙΤΣ, ενώ στις 18 Μαρτίου υπήρξαν οι δύο αποφά-
σεις για το διαβητολογικό κέντρο και τη στελέχωσή του του Παί-
δων «Αγλαΐα Κυριακού».

Κατά το στάδιο, ωστόσο, της επεξεργασίας, µε ενηµέρωση την
οποία έχουµε στη νέα θητεία του Προέδρου του ΚΕΣΥ, του κ.
Μπούµπα, προέκυψε ότι κάποιες από τις εισηγήσεις που αφο-
ρούσαν στην αξιολόγηση των διαβητολογικών κέντρων είχαν βγει
µε διαφορετικά κριτήρια από αυτά που ορίζονταν στο επίπεδο
του νόµου. 

Οπότε δόθηκε ένας χρόνος προσαρµογής έξι µηνών στα δια-
βητολογικά κέντρα. Ενώ το διαβητολογικό κέντρο Παίδων, επειδή
υπήρξε µικρή στελέχωση, έπαυσε να λειτουργεί µέχρι να βγουν
οι νέες διατάξεις. Επίσης, έγινε επαναξιολόγηση όλων αυτών των
διαβητολογικών κέντρων µε την 36η απόφαση του ΚΕΣΥ, σύµ-
φωνα µε την οποία αποφασίστηκε η τροποποίηση των όρων και
των προϋποθέσεων λειτουργίας των διαβητολογικών κέντρων και
η επαναξιολόγηση αυτών των διαβητολογικών κέντρων εντός
τεσσάρων µηνών.

Συνεπώς, κατά τη θέση την οποία µας έχει στείλει το ΚΕΣΥ, η
απόφαση αυτή έπρεπε να εκδοθεί για να υπάρχει λειτουργία σύµ-
φωνη µε τους όρους της νοµιµότητας και δεν τίθεται υπό αυτήν
την έννοια θέµα παρατυπίας. Υπάρχει, ωστόσο, ένα θέµα καθυ-
στέρησης, όπως το περιγράψατε, σε ένα σηµαντικό πλαίσιο και
γι’ αυτόν τον λόγο ζητήθηκε να ολοκληρωθεί όσο το δυνατόν πιο
γρήγορα η συγκεκριµένη διαδικασία. Πλέον καταβάλλεται κάθε
δυνατή προσπάθεια ώστε να αντιµετωπιστεί το θέµα και η εν
λόγω επιτροπή να ολοκληρώσει τη διαδικασία.

Πού βρίσκεται, λοιπόν, η ευθύνη; Σε ένα σύνθετο θέµα οπωσ-
δήποτε η καθυστέρηση ήταν λογική. Όµως, υπάρχει ένα βασικό
πρόβληµα το οποίο αποδεχόµαστε, κύριε Λοβέρδο, και το οποίο
έχει να κάνει µε το γεγονός ότι βγήκαν κάποιες εισηγήσεις που
στην πορεία φάνηκε ότι αυτές οι εισηγήσεις έπρεπε να αλλάξουν
διότι αντικρούονταν µε ακριβείς θέσεις ως προς τις προϋποθέ-
σεις που όριζε ο νόµος. Και ο Πρόεδρός του ΚΕΣΥ, σε επικοινω-
νία που είχα, διαβεβαιώνει ότι µπαίνει σε απόλυτη προτεραιότητα
και η όποια καθυστέρηση υπήρξε ήταν καθαρά για λόγους είτε
διαδικασιών που έπρεπε να ολοκληρωθούν είτε διαδικασιών που
επαναλήφθηκαν για να είναι απόλυτα συµβατές µε τη νοµιµό-
τητα. Θα κινηθούν το ταχύτερο δυνατό για να ολοκληρωθεί όλη
αυτή η διαδικασία και να µπορέσουν να λειτουργούν οµαλά τα
διαβητολογικά κέντρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, δεν κάνω συχνά επίκαιρες ερωτήσεις, αλλά

για όποιο θέµα κάνω, δεν το ξεχνάω. Συνεχίζω έως ότου δω ότι
αυτό το οποίο λέει η κυβέρνηση διεκπεραιώνεται, η όποια κυβέρ-
νηση. Άρα, αν ο λαός µε εµπιστευτεί πάλι, θα είναι το πρώτο θέµα
που θα βάλω στην επόµενη Βουλή.

Λέω, λοιπόν, τώρα, τι µας είπε ο κύριος Υπουργός Υγείας; Πα-
ραδέχθηκε τις καθυστερήσεις, αλλά εµείς προσπαθούµε να
αθροίσουµε τον χρόνο. Η Κυβέρνηση αυτή ανέλαβε τον Ιούλιο
του 2019. Το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό. Ο τότε Υφυπουργός
δέχθηκε ότι ήδη υπήρχαν καθυστερήσεις και από τον Νοέµβριο
του 2020 είµαστε στον Απρίλιο του 2023 και µιλάµε για καθυστε-
ρήσεις. Όταν µιλάµε για καθυστερήσεις πρέπει να καταλάβουµε
σε ποιον τοµέα αναφερόµαστε και σε τι αφορούν αυτές οι καθυ-
στερήσεις.

Τα διαβητολογικά κέντρα λειτουργούν µε κάποιο συγκεκριµένο
προσωπικό, διαβητολόγοι, ψυχολόγοι, νοσηλευτές οπωσδήποτε.
Ο κ. Κοντοζαµάνης όταν έλεγε ότι πρέπει να επικαιροποιηθούν
τα πράγµατα, αναφερόταν στην ανάγκη εύρυθµης λειτουργίας
που εκτιµούσε ότι δεν υπήρχε. Έλεγε: «Επικαιροποίηση σηµαίνει
ποιοι θα είναι υπεύθυνοι για τα κέντρα αυτά και σε ποιες κλινικές
θα υπάγονται».

Δεν βλέπω, κύριε Πρόεδρε, ιδιαίτερες διοικητικές ή θεσµικές
δυσκολίες για να ισχύουν οι εξηγήσεις του κυρίου Υπουργού,
που τις δίνει η υπηρεσία του, φυσικά. Πιο πολύ το µυαλό µου πη-
γαίνει -και είναι ελεύθερο να πάει- στην πρώτη περίοδο της δια-
κυβέρνησης Μητσοτάκη. όπου σε πολλά Υπουργεία και σε εκεί-
νο… «τάτσι-µίτσι-κότσι» µε τον ΣΥΡΙΖΑ οι Υπουργοί της Νέας Δη-

µοκρατίας για να µην παρεξηγηθεί ο ένας ή για να µην παρεξη-
γηθεί ο άλλος, για να µην µας κάνουν κριτική ας µην τους ενο-
χλούµε, ας κρατάµε τους ίδιους ανθρώπους κ.λπ. κλπ..

Διότι σ’ αυτά τα θέµατα βλέπουµε ότι υπάρχουν καθυστερή-
σεις από το έγγραφο του Υπουργού, αλλά οι καθυστερήσεις
αυτές δεν εξηγούνται. Δεν είναι τόσο δύσκολες ώστε να πρέπει
να κατέλθει πια εκ του ουρανού η ιστορία της ιατρικής επιστήµης
για να ξεκαθαριστούν δύο θέµατα. Δεν δέχοµαι τις εξηγήσεις. 

Και όταν ο Πρόεδρος του ΚΕΣΥ λαµβάνει αποφάσεις και ενά-
µιση χρόνο τις κρατάει, υπάρχει σκοπιµότητα. Δεν είναι ότι τις
έλαβε, τις προώθησε, ελέγχθηκαν και κρίθηκαν ανεπαρκείς. Δεν
τις έστειλε, κύριε Πρόεδρε. Και έρχεται η κ. Γκάγκα και λέει ότι
πρέπει να οριστούν σαράντα τέσσερις θέσεις ειδικών και τίποτα
δεν έχει γίνει, εκτός από πέντε περιπτώσεις.

Και πάµε σε θέµα νοµιµότητας τώρα, κύριε Πλεύρη. Δέχτηκαν
υποψηφιότητες ανθρώπων που δεν είχαν τα κριτήρια, δεν είχαν
συµπληρώσει την πενταετία στη θέση αυτή µετά από την ειδικό-
τητά τους. Εδώ, κύριε Υπουργέ, και µε συγχωρείτε πάρα πολύ,
έχουµε ευθύνες. Κανένας δεν φταίει;

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, η γραφειοκρατία τυραννάει αυτόν τον
τόπο. Γι’ αυτό επί εννέα χρόνια δεν ολοκληρώθηκε µία σύµβαση
και πέθαναν πενήντα επτά άνθρωποι, στην πλειοψηφία τους παι-
διά, γιατί κανένας δεν ενοχλεί κανέναν, όταν τρώει τον χρόνο του
ασθενούς, του διοικουµένου, του επιχειρηµατία, του οποιουδή-
ποτε.

Έχουµε την εξάντληση ολόκληρης τετραετίας της Βουλής.
Επιτρέπεται να ακούγεται σε αυτή την Αίθουσα ότι υπήρχαν κά-
ποιες δυσκολίες γιατί δεν ανταποκρίνονταν τα κριτήρια; Τι λέτε
τώρα; Είναι τόσο απλό το έγγραφο του κ. Κοντοζαµάνη, τόσο
απλό, που είναι να απορεί κάποιος γιατί υπάρχουν καθυστερή-
σεις και είναι να ρωτά κάποιος, και ρωτώ τον κύριο Υπουργό:
Αυτοί οι οποίοι ευθύνονται θα πάθουν κάτι; Οι συµπεριφορές
τους είναι έκνοµες. Κανείς δεν θα τους πειράξει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Λοβέρδο,
θα ξεκινήσω από αυτό που είπατε στην αρχή. Δεν είναι βέβαια
παρών, αλλά έχω τοποθετηθεί και δηµόσια όποτε µπορώ να κάνω
χρήση. Βλέπω και τον κ. Κωνσταντινόπουλο εδώ. Για να δούµε
πως λειτουργούν και πολλές παρατάξεις ως προς τον τρόπο που
φαντάζονται τη διαχείριση της εξουσίας. Πρόεδρος του ΚΕΣΥ
ήταν ο κ. Μάρκου που είναι σήµερα Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Εµείς τον βάλαµε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μισό λεπτό. Ο
ΣΥΡΙΖΑ τον έβαλε στη συγκεκριµένη θέση και έκρινε σκόπιµο ότι
δεν έπρεπε να παραιτηθεί. Εγώ φανταζόµουν ότι αν ήµουν Βου-
λευτής ενός κόµµατος της αντιπολίτευσης δεν θα ήθελα να είµαι
Πρόεδρος σε ένα συµβούλιο που ο βασικός του ρόλος είναι να
γνωµοδοτεί στον Υπουργό. Δηλαδή, ο κ. Μάρκου αντιλαµβανόταν
θεσµικά την ιδιότητά του ως ανεκτή να είναι συγχρόνως Βουλευ-
τής της αντιπολίτευσης και Πρόεδρος µίας επιτροπής που είναι
σύµβουλος του Υπουργού.

Όταν έγινε το περιστατικό µε τον κ. Κωνσταντινόπουλο -ας το
θυµηθούµε, ήµουν Βουλευτής µέσα στο Κοινοβούλιο και θυµάστε
κι εσείς το περίφηµο περιστατικό, να µην τα επαναλάβουµε γιατί
έχουν διαγραφεί θέµατα από τα Πρακτικά- τότε τέθηκε θέµα και
αποµακρύνθηκε. Αυτό το λέω για την ιστορία, για να δούµε πως
κάποιοι που παρουσιάζονται πολλές φορές ότι…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άρα, µας δικαιολογείτε την ερώτηση;
Ήταν «τάτσι-µίτσι-κότσι»;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι, δεν ήταν
«τάτσι-µίτσι-κότσι», γιατί, αντίστοιχα, θεσµικά ένας Πρόεδρος ο
οποίος ήταν σε µία κεντρική επιτροπή ήταν δικό του ηθικό θέµα
να παραιτηθεί από τη στιγµή που είχε εκλεγεί Βουλευτής.

Παραιτήθηκε, τέλος πάντων, κι εκεί πέρα υπάρχει ένα θέµα κα-
θυστέρησης όλης αυτής της διαδικασίας. Μετά Πρόεδρος του
ΚΕΣΥ έγινε η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας οπότε υπήρξαν
κάποιες λογικές καθυστερήσεις.

Το κρίσιµο σηµείο, όµως, που λέτε, κύριε Λοβέρδο, κι εδώ
ακριβώς αναφέρεται στην ενηµέρωση που έχει κάνει το ΚΕΣΥ -
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και προφανέστατα από την ενηµέρωση της υπηρεσίας γεννάται
θέµα ευθύνης ως προς την καθυστέρηση- είναι ότι η Επιτροπή
για τον Σακχαρώδη Διαβήτη είχε στην Αρχή Γνωµοδοτήσεως κά-
ποια θέµατα για τα οποία κρίθηκε εν συνεχεία ότι έπρεπε να
βγουν νέες γνωµοδοτήσεις ώστε να είναι συµβατές µε το νοµο-
θετικό πλαίσιο. Οπότε εκεί, προφανώς, σ’ ένα επίπεδο, υπάρχει
καθυστέρηση η οποία θα µπορούσε να είχε αποφευχθεί. Όµως,
βάσει των δεδοµένων, όπως λειτούργησαν, οι καθυστερήσεις
αυτές δεν έχουν δηµιουργήσει κάποιο πρόβληµα.

Αντιθέτως, για πρώτη φορά γίνεται µία διαδικασία αξιολόγη-
σης για να βγουν όλα αυτά τα κριτήρια. Έχουν γίνει τα πρώτα
βήµατα και για το ΝΙΜΤΣ και για το «Αγλαΐα Κυριακού». Αντιστοί-
χως, βέβαια, έχουν δοθεί και οι παρατάσεις προσαρµογής. Από
’δω και πέρα, από τη στιγµή που ξεπεράστηκαν αυτά τα θέµατα
των αντικρουόµενων γνωµοδοτήσεων κατά το ΚΕΣΥ µε το πλαί-
σιο λειτουργίας, πλέον η διαδικασία θα είναι πολύ πιο γρήγορη.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι δεν υπάρχει λόγος ανησυχίας,
για κάτι άλλο στο οποίο αναφέρεστε και ενδεχοµένως λόγω
αυτών των καθυστερήσεων σας έχει δηµιουργηθεί µία δυσπιστία
ότι θα υπάρξουν άλλες ταχύτητες. Εδώ θα είµαστε, για να µπο-
ρέσετε να κάνετε τον έλεγχο σας και να δείτε ότι πλέον δεν θα
υπάρξει άλλη καθυστέρηση ως προς τη λειτουργία αυτών των
κέντρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Υγείας, τον κ. Πλεύρη.

Στις επόµενες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο
Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας.

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 641/29-3-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνστα-
ντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Τα δυ-
σανάλογα και εξωφρενικά κέρδη των τραπεζών εις βάρος των
δανειοληπτών».

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που είστε εδώ, για να µιλήσουµε για
κάτι το οποίο η παράταξή µας έχει θέσει στον δηµόσιο διάλογο
εδώ και πάρα πολύ καιρό. Και αυτό ήρθαν να επιβεβαιώσουν δη-
µοσιεύµατα του iefimerida.gr, σχετικά µε τα κέρδη των τραπεζών. 

Οι τράπεζες -το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- την ώρα που
έχουν εξωφρενικά επιτόκια δανεισµού, την ίδια ώρα έχουν αρνη-
τικά εξωφρενικά επιτόκια καταθέσεων. Τι εννοώ; Έχουν επιτόκια
δανεισµού µέχρι 10% αλλά σε αυτόν που είναι καταθέτης, που
χρησιµοποιούν τα χρήµατά του δηλαδή, έχουν 0,1%, 0,2%, 0,3%.
Μιλούν, για τις τέσσερις τράπεζες, για κέρδη 5,4 δισεκατοµµύ-
ρια. Δεν το ελέγχω εγώ. Εσείς θα το πείτε. Θα έπρεπε αυτή τη
στιγµή να πάρουµε σηµαντικές αποφάσεις για να φορολογηθούν
µε έκτακτο φόρο που θα πάει στο κοινωνικό κράτος. Δεν κάνουν
ούτε το αυτονόητο. Ποιο είναι το αυτονόητο, κύριε Υπουργέ; Να
στηρίξουµε τους δανειολήπτες. Άρα, λόγω των αυξήσεων που γί-
νονται -και το ξέρετε, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας- οι
δανειολήπτες αυτή τη στιγµή έχουν αυξήσει πάρα πολύ το κό-
στος εξυπηρέτησης των δανείων τους µε αποτέλεσµα να κερδί-
σουν οι τράπεζες και σε λίγο να κοκκινίσουν τα δάνεια αυτών των
ανθρώπων.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω αν θα υπάρξει φορολό-
γηση για τα υπερκέρδη των τραπεζών. Τι θα γίνει µε αυτή την κα-
τάφορη αδικία µεταξύ επιτοκίων δανεισµού και επιτοκίων
καταθέσεων; Θα ήθελα να πείτε σήµερα τα ουσιαστικά µέτρα για
την ανακούφιση των χιλιάδων δανειοληπτών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Χρήστος Σταϊκού-

ρας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κύριε Αντιπρόεδρε, πάρα πολύ εύ-

στοχο το ερώτηµά σας και εξαιρετική η συγκυρία έτσι ώστε να
µιλήσουµε για τρία διακριτά θέµατα. Το ένα είναι ποια είναι η ει-

κόνα σήµερα. Το δεύτερο είναι ποιες είναι οι προκλήσεις µπρο-
στά µας και το τρίτο, όπως πολύ σωστά µε ρωτάτε, είναι τι πρω-
τοβουλίες αναλαµβάνουµε. Προσπαθώ να κάνω κατανοµή του
χρόνου σε πρωτολογία και δευτερολογία. 

Ξεκινάω από το σήµερα. Σήµερα, πράγµατι εξαιτίας και της αυ-
ξηµένης κερδοφορίας των τραπεζών, το τραπεζικό σύστηµα είναι
πιο σταθερό απ’ ό,τι ήταν το 2015 και σίγουρα και το 2019. Αυτό
είναι εξαιρετικά σηµαντικό να το λέµε και να το επαναλαµβά-
νουµε, µε βάση στοιχεία, όµως, έτσι ώστε να γνωρίζουν οι Έλλη-
νες πολίτες ότι υπάρχει δυνατότητα του ελληνικού τραπεζικού
συστήµατος να ανταπεξέλθει στους οποιουσδήποτε κλυδωνι-
σµούς γίνουν εξωγενώς. 

Αυτό για τέσσερις ουσιαστικούς λόγους. Ο πρώτος είναι γιατί
έχει εξυγιανθεί το ενεργητικό των τραπεζικών ιδρυµάτων, δηλαδή
έχει µειωθεί ο όγκος των κόκκινων δανείων. Πόσο; Είναι πλέον
στο 7% του συνόλου των δανείων τον Δεκέµβριο του 2022 από
44% που το παραλάβαµε τον Ιούλιο του 2019. 

Το δεύτερο είναι στο παθητικό των τραπεζών. Έχουν αυξηθεί
σηµαντικά οι καταθέσεις. Έχουν αυξηθεί περίπου κατά 50 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Παράλληλα, οι τράπεζες είχαν τη δυνατότητα
τα τελευταία χρόνια να βγουν στις αγορές να δανειστούν 12,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. 

Ο τρίτος λόγος είναι η ενισχυµένη κεφαλαιακή επάρκεια. Ο
σχετικός δείκτης, ο δείκτης κεφαλαιακής επάρκειας, είναι αρκετά
πάνω από το ελάχιστο όριο. Είναι στο 17,5%. 

Ο τέταρτος λόγος είναι η αυξηµένη κερδοφορία. Άρα, για τέσ-
σερις ουσιαστικούς λόγους το τραπεζικό σύστηµα είναι πολύ πιο
ισχυρό σήµερα απ’ ό,τι ήταν στο παρελθόν. 

Δεύτερη παρατήρηση. Επί του τετάρτου θέµατος της κερδο-
φορίας, πράγµατι, µετά από µια σειρά ζηµιογόνων χρήσεων οι
ελληνικές τράπεζες κατέγραψαν σηµαντικά κέρδη το 2022 που
ανήλθαν µε βάση τα προσωρινά στοιχεία στα 3,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ µετά από φόρους. Απ’ ό,τι φαίνεται το µεγαλύτερο µέρος
από αυτά τα 3,8 δισεκατοµµύρια, τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ,
είναι µη επαναλαµβανόµενα κέρδη, όπως είναι οι πωλήσεις του
κλάδου αποδοχής καρτών και εκκαθάρισης πράξεων πληρωµής
τα οποία ενίσχυσαν τους δείκτες κεφαλαιακής επάρκειας και επέ-
τρεψαν στις τράπεζες να µειώσουν τα κόκκινα δάνειά τους. Γι’
αυτό είπα και τα προηγούµενα τρία σηµεία. Υπήρξε προφανώς
θετική επίδραση στα καθαρά έσοδα από τόκους λόγω της αύξη-
σης των επιτοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Αντί-
στοιχη όµως επίδραση υπήρξε και σε άλλες τράπεζες σε όλες τις
τράπεζες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα σας δώσω κάποια στοιχεία, γιατί, πράγµατι, είναι αυξηµένη
η κερδοφορία των τραπεζών. Ας δούµε τον µέσο ευρωπαϊκό όρο,
αυτό που λέγεται Net Interest Margin. Αυτό είναι το καθαρό περι-
θώριο επιτοκίου. Δηλαδή, έσοδα από τόκους, µείον έξοδα για τό-
κους. Σε αυτή την περίπτωση θα δούµε ότι, πράγµατι, έχει αυ-
ξηθεί από το 1,9 στο 2,1 αλλά κατά αντιστοιχία έχει µεταβληθεί
και ο ευρωπαϊκός µέσος όρος. Στην δε Ισπανία δεν είναι 2,1 το
καθαρό επιτοκίου. Είναι 2,3. Επαναλαµβάνω: έσοδα από τόκους,
δηλαδή, δάνεια µείον έξοδα για τόκους, δηλαδή καταθέσεις που
αναδείξατε προηγουµένως. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, ναι, έχει αυξηθεί αλλά αντίστοιχα έχει αυξηθεί και στο
εξωτερικό. 

Αναφερθήκατε ειδικότερα στις καταθέσεις. Πράγµατι, υπάρχει
µία ισχυρή επιθυµία που εκφράζεται σε όλους τους τόνους από
την ελληνική Κυβέρνηση από τον Δεκέµβριο του 2022 να αυξη-
θούν τα επιτόκια των καταθέσεων όχι από όλες τις τράπεζες ταυ-
τόχρονα, αλλά η κάθε τράπεζα διακριτά. Αυτό επιβάλλει και ο
ανταγωνισµός. Ήταν πάρα πολύ χαµηλά. Όµως, θα µου επιτρέ-
ψετε να σας πω εκτός από τα µηδενικά -ανοικτό δεν υπάρχει
πλέον, είναι κοντά στο µηδέν- µιλήσατε για τα νοικοκυριά µιας
ηµέρας ή για τις επιχειρήσεις µίας ηµέρας. Αυτές είναι κοντά στο
µηδέν. Πλέον όµως τα νοικοκυριά µε συµφωνηµένη διάρκεια ως
ένα έτος τον Δεκέµβριο του 2022 προσέφεραν στους πολίτες επι-
τόκιο 0,33% και τώρα προσφέρουν 1,03%. Σε επιχειρήσεις µε
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συµφωνηµένη διάρκεια ως ένα έτος προσέφεραν 0,83%, Τώρα
προσφέρουν 1,29%. 

Άρα, έχουν γίνει κάποια βήµατα. Δεν είναι τα βήµατα τα οποία
προσδοκούµε. Εκτιµούµε ότι θα γίνουν και άλλα µελλοντικά και
σίγουρα τα βήµατα αυτά είναι αντίστοιχα του µέσου ευρωπαϊκού
όρου. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως -επαναλαµβάνω πρέπει να γίνουν πε-
ρισσότερα βήµατα από το τραπεζικό σύστηµα και στις δυο κα-
τευθύνσεις- υπάρχει, πράγµατι, µια πρόκληση µπροστά µας την
οποία και αναδείξατε και θα είναι, αν θέλετε, η γέφυρα για την
δευτερολογία µου.

Η πρόκληση είναι ότι η νοµισµατική πολιτική εξαιτίας του υψη-
λού και επίµονου πληθωρισµού σε όλη την Ευρώπη -αν και εξαι-
ρετικά χαµηλός σε σχέση µε την ευρωπαϊκή εικόνα στην Ελλάδα,
όπως είδαµε και µε τα σηµερινά στοιχεία- αυτός ο επίµονος πλη-
θωρισµός έχει οδηγήσει την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα στην
άσκηση πιο συσταλτικής νοµισµατικής πολιτικής, δηλαδή, στην
αύξηση των επιτοκίων. Και εκτιµάται, σύµφωνα µε τα στοιχεία
που δίνουν οι ίδιοι, τα ίδια τα ηγετικά στελέχη της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας, ότι πιθανόν µελλοντικά να υπάρξει και πε-
ραιτέρω αύξηση των επιτοκίων της νοµισµατικής πολιτικής. 

Αυτό έχει δυσµενείς συνέπειες στην δανειοδότηση κρατών,
νοικοκυριών και επιχειρήσεων. Και εκεί το ζητούµενο δεν είναι
απλώς η ανάγνωση του προβλήµατος ή η αναγνώριση του προ-
βλήµατος αλλά η λήψη συγκεκριµένων αποφάσεων και πρωτο-
βουλιών για τις οποίες θα σας µιλήσω στην δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κωνσταντινό-

πουλε, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε, πράγµατι, µε τα στοιχεία που αφο-

ρούν το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όµως, γνωρίζετε
καλύτερα από εµένα ότι η χώρα µετά από πολλά χρόνια κρίσης,
µετά από όλα αυτά που πέρασαν επιχειρήσεις και νοικοκυριά, δεν
είναι στο ίδιο σηµείο για να µπορέσουµε να συγκρίνουµε. Τι συ-
γκρίνουµε; Τα κέρδη. Οι τράπεζες, πράγµατι, στην Ελλάδα έχουν
τα ίδια κέρδη και περισσότερα ίσως µε την Ευρώπη, αλλά δεν
φέρνουν και τα ίδια αποτελέσµατα.

Θα σας πω δυο παραδείγµατα και είµαι σίγουρος ότι τα ξέ-
ρετε: Από το πρόγραµµα επιδοτήσεων, εσείς είπατε για 3,8 δισε-
κατοµµύρια, το δηµοσίευµα για 5,44 δισεκατοµµύρια. Εγώ θέλω
να µην πάω σε υψηλά επίπεδα και να πω ότι οι τράπεζες –να µην
τους στεναχωρήσουµε-  κερδίζουν 2 δισεκατοµµύρια, για τη συ-
ζήτησή µας. Στο πρόγραµµα επιδοτήσεων που κάνουν κατά 50%
επί των αυξήσεων, που έχουν επιβαρύνει τη µηνιαία δόση, απευ-
θύνεται περίπου σε εικοσιπέντε µε τριάντα χιλιάδες ευάλωτους. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε -και γνωρίζετε, είµαι σίγουρος, αλλά
θέλω να το πω δηµόσια- τι κόστισε στις τράπεζες; Περίπου στα
30 εκατοµµύρια ευρώ. Έπεσαν έξω. Να σας πω ένα παράδειγµα
γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό, και θα µας πείτε µετά για τους
δανειολήπτες και νοµίζω πως περιµένει όλος ο κόσµος να το
ακούσει αυτό: Σε ένα στεγαστικό δάνειο 100.000 ευρώ, διάρκειας
δεκαπέντε ετών, όταν το EURIBOR ήταν µηδενικό και το επιτόκιο
3%, η δόση ήταν 690 ευρώ. Σήµερα ξέρετε πόσο είναι; Είναι 850
ευρώ. Μιλάµε για 2.000 ευρώ επιπλέον τον χρόνο. 

Άρα, οι τράπεζες τις οποίες στήριξε το ελληνικό δηµόσιο και
στηρίξαµε όλοι γιατί πιστεύουµε ότι είναι ένας πυλώνας ανάπτυ-
ξης, πρέπει να γίνουν πραγµατικός πυλώνας ανάπτυξης. Βε-
βαίως, εάν θέλετε να σας πω ότι ο τρόπος που αφελληνίστηκαν
οι  τράπεζες επί ΣΥΡΙΖΑ, τώρα σήµερα έχουν όλα διοικήσεις µε
funds του εξωτερικού, τώρα πρέπει να έρθει η Κυβέρνηση να επι-
βάλλει δικαιοσύνη. Δικαιοσύνη  απέναντι σε αυτά που κερδίζουν.

Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν είµαι από αυτούς που ήρθα εδώ πέρα
να σας πω «σήµερα οι τράπεζες να τα χάσουν όλα, να µην µπο-
ρούν να λειτουργήσουν» όχι, αλλά τουλάχιστον µέσα από τη στή-
ριξη των δανειοληπτών, µέσα από τη στήριξη των επιτοκίων για
τις καταθέσεις να προκύψει κάτι. Και ξέρετε τι σηµαίνει αυτό,
κύριε Υπουργέ. Μου δώσατε στοιχεία που αφορούν το να κλει-
δώσει κάποιος τα χρήµατά του. Ναι, αλλά οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις αν κλειδώσουν τα χρήµατά τους, πώς µετά θα

µπορέσουν να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες τους; Ή ο άλλος που
έχει κάποια χρήµατα να του τα κρατήσει η τράπεζα για ένα
χρόνο; 

Άρα, εδώ το πολιτικό σύστηµα, σήµερα η Κυβέρνηση πρέπει
να αποκτήσει µια ενιαία φωνή απέναντι στα κέρδη, όχι απέναντι
στις ζηµιές. Γιατί αυτοί θέλουν στις ζηµιές να είµαστε µαζί και
στα κέρδη µόνοι τους. Αυτή είναι η διαφωνία µας, κύριε Υπουργέ.
Και, ξέρετε, δεν σας µιλώ µε µεγάλα λόγια, γιατί πιστεύω ότι η
δουλειά δεν γίνεται µε µεγάλα λόγια, γίνεται µε προσεκτική δου-
λειά, µε στοιχεία, αλλά κυρίως µε αυτό που βγαίνει στον κόσµο,
ότι οι τράπεζες κερδίζουν πάρα πολλά και ένα µέρος από αυτά
πρέπει να το επιστρέψουν στο λαό, στις επιχειρήσεις για να µπο-
ρέσουν να επιβιώσουν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευθέως

θα σας πω, κύριε Κωνσταντινόπουλε, ότι οι τράπεζες πρέπει να
κάνουν περισσότερα. Και πρέπει όλοι µας να σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων: Πολιτικά κόµµατα, τράπεζες και διαχειριστές
δανείων -για να ανοίξω λίγο και την ενότητα των υφιστάµενων. 

Άρα, σε αυτή τη λογική, θέλω να σας πω ότι οι έντονες οχλή-
σεις της ελληνικής Κυβέρνησης σε όλα τα επίπεδα, δηµόσιες
οχλήσεις προς το τραπεζικό σύστηµα έχουν κάποια ορατά απο-
τελέσµατα: Από την αύξηση -τη µικρή αύξηση, που πρέπει να
γίνει µεγαλύτερη- των αποδόσεων στις καταθέσεις, από το γεγο-
νός ότι υφίσταται ήδη ένα σχήµα για τα ευάλωτα νοικοκυριά, από
το γεγονός ότι εκτιµάται ότι τις αµέσως προσεχείς ηµέρες, τη
Μεγάλη Εβδοµάδα, θα υπάρχουν περαιτέρω ανακοινώσεις του
τραπεζικού συστήµατος για τη βοήθεια ενήµερων δανειοληπτών
εξαιτίας των προβληµάτων που αναδείξατε προηγουµένως. 

Σπεύδω, όµως, να σας πω το εξής: Οι λύσεις δεν είναι εύκολες.
Και αυτό γιατί υπάρχει ένα πολύ αυστηρό, πλέον, θεσµικό πλαί-
σιο στην Ευρώπη, όχι το αντίστοιχο που υπήρχε κατά την περίοδο
του κορωνοϊού. Να το πω διαφορετικά: Αν επέλεγε το Υπουργείο
Οικονοµικών να βοηθήσει µέσα από τον κρατικό προϋπολογισµό
τα νοικοκυριά που έχουν αυξηθεί σηµαντικά οι δόσεις τους, αυ-
τοµάτως αυτά τα δάνεια θα γράφονταν ως κόκκινα δάνεια από
την Ευρωπαϊκή Εποπτική Αρχή, σε αντιδιαστολή µε το τι γινόταν
µε το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ» κατά την περίοδο του κορωνοϊού.
Οπότε, ουσιαστικά, δεν θα είχαµε καµµία ωφέλεια. Τουναντίον,
θα δηµιουργούσαµε σοβαρά προβλήµατα και στη χώρα και στις
τράπεζες και στους πολίτες. 

Συνεπώς τι µπορεί να γίνει ρεαλιστικά;
Πρώτον, οφείλει η πολιτεία -και το κάνει- να στηρίζει όσο είναι

εφικτό το διαθέσιµο εισόδηµα του πολίτη. Στηρίζοντας το διαθέ-
σιµο εισόδηµα του πολίτη, µειώνοντας φόρους και ενισχύοντας
µέσα από επιδοτήσεις - επιχορηγήσεις νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις, ουσιαστικά, διευκολύνεις αυτά τα νοικοκυριά να αντεπεξέλ-
θουν σε µία ακόµα δύσκολη εξωγενή συγκυρία. Το πραγµατικό
διαθέσιµο εισόδηµα του πολίτη, δηλαδή ενσωµατώνοντας και την
ακρίβεια, έχει βελτιωθεί την τελευταία διετία, αλλά, δυστυχώς,
παραµένει από τα χαµηλότερα στην Ευρώπη. Άρα αυτό δείχνει
πώς πρέπει να κινηθούµε την επόµενη τετραετία. 

Το δεύτερο που κάναµε ήταν, πράγµατι, να συµφωνήσουµε.
Δεν ήταν εύκολη η συµφωνία. Αν ανατρέξουµε τρεις µήνες πίσω,
σάς θυµίζω το τραπεζικό σύστηµα ήθελε αυτό το 50% για το
οποίο µιλήσατε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, να το βάλει ο κρατικός
προϋπολογισµός. Γι’ αυτό το ποσό το οποίο αναφερθήκατε και
γι’ αυτή την περίµετρο, στην οποία, πράγµατι, αναφερθήκατε: τις
τριάντα χιλιάδες δανειολήπτες. Αυτό το πρόγραµµα το έχει. 

Αυτό το πρόγραµµα, σήµερα που µιλάµε, δεν έχει την προσ-
δοκώµενη επιτυχία. Δηλαδή, ο αριθµός των ευάλωτων ενήµερων
νοικοκυριών που µπορούν να µπουν στην υφιστάµενη πλατφόρµα
των ευάλωτων και να πληρώσουν οι τράπεζες για ένα χρόνο το
50% της αύξησης των δόσεων, ακόµα είµαστε σε τελικά ποσά
που δεν υπερβαίνουν τις δύο χιλιάδες δανειολήπτες. Και προ-
σπαθούν να βρούνε τους πολίτες µέσα από τηλεφωνικές κλήσεις
-το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα- έτσι ώστε να συµβάλλουν παρα-
πάνω.

Στην κατεύθυνση αυτή, για να βοηθήσουµε, κύριε Κωνσταντι-
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νόπουλε, όπως πολύ σωστά είπατε, να διευρυνθεί η περίµετρος
των ευάλωτων, ήρθαµε την προηγούµενη Δευτέρα -πριν από µία
εβδοµάδα- και νοµοθετήσαµε την Πέµπτη τη δυνατότητα που
έχει ο Υπουργός Οικονοµικών να διευρύνει τον ορισµό της περι-
µέτρου των ευάλωτων. 

Άρα, µε αυτόν τον τρόπο σε ένα υφιστάµενο εργαλείο που πιά-
νει τριάντα χιλιάδες δανειολήπτες αυξάνουµε -εκτιµάται από το
τραπεζικό σύστηµα- περίπου µέχρι τις πενήντα χιλιάδες τον
αριθµό αυτόν που µέχρι 31-7-2023 µπορούν να µπουν στην και-
νούργια πλατφόρµα που θα είναι µε διευρυµένα χαρακτηριστικά
και περιουσιακά και εισοδηµατικά, έτσι ώστε –επαναλαµβάνω- το
τραπεζικό σύστηµα να πληρώσει το 50% της αύξησης της δόσης.
Εκτιµούµε ότι αυτό θα γίνει. Πλέον τα µέσα εισοδηµατικά κριτή-
ρια είναι είκοσι επτά χιλιάδες τριακόσια από είκοσι µια χιλιάδες
που ήταν, και τα περιουσιακά κριτήρια είναι διακόσιες τριάντα
τέσσερις χιλιάδες από εκατόν ογδόντα χιλιάδες που ήταν. Αυτή
είναι η δεύτερη πρωτοβουλία συνεπώς η οποία τρέχει.

Η τρίτη πρωτοβουλία είναι αυτή που έχει δει το φως δηµοσιό-
τητας αλλά περιµένω να ολοκληρωθεί, να συµφωνηθεί µε τις επο-
πτικές αρχές και να ανακοινωθεί επίσηµα τις επόµενες -εκτιµώ-
δύο ηµέρες από το τραπεζικό σύστηµα. Είναι η επιδότηση της
αύξησης επιτοκίων, µε ανώτατο όριο επιτοκίου σε στεγαστικά δά-
νεια µε κυµαινόµενο επιτόκιο. Άρα, θα έρθουν οι τράπεζες συ-
µπληρωµατικά µε το εργαλείο το οποίο πριν από λίγο σας µίλησα
και θα βάλουν µία οροφή στα στεγαστικά δάνεια, στο κόστος
αυτών που έχουν κυµαινόµενο επιτόκιο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Και επιχειρηµατικά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι, για
τα φυσικά πρόσωπα, διότι φαίνεται ότι µέχρι εκεί µπορεί να πάει
η περίµετρος που γίνεται αποδεκτή από τις ευρωπαϊκές εποπτι-
κές αρχές. Αναµένεται αυτό να συµφωνηθεί από τράπεζες και
εποπτικές αρχές τις επόµενες σαράντα οκτώ ώρες. Με αυτόν τον
τρόπο θα έχουµε συνδυαστικά για κάποιους συµπατριώτες µας
δύο εργαλεία. Γιατί το να µιλάµε για ευάλωτους, δεν σηµαίνει
κατ’ ανάγκη ότι έχουν όλοι αυτοί οι ευάλωτοι και µεγάλη αύξηση
των δόσεων τους. Υπάρχει, δε, περίπτωση –όπως πολύ σωστά
αναδείξατε- αρκετοί συµπατριώτες µας να έχουν αύξηση σηµα-
ντική των δόσεων και να µην τους πιάνει η περίµετρος των ευά-
λωτων. Άρα, αυτό είναι το τρίτο εργαλείο το οποίο αναµένουµε
τις επόµενες ώρες, αλλά τα βασικά χαρακτηριστικά τους τα έχετε
δει και έχουν δει το φως της δηµοσιότητας. Θα είναι και τα δάνεια
µε ελβετικό φράγκο, γιατί ξέρω ότι έχετε µια ιδιαίτερη επιθυµία
να βοηθήσουµε όσο µπορούµε κι αυτούς τους συµπατριώτες.

Τέταρτον -έµµεσα αφορά αυτή την ενότητα, αλλά λέω ένα
στοιχείο το οποίο είναι ενθαρρυντικό για όλους µας, κυρίως για
τη χώρα-, είναι ότι πάει πάρα πολύ καλύτερα ο εξωδικαστικός µη-
χανισµός. Κάθε µήνα περίπου δύο χιλιάδες πολίτες έµπαιναν
στην πλατφόρµα προκειµένου να υποβάλουν οριστική αίτηση.
Τον µήνα Μάρτιο αυτός ο αριθµός ήταν πέντε χιλιάδες εκατόν
εννιά. Αυτό σηµαίνει ότι όλο και περισσότεροι πολίτες -παρά τα
πολιτικά φληναφήµατα που ακούν πριν από τις εκλογές από διά-
φορα κόµµατα- προσπαθούν και επιδιώκουν να ρυθµίσουν. Μέχρι
τώρα έχουν ρυθµίσει τέσσερις χιλιάδες τριακόσιοι πενήντα έξι
συµπατριώτες µας, υπερδιπλάσιος αριθµός από ό,τι είχε ρυθµι-
στεί την προηγούµενη τετραετία. Δεν είναι στοιχείο πανηγυρι-
σµού αλλά είναι ένα ικανοποιητικό στοιχείο αν δούµε την πορεία
κάθε µήνα. Το ενδιαφέρον είναι ότι το µέσο κούρεµα ήταν 31,6%
στους χρηµατοδοτικούς φορείς και 22,1% για το δηµόσιο. Άρα,
γίνονται και ρυθµίσεις οι οποίες είναι βιώσιµες.

Όµως -και κλείνω- έχετε δίκιο, το τραπεζικό σύστηµα πρέπει
να κάνει περισσότερα και για να βοηθήσει στο κοµµάτι των απο-
δόσεων των καταθέσεων αλλά και για να βοηθήσει στο κοµµάτι
των δανειοληπτών οι οποίοι µπορεί να έχουν πολύ µεγάλες δυ-
σκολίες µελλοντικά εξαιτίας της αύξησης των επιτοκίων. Οι δια-
χειριστές δανείων οφείλουν στις πολλές ρυθµίσεις που έχουν
γίνει την προηγούµενη τετραετία να τις επαναξιολογήσουν, να
έρθουν πιο κοντά µε τον πολίτη -γιατί πολλές φορές ο πολίτης
τους αναζητά και δεν τους βρίσκει- και να δουν πώς θα υποβά-
λουν στον πολίτη βιώσιµες ρυθµίσεις. Γιατί, πράγµατι, την τελευ-
ταία διετία εξαιτίας των νέων προκλήσεων και της ακρίβειας

πολλοί από αυτούς που ρύθµισαν δυσκολεύονται να τηρήσουν
τη ρύθµιση, άρα θα πρέπει να υποβάλουν πιο βιώσιµες ρυθµίσεις
για την κοινωνία.

Σε κάθε περίπτωση επαναξιολογείται κάθε µήνα η κατάσταση.
Η πίεση συνεχίζεται σε όλους µας, έτσι ώστε να κάνουµε το κα-
λύτερο για την ελληνική κοινωνία και, κυρίως, για τα πιο ευάλωτα
νοικοκυριά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. Όπως βλέπετε, ο χρόνος ήταν πάρα πολύ
µεγάλος, γιατί αυτά που είπατε ενδιαφέρουν την ελληνική κοινω-
νία.

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 653/3-4-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ  Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαγόρευση των πλειστηρια-
σµών λαϊκών κατοικιών και της δέσµευσης λογαριασµών αρωγής
των σεισµόπληκτων στους Δήµους Μινώα Πεδιάδας και Αρχανών
– Αστερουσίων».

Έχετε τον λόγο, κύριε Συντυχάκη, για την πρωτολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε δεκαεπτά µήνες µετά τον σεισµό

στο Αρκαλοχώρι και εκατοντάδες οικογένειες εξακολουθούν να
ζουν µε την αγωνία για το πότε θα µπουν ξανά στα καινούργια
σπίτια, για το πώς θα ορθοποδήσουν. Αυτές οι σεισµόπληκτες οι-
κογένειες διαπιστώνουν όχι µόνο τις µεγάλες καθυστερήσεις σε
ό,τι αφορά ακόµα και τα στοιχειώδη µέτρα ανακούφισης που
τους είχε υποσχεθεί η Κυβέρνηση, αλλά και τη βαρβαρότητα του
κράτους που τους αφήνει απροστάτευτους ακόµα και σε πλει-
στηριασµούς περιουσιακών στοιχείων και δεσµεύσεις των λογα-
ριασµών αρωγής.

Ειδικότερα, οι σεισµόπληκτοι βρίσκονται αντιµέτωποι µε την
επίθεση των κορακιών, των funds στην κατοικία τους ή σε άλλα
περιουσιακά στοιχεία των λαϊκών οικογενειών όπως οι ίδιοι κα-
ταγγέλλουν. Εταιρείες στέλνουν ειδοποιητήρια για κατασχέσεις
και πλειστηριασµούς ακινήτων ενάµιση χρόνο µετά τον ισχυρό
σεισµό.

Συγκεκριµένα, µέχρι πρόσφατα έχουν καταχωρηθεί στο Υπο-
θηκοφυλακείο Αρκαλοχωρίου δώδεκα κατασχέσεις ακινήτων σε
κτηµατικές περιφέρειες του Δήµου Μινώα Πεδιάδας και του
Δήµου Αρχανών - Αστερουσίων από 24-3-2022 έως 28-2-2023 -
πιθανά τώρα να είναι περισσότερες- και µάλιστα πριν καν λήξει η
αναστολή λόγω συνεπειών του σεισµού των πλειστηριασµών.

Ταυτόχρονα, πληθαίνουν οι καταγγελίες των σεισµοπλήκτων
ότι υπάρχουν δεσµεύσεις λογαριασµών των χρηµάτων της κρα-
τικής αρωγής το οποίο είναι ακατάσχετο και αφορολόγητο µε
βάση κοινή υπουργική απόφαση. Να υπενθυµίσω, βέβαια, επί τη
ευκαιρία ότι περίπου χίλιοι διακόσιοι σεισµόπληκτοι έχουν κατα-
θέσει αιτήσεις για επισκευή και ανακατασκευή των σπιτιών τους,
αλλά µόλις οι δώδεκα έχουν εγκριθεί από τους αρµόδιους, και
επαναλαµβάνω δεκαεπτά µήνες µετά τον σεισµό. Αυτή, λοιπόν,
η σκληρή πραγµατικότητα στο Αρκαλοχώρι που οδηγεί στη δί-
καιη οργή και αγανάκτηση, επιβεβαιώνει µε τον πιο κυνικό τρόπο
ότι στον βωµό της κερδοφορίας του κεφαλαίου όλες οι κυβερ-
νήσεις θυσιάζουν την ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών.

Επιβεβαιώνεται το κοινό αντιλαϊκό πλαίσιο των κυβερνήσεων
που νοµοθέτησαν και νοµοθετούν εναλλάσσοντας τη σκυτάλη δί-
νοντας στα funds το ελεύθερο να πετάνε τον κόσµο στους δρό-
µους και να είναι χρεωµένοι για δύο και τρεις ζωές. Είναι τα δικά
σας τα κόµµατα, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ που απορρίψατε την τροπολογία του ΚΚΕ για παύση
κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλεσης σε βάρος της πρώτης κύ-
ριας κατοικίας και άλλων περιουσιακών στοιχείων των λαϊκών οι-
κογενειών. Επιβεβαιώνεται, επίσης, η απαίτηση που έβαλε το ΚΚΕ
µετά τον σεισµό για πλήρη απαγόρευση πλειστηριασµών και όχι
αναστολή τους.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση για να απαγορεύσει τους πλειστηριασµούς
σε βάρος της πρώτης κύριας κατοικίας και άλλων περιουσιακών
στοιχείων, των λαϊκών οικογενειών, των ανέργων, των αυτοαπα-
σχολούµενων, των µικρών ΕΒΕ των αγροτοκτηνοτρόφων και ου-
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σιαστική ανακούφιση από τα δυσβάσταχτα δάνεια των σεισµο-
πλήκτων στους Δήµους Μινώα, Πεδιάδα και Αρχανών – Αστερου-
σίων, για να γίνει άρση των δεσµεύσεων λογαριασµών των
χρηµάτων της αρωγής και άµεση επιστροφή των χρηµάτων που
τυχόν έχουν κατασχεθεί, να υπάρξει διαγραφή των στεγαστικών
δανείων για όσες κατοικίες έχουν κριθεί ακατάλληλες ή χρήζουν
µεγάλων επισκευών, να καταργηθεί ο ΕΝΦΙΑ για τους σεισµόπλη-
κτους, πάγωµα των χρεών σε εφορία, ΟΑΕΕ, τράπεζες χωρίς
προσαυξήσεις και τόκους για τους πληγέντες και τέλος να επι-
στραφεί ο ΦΠΑ ή να απαλλαγούν οι σεισµόπληκτοι από τα παρα-
στατικά υλικών και των εργασιών επισκευής και ανακατασκευής
κτήρίων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-

νάδελφε, µου δίνετε την ευκαιρία -και σας ευχαριστώ πολύ γι’
αυτό- να κάνουµε µια αποτίµηση και απολογισµό του πώς η ελ-
ληνική κρατική µηχανή έχει βρεθεί κοντά σε αυτούς τους συµπα-
τριώτες µας οι οποίοι έχουν πληγεί το προηγούµενο χρονικό
διάστηµα και µέσα από εννέα πρωτοβουλίες θα επανέλθω στη
δευτερολογία µου για τον πυρήνα του ερωτήµατος σας να έχουν
µέχρι τώρα δοθεί οι εντάξεις πιστώσεων και οι εγκρίσεις χρηµα-
τοδότησης που υπερβαίνουν τα 300 εκατοµµύρια ευρώ για το
Αρκαλοχώρι.

Πρώτον, χορήγηση πρώτης αρωγής έναντι στεγαστικής συν-
δροµής προς ιδιοκτήτες και επιχορηγήσεις προς επιχειρήσεις 66
εκατοµµυρίων σε επτά χιλιάδες δικαιούχους. Τα 36,5 εκατοµµύ-
ρια εξ αυτών χορηγήθηκαν σε δικαιούχους από τον Δήµο Μινώα
Πεδιάδας. Η διαδικασία διασταύρωσης των εκκρεµών αιτήσεων
µετά και την τρίτη φάση λειτουργίας της πλατφόρµας συνεχίζε-
ται, προκειµένου να καταβληθούν και οι υπόλοιποι πόροι προς
τους αιτούντες.

Δεύτερον, έκτακτη χρηµατοδότηση σε οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης πρώτου και δευτέρου βαθµού 14,79 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Έγκριση πιστώσεων 8 εκατοµµυρίων ευρώ για την
περιφέρεια, αποκατάσταση ζηµιών σε υποδοµές και δίκτυα από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης Επενδύσεων. Έκτακτη χρηµατοδότηση 5,2 εκατοµµυρίων
ευρώ προς τον Δήµο Μινώα Πεδιάδας και 1,6 εκατοµµυρίων
ευρώ προς τον Δήµο Αρχανών Αστερουσίων από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Εσωτερικών. Το Υπουρ-
γείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: 650.000 προς τον Δήµο
Μινώα Πεδιάδας, 365.000 προς τον Δήµο Αρχανών Αστερουσίων
και 1 εκατοµµυρίου από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
προς στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας για αποκατάσταση ζηµιών σε
οδικές και σχετικές υποδοµές.

Τρίτον, το πλαίσιο στεγαστικής συνδροµής προχωρά από τις
υπηρεσίες του αρµόδιου Υπουργείου, του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών, ώστε οι σεισµόπληκτοι συµπατριώτες µας να
επισκευάσουν είτε να ανακατασκευάσουν, όπως είπατε, το κτή-
ριο που έχει πληγεί από τον σεισµό µε χρηµατοδοτική στήριξη
από το κράτος. Το ύψος της συνολικής στήριξης στο πλαίσιο της
στεγαστικής συνδροµής εκτιµάται, όπως έχει ήδη εγκριθεί, στα
175 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε συνάδελφε. Μέχρι στιγµής έχουν
κατατεθεί χίλιοι τετρακόσιοι εβδοµήντα φάκελοι για ανακατα-
σκευή ή επισκευή, είναι σε εξέλιξη πεντακόσιοι είκοσι τέσσερις,
έχουν ολοκληρωθεί δέκα, ενώ έχουν διαπιστωθεί ελλείψεις σε
τριακόσιους είκοσι δύο. Σηµειώνεται ότι έχουν διενεργηθεί συ-
σκέψεις µεταξύ των αρµόδιων φορέων, προκειµένου να προχω-
ρήσει πιο γρήγορα η διαδικασία, όπως εύλογα ρωτάτε σήµερα. 

Τέταρτον, η απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ προβλέφθηκε από την
πρώτη στιγµή. Όπως έχει ήδη διευκρινιστεί, τυχόν καταβληθέντα
ποσά φόρου για ακίνητα που απαλλάσσονται από τον ΕΝΦΙΑ θα
συµψηφιστούν µε υφιστάµενες φορολογικές οφειλές ή θα επι-
στραφούν. Βάσει των διαθέσιµων στοιχείων, δύο χιλιάδες πεντα-
κόσια ενενήντα φυσικά και νοµικά πρόσωπα ιδιοκτήτες ακινήτων
έχουν επωφεληθεί από την απαλλαγή µε το συνολικό ποσό της
απαλλαγής να ανέρχεται περίπου στις 372.000 για το 2022 και
σε 455.000 για το 2021, δηλαδή σύνολο περίπου 827.000 για τη
διετία 2021 - 2022. 

Πέµπτον, η υλοποίηση της χορήγησης του επιδόµατος ενοι-
κίου συγκατοίκησης προχώρησε µε συνολικό προϋπολογισµό
16,5 εκατοµµύρια ευρώ και χρονικό ορίζοντα διετίας από τη δη-
µοσίευση της εν λόγω ΚΥΑ. Έχουν υποβληθεί πεντακόσιες δε-
καοκτώ αιτήσεις, εκ των οποίων έχουν εγκριθεί εκατόν ενενήντα
πέντε, έχουν απορριφθεί σαράντα πέντε και είναι υπό επεξεργα-
σία διακόσιες εβδοµήντα.

Έκτον, χορήγηση προκαταβολής έναντι επιχορήγησης προς
τις σεισµόπληκτες επιχειρήσεις για ζηµιές σε λοιπά στοιχεία του
ενεργητικού τους ολοκληρώθηκε. Βάσει αυτών των αποφάσεων
χορηγήθηκε προκαταβολή 416.000 ευρώ σε εκατόν σαράντα δύο
δικαιούχους. 

Έβδοµον, αναφορικά µε την τελική επιχορήγηση των επιχειρή-
σεων έχει ήδη εκδοθεί η σχετική απόφαση προβλέπεται για απο-
ζηµίωση τριακοσίων εξήντα πέντε συνολικά δικαιούχων. 

Όγδοον, αναφορικά µε τη διαµόρφωση ειδικού καθεστώτος
ενίσχυσης των επιχειρήσεων του Αρκαλοχωρίου είναι ήδη σε εξέ-
λιξη διαδικασία υποβολής αιτήσεων για την απόδοση µη επιστρε-
πτέας επιχορήγησης σε ποσοστό 50% των ετήσιων δαπανών
τους και µε ανώτατο ύψος τα 18.000 ευρώ ανά επιχορήγηση.
Μέχρι στιγµής έχουν εγκριθεί εκατόν είκοσι πέντε αιτήσεις χρη-
µατοδότησης µε συνολικό ποσό επιχορήγησης περίπου 975.000
ευρώ.

Τέλος, ένατον, για τις επιχειρήσεις που δεν κατάφεραν να
ενταχθούν στο πρόγραµµα του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων προβλέφθηκε νέο ειδικό σχήµα στήριξης, µε αποτέλεσµα
εκατόν ογδόντα τρεις δικαιούχοι να έχουν επιχορηγηθεί µε ποσό
άνω του 1 εκατοµµυρίου ευρώ. 

Συµπερασµατικά, παρά τις όποιες καθυστερήσεις, παρά τις
όποιες δυσλειτουργίες σε σχέση µε το παρελθόν, η ελληνική Κυ-
βέρνηση ενήργησε πιο συντονισµένα, πιο συνεκτικά, πιο αποτε-
λεσµατικά. Έχουν δοθεί ή προβλέπεται να δοθούν σηµαντικοί
πόροι στην τοπική αυτοδιοίκηση, στα φυσικά πρόσωπα, στα νο-
µικά πρόσωπα, για να τους στηρίξουµε στην καθηµερινότητά
τους και να έχουν ένα καλύτερο µέλλον. 

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω και σε ένα - δύο πιο ακόµα
εξειδικευµένα θέµατα, που µου αναδείξατε, σχετικά µε το ακα-
τάσχετο των ενισχύσεων προς τους πληγέντες από θεοµηνίες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Συντυχάκη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τόσα λεφτά

που είπε ο κ. Σταϊκούρας ότι έδωσε στο Αρκαλοχώρι, τι θα τα κά-
νουν οι άνθρωποι, πού θα τα βάλουν; Πολλά λεφτά! Τρέχουν από
τα µπατζάκια τους! Μα, µιλάµε σοβαρά, τώρα;

Κύριε Σταϊκούρα, εσείς κάνατε αποτίµηση του κυβερνητικού
έργου. Θα µπορούσαµε κάλλιστα να συνεννοηθούµε οι δυο µας
και να είναι και οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, Βου-
λευτές κ.λπ., να κάνουµε µία συνολική αποτίµηση µε θέµα: Δε-
καεπτά µήνες µετά, σεισµοί στο Αρκαλοχώρι και στην ευρύτερη
περιοχή. 

Είπατε πάρα πολλά, δεν απαντήσατε, όµως, στα ερωτήµατα τα
οποία έθεσα. Θα απαντήσετε, είπατε, στη δευτερολογία. Είναι
ένα θέµα και αυτό. Θα υπάρξει, µήπως, τριτολογία δική µου, για
να απαντήσω στη δευτερολογία τη δική σας; Όχι! Είναι µία τα-
κτική, η οποία, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να ληφθεί υπ’ όψιν και
στη Διάσκεψη των Προέδρων, ότι δεν µπορεί ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος να γίνεται υπό τέτοιες συνθήκες. 

Τώρα, τα προβλήµατα των σεισµοπλήκτων είναι πάρα πολλά,
είναι βουνό! Παρά τις µεγαλοστοµίες, τις εξαγγελίες της Κυβέρ-
νησης κ.λπ., για άµεση αποκατάσταση των ζηµιών -να σας θυ-
µίσω τι έλεγε ο Πρωθυπουργός, όταν είχε έρθει στο Αρκαλοχώρι,
στην πρώτη του επίσκεψη, που επέρριψε και ευθύνες στους κα-
τοίκους του Αρκαλοχωρίου για το γεγονός ότι ισοπεδώθηκε το
Αρκαλοχώρι-, η κατάσταση έχει χειροτερεύσει, δεν έχει βελτιω-
θεί. Η κρατική αρωγή και οι όποιες χορηγίες δεν αντιστοιχούν
στο ύψος της πραγµατικής ζηµιάς, που έχουν υποστεί οι σεισµό-
πληκτοι. 

Μόλις πριν από λίγο είπατε ότι µόλις δέκα φάκελοι έχουν εγκρι-
θεί από πόσους; Από χίλιους διακόσιους σεισµόπληκτους που
έχουν καταθέσει αιτήσεις έχουν εγκριθεί µόλις δέκα! Μα, προ-
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ϋπόθεση για να πάρουν τα χρήµατα από τους λογαριασµούς,
είναι να έχουν εγκριθεί οι φάκελοι. Τι να το κάνω, όταν έχουν µπει
χρήµατα σε λογαριασµούς, αλλά δεν έχουν εγκριθεί οι φάκελοι; 

Πολλές οικογένειες θα µείνουν οριστικά άστεγες λόγω των κα-
θυστερήσεων, των κατασχέσεων και δεσµεύσεων λογαριασµών,
λόγω των προϋποθέσεων για τα ενυπόθηκα δάνεια, του κόστους
για έκδοση άδειας επισκευής κτηρίου, που δεν αποζηµιώνεται ως
ξεχωριστή δαπάνη του τιµολογίου και που υπολογίζεται µε κατα-
σκευαστικές τιµές που δεν έχουν καµµία σχέση µε τις σηµερινές
ιλιγγιώδεις ανατιµήσεις σε οικοδοµικά υλικά και εργασίες. Το
πραγµατικό κόστος που καλύπτει η στεγαστική συνδροµή είναι
µόνο το 45% ή το πολύ έως 50/%-55% του πραγµατικού κόστους
επισκευής και ανακατασκευής των κτηρίων. 

Οι κάτοικοι στις σεισµόπληκτες περιοχές δεν ξέρουν πότε και
αν θα επιστρέψουν στα σπίτια τους. Τους λέγατε -προσέξτε!- επι-
χορήγηση 80% κρατική αρωγή µέσω της στεγαστικής συνδροµής
και 20% άτοκο δάνειο από την τράπεζα. 

Κι, όµως, κύριε Υπουργέ, όσοι σεισµόπληκτοι -το καταγγέλ-
λουν οι ίδιοι, δεν το λέω εγώ, δεν το λέει το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας- έχουν απευθυνθεί σε τράπεζες για το 20% άτοκο δά-
νειο, οι τράπεζες είτε δηλώνουν άγνοια είτε άρνηση συµµετοχής.
Τί θα κάνετε γι’ αυτό; Δηλαδή, ούτε αυτό! 

Βέβαια, εµείς είχαµε προειδοποιήσει, είχαµε επισηµάνει εξαρ-
χής και σε εσάς και στον κ. Τριαντόπουλο, ότι άτοκο δάνειο από
µια τράπεζα είναι δύσκολο να δοθεί. Με απλά λόγια, εάν ένας
ιδιοκτήτης δεν µπορούσε πιο πριν να πάρει κάποιο δάνειο, δεν
θα µπορέσει ούτε τώρα να το πάρει. Ειδικά, όσοι ιδιοκτήτες βα-
ρύνονται ήδη µε τραπεζικά δάνεια, οι τράπεζες δεν θα δεχτούν
να τους εγκρίνουν νέο άτοκο δάνειο. Αλλά και όποιοι καταφέρουν
να λάβουν αυτό το άτοκο δάνειο, θα πρέπει να γνωρίζουν ότι για
ποσά µέχρι 10.000 ευρώ δεν απαιτείται έγγραφη υποθήκη, ενώ
για ποσά µεγαλύτερης αξίας το επισκευαζόµενο κτήριό τους ή
άλλο ακίνητο θα µπαίνει σε υποθήκη αξίας που να καλύπτει το
δάνειο. 

Έτσι δεν είναι; Αυτοί δεν είναι αυτοί οι τραπεζικοί κανόνες; Οι
κάτοικοι στις σεισµόπληκτες περιοχές δεν αγανακτούν µόνο για
την ανεπάρκεια των µέτρων στήριξής τους, για τη γραφειοκρα-
τία, την ολιγωρία, την έλλειψη οργανωµένης κρατικής µέριµνας,
αλλά και για το γεγονός ότι δεν υλοποιούνται οι κυβερνητικές δε-
σµεύσεις ούτε για τα ελάχιστα. Δηλαδή πείτε µου τώρα. Είναι
επτακόσιοι άνθρωποι ξεχασµένοι µέσα σε κοντέινερ χωρίς να
προχωρούν οι σχετικές άδειες. Υπάρχει ακόµα και περίπτωση
σεισµοπλήκτου ατόµου µε ειδικές ανάγκες, µε εµφανή τα σηµά-
δια της αναπηρίας του, το οποίο δεκαεπτά µήνες φιλοξενείται σε
ξένο σπίτι, καθώς η αίτηση για επιδότηση ενοικίου που έκανε έχει
απορριφθεί.

Τα δώδεκα κατασχετήρια που ανέφερα στην πρωτολογία µου
αφορούν ακόµα και πρώτες κατοικίες, αλλά και καταστήµατα σει-
σµόπληκτων, αποθήκες που χρησιµοποιούνται για επαγγελµατι-
κούς λόγους, έως και το δικαίωµα επέκτασης σε ύψος. Οι
κατασχέσεις αυτές εντοπίστηκαν στους οικισµούς Αρκαλοχω-
ρίου, Αστριτσίου, Σκοινιά, Γάσι, Δεµάτι, ενώ η διαδικασία πλει-
στηριασµού ακινήτου ενεργοποιήθηκε έξι µέρες πριν από τη λήξη
της αναστολής, δηλαδή του εξαµήνου του παγώµατος των υπο-
χρεώσεων των σεισµοπλήκτων. 

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Σταϊκούρα, εδώ πρέπει να απαντή-
σετε σε πολύ συγκεκριµένα πράγµατα τα οποία θέτουν οι ίδιοι.
Έχουν κινητοποιηθεί, έχουν κάνει πορεία, έχουν κατέβει από τα
χωριά τους στο κέντρο του Ηρακλείου στην αποκεντρωµένη δι-
οίκηση, έχουν καταθέσει τα αιτήµατά τους και ζητούν: 

Να αποζηµιωθούν στο σύνολο της ζηµιάς που έχουν υποστεί
τα σπίτια τους, οι επιχειρήσεις τους, οι αγροτοκτηνοτροφικές
εκµεταλλεύσεις, χωρίς όρους και προϋποθέσεις. Να απαγορευ-
τούν οι πλειστηριασµοί πρώτης κύριας κατοικίας και άλλων πε-
ριουσιακών στοιχείων. Να διαγραφούν τα στεγαστικά δάνεια για
όσες κατοικίες έχουν κριθεί ακατάλληλες. Να γίνει άρση δεσµεύ-
σεων λογαριασµών των χρηµάτων της αρωγής. Να διαγραφούν
τα χρέη σε εφορία. Να γίνει αναστολή σε ΔΕΗ, ΟΤΕ, ύδρευση.
Τον ΕΝΦΙΑ τον πληρώνουν. Τα ραβασάκια έρχονται για τον
ΕΝΦΙΑ. Λέτε τώρα εσείς να συµψηφιστούν κ.λπ.. Λέτε κάτι. Το
λέτε προεκλογικά. Γιατί δεν το λέγατε αυτό δεκαεπτά µήνες

τώρα, το να γίνει συµψηφισµός, και το λέτε λίγες µέρες πριν από
τις εκλογές; Να απαλλαγούν από καταβολή εισφορών ατοµικής
ασφάλισης για όσο χρονικό διάστηµα χρειαστεί. Να καταργηθεί
το τέλος επιτηδεύµατος, η επιστροφή του ΦΠΑ που σας είπα.
Πρέπει να απαντήσετε σε αυτό. Και φυσικά να υπάρξει και επι-
δότηση ενοικίου. 

Και για να κλείνω -και ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την
ανοχή, γιατί θεωρώ ότι και αυτό, όπως και η προηγούµενη ερώ-
τηση του συναδέλφου ήταν ιδιαίτερα σοβαρή- η Κυβέρνηση µε
όλα αυτά µένει εκτεθειµένη, διότι, όπως και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ στο όνοµα της δηµοσιο-
νοµικής σταθερότητας της οικονοµίας, δηλαδή των λίγων, των
ισχυρών οµίλων και των µνηµονιακών δεσµεύσεων, θυσιάζει τις
λαϊκές ανάγκες, τις ανάγκες δηλαδή των σεισµοπλήκτων στην
προκειµένη περίπτωση. Όπως αποδείχτηκε, το ίδιο κάνατε και µε
το έγκληµα στα Τέµπη και είχαµε τους πενήντα επτά νεκρούς. Ο
λαός, λοιπόν, τιµωρός θα δώσει την απάντησή του στις επερχό-
µενες εκλογές, ενισχύοντας το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για να απαντήσετε στον κ. Συντυχάκη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα είµαι

πολύ συνοπτικός, γιατί νοµίζω ότι, σε αντιδιαστολή µε αυτό που
υποστήριξε ο κύριος συνάδελφος, στην πρωτολογία µου τοπο-
θετήθηκα επί της συνολικής, ολιστικής προσέγγισης της Κυβέρ-
νησης για το σοβαρό θέµα που προέκυψε στην Κρήτη και για το
οποίο µε κατηγόρησαν και ο ίδιος στη δευτερολογία του έκανε
ακριβώς το ίδιο. Μίλησε για όλο το φάσµα των θεµάτων.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το έκανα στη δευτερολογία
µου, όµως, κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Άρα, ου-
δέποτε υποστηρίξαµε ότι δεν υπάρχουν δυσκολίες στην υλοποί-
ηση συγκεκριµένων κυβερνητικών πρωτοβουλιών. Αλλά κανείς
δεν µπορεί να αµφισβητήσει -και ξέρετε, κύριε συνάδελφε, ότι
πρόσφατα πήγα και εγώ στο Ηράκλειο Κρήτης και µίλησα µε συ-
µπατριώτες σας- ότι λειτουργήσαµε ταχύτερα, πιο αποτελεσµα-
τικά από το παρελθόν -πάντα σε σχέση µε το παρελθόν- και ότι
δώσαµε σηµαντικούς δηµόσιους πόρους για να στηρίξουµε την
καθηµερινότητα αυτών των συµπατριωτών µας.

Τώρα, ως προς τα 300 εκατοµµύρια ευρώ, το επαναλαµβάνω,
ως προς το αφορολόγητο και ακατάσχετο της κρατικής αρωγής,
σύµφωνα µε τον ν.4839/2021 προβλέπεται και αφορολόγητο και
ακατάσχετο για τις ενισχύσεις. Προβλέπεται δηλαδή ότι οι ενι-
σχύσεις πρώτης αρωγής που καταβάλλονται στο πλαίσιο κρατι-
κής αρωγής είναι ακατάσχετες στα χέρια του δηµοσίου ή τρίτων.
Κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, τα πιστωτικά
ιδρύµατα οφείλουν να πραγµατοποιούν τον έλεγχο αυτών κάθε
φορά που κατατίθενται ποσά σε τραπεζικούς λογαριασµούς
οφειλετών του δηµοσίου στους οποίους έχει επιβληθεί κατά-
σχεση από τη δηµόσια διοίκηση, βασικά από τη φορολογική δι-
οίκηση. 

Δηλαδή, εφόσον αυτά τα ποσά προβλέπονται ρητά ως ακατά-
σχετα στις κείµενες διαδικασίες και διατάξεις, τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα οφείλουν να µην τα αποδίδουν στη φορολογική διοίκηση,
αλλά στους δικαιούχους τους. 

Καταθέτω στα Πρακτικά, γιατί είχαν γίνει πάρα πολλές σχετι-
κές κοινοβουλευτικές ερωτήσεις, την από 23-3-2023 επιστολή
του γενικού γραµµατέα Οικονοµικής Πολιτικής προς την Ελλη-
νική Ένωση Τραπεζών και την Ένωση Συνεταιριστικών Τραπεζών
Ελλάδος, κοινοποιηθείσα -µεταξύ άλλων- και στην Τράπεζα της
Ελλάδος, όπου ορίζεται πώς τα πιστωτικά ιδρύµατα, το ακατά-
σχετο των ενισχύσεων κρατικής αρωγής προς πληγέντες και ζη-
τείται η λήψη των κατάλληλων ενεργειών από τις τράπεζες για
τη διασφάλιση της ορθής εφαρµογής των διατάξεων που έχουν
ψηφιστεί αναφορικά, όπως είπα, µε το ακατάσχετο των ενισχύ-
σεων που χορηγούνται για τη στήριξη των επιχειρήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω στα Πρακτικά και την απαντητική επιστολή της Ελ-
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ληνικής Ένωσης Τραπεζών, η οποία αναφέρει ότι εφόσον όλες
οι ακατάσχετες πιστώσεις που ισχύουν για τους πληγέντες από
θεοµηνία γίνονται µέσω των ειδικών προϊόντων του ΔΙΑΣ, είναι
σχεδόν αδύνατο να κατασχεθούν από τα πιστωτικά ιδρύµατα
προς απόδοση σε τρίτους ή στο ίδιο το πιστωτικό ίδρυµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως προέκυψε από πρόσφατο περιστατικό µε δικαιούχο επι-
δόµατος σεισµόπληκτου στο Αρκαλοχώρι, ο δικαιούχος ανέλαβε
κανονικά το συνολικό ποσό που πιστώθηκε ως επίδοµα.

Παράκληση: Εάν έχετε άλλες σχετικές αντίστοιχες περιπτώ-
σεις, αµέσως να ενηµερώσετε την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κύριο Υπουργό. 
Ακολουθεί η όγδοη µε αριθµό 666/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση

δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Μπαλάφα
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αίτηµα του Δήµου
Γλυφάδας για επαναξιολόγηση των τιµών ζώνης στην κατεύ-
θυνση της άµεσης, καθολικής και σηµαντικής µείωσής τους».

Κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η παρούσα επίκαιρη ερώτησή µας είναι συνέ-

χεια προηγηθείσας ερώτησής µας, της 25ης Ιανουαρίου του τρέ-
χοντος έτους, η οποία βασίζεται σε οµόφωνο ψήφισµα του
Δηµοτικού Συµβουλίου της Γλυφάδας, µε το οποίο εκφράζεται
έντονη δυσαρέσκεια και διαφωνία για την απόφαση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών -πρόκειται για την απόφαση 57732/2021- περί
αναθεώρησης των τιµών ζώνης των ακινήτων της πόλης. 

Με τη συγκεκριµένη απόφαση αυξήθηκαν εκθετικά οι τιµές
ζώνης και συνακόλουθα οι αντικειµενικές αξίες των ακινήτων σε
όλες τις περιοχές της Γλυφάδας, µε συνέπεια να αυξηθεί σε κά-
ποιες, µάλιστα, περιπτώσεις δραµατικά η φορολογία της ακίνη-
της περιουσίας, καθώς και ο προσδιορισµός τελών που γίνεται
σε συνάρτηση µε τις τιµές ζώνης. 

Γνωρίζουµε ότι η έκθεση εκτίµησης των εµπορικών αξιών των
ακινήτων του Δήµου Γλυφάδας έγινε από ορκωτούς εκτιµητές,
χωρίς όµως αυτή η διαδικασία να κληθεί και να συµµετάσχει ο
Δήµος Γλυφάδας σε καµµία περίπτωση και σε καµµία φάση. 

Η έκκληση αυτή δεν γνωστοποιήθηκε, µάλιστα, στον Δήµο Γλυ-
φάδας πριν την καθιέρωση των νέων τιµών ζώνης, ώστε να µπο-
ρέσει να υπάρξει ένας έλεγχος και επαλήθευση των πορισµάτων
της. Ακόµα η εκτίµηση που οδήγησε στην καθολική αύξηση των
τιµών ζώνης δεν απηχεί τις περυσινές -θα ήθελα να το επισηµάνω
αυτό- κυβερνητικές εξαγγελίες για µείωση των τιµών και συνα-
κόλουθα και της φορολογίας. 

Υπάρχουν σηµαντικότατες αδικίες ως προς το θέµα που συζη-
τάµε στον Δήµο Γλυφάδας και αυτές οι αδικίες καταγράφονται
λεπτοµερώς σε σχετική απόφαση, οµόφωνη απόφαση του δηµο-
τικού συµβουλίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι συγκεκριµένο και σαφές: Εάν εξε-

τάζει το Υπουργείο σας το ενδεχόµενο να επαναξιολογήσει τις
τιµές ζώνης µε βάση τις συνθήκες της πραγµατικότητας, όχι
όπως αναφέρετε στην απάντησή σας τη διεθνή εν γένει πείρα,
και να προβεί µε σχετική υπουργική απόφαση σε άµεση, καθο-
λική και σηµαντική µείωση των συγκεκριµένων τιµών µε τη συµ-
µετοχή και των οικονοµικών υπηρεσιών του Δήµου Γλυφάδας µε
παράλληλη φυσικά ανάκληση της υπ’ αριθµόν 57732 υπουργικής
αποφάσεως.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Μπαλάφα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-

νάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτησή σας. Θα επαναλάβω
όµως την ίδια απάντηση που έχω δώσει πάρα πολλές φορές σε
αυτή την Αίθουσα, δεν αλλάζει κάτι.

Σχετικά µε την υπ’ αριθµόν 57732/2021 υπουργική απόφαση,
περί αναπροσαρµογής της τιµής εκκίνησης των αντικειµενικών
αξιών, της οποίας την ανάκληση ζητάτε, έχουµε να πούµε τα
εξής:

Πρώτον, για την έκδοση της υπουργικής απόφασης ακολου-
θήθηκε η διαδικασία η οποία ορίζεται από εξουσιοδοτική διάταξη
του ν.1249/1982. Σύµφωνα µε αυτή την προβλεπόµενη διαδικα-
σία, η εισήγηση των τιµών εκκίνησης του συστήµατος αντικειµε-
νικού προσδιορισµού αξιών µεταβιβαζόµενων ακινήτων ανατέ-
θηκε σε εκτιµητές εγγεγραµµένους στο Μητρώο Πιστοποιηµένων
Εκτιµητών του Υπουργείου Οικονοµικών, κατόπιν δηµόσιων προ-
σκλήσεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος και διεξαγωγής δηµόσιων
κληρώσεων για την επιλογή τους.

Δεύτερον, οι ως άνω υπουργικές αποφάσεις περιγράφουν
εκτενώς τη συγκεκριµένη µεθοδολογία που θα πρέπει να ακολου-
θηθεί σε όλα τα στάδια, αναφέρουν αναλυτικά όλα τα απαιτού-
µενα στοιχεία, που θα πρέπει να περιλαµβάνουν οι εισηγήσεις
των εκτιµητών προκειµένου να γίνουν αποδεκτές και προβλέπει
µια πιο οργανωµένη πλατφόρµα εισαγωγής των στοιχείων επιφέ-
ροντας σηµαντικές βελτιώσεις στην όλη διαδικασία, εναρµονι-
σµένες µε τις διεθνείς καλές πρακτικές, που ακολουθούνται στον
τοµέα των ακινήτων σε παγκόσµιο επίπεδο επί τη βάσει των διε-
θνών και ευρωπαϊκών εκτιµητικών προτύπων.

Τρίτον, ο καθορισµός των τιµών έγινε σύµφωνα µε τις σχετικές
εισηγήσεις των πιστοποιηµένων εκτιµητών κατά ζώνες, που πα-
ρουσιάζουν οµοιογενή χαρακτηριστικά αξίας των ακινήτων ώστε
να αιτιολογείται ο καθορισµός ενιαίας τιµής για τα ακίνητα που
βρίσκονται εντός των ορίων καθεµιάς εξ αυτών. Οι τιµές κάθε
ζώνης εξετάστηκαν από τους εκτιµητές ξεχωριστά και αυτόνοµα
µε κριτήρια τις πραγµατικές αγοραίες αξίες των ακινήτων τους
και σύµφωνα µε τα πρόσφορα αληθή διαθέσιµα στοιχεία της κτη-
µαταγοράς προκειµένου να καταλήξουν στην επιστηµονικά τε-
κµηριωµένη εισήγησή τους, ανά περίπτωση, η οποία θεµελιώ-
νεται επί τη βάσει των οικείων ευρωπαϊκών και διεθνών εκτιµητι-
κών προϊόντων.

Και, τέταρτον, επισηµαίνω ότι δεν ευσταθεί ο ισχυρισµός ότι
δήθεν δεν κλήθηκε να συµµετάσχει δήµος στη διαδικασία. Σε κα-
νένα στάδιο της διαδικασίας, η οποία ορίζεται από την εξουσιο-
δοτική διάταξη του ν.1249/1982, όπως σας είπα, δεν προβλέπεται
γνωστοποίηση των εκθέσεων των εκτιµητών προς τους δήµους.
Προβλέπεται όµως από τις διατάξεις ότι για τον καθορισµό των
τιµών λαµβάνεται υπ’ όψιν και η γνώµη των οικείων δηµοτικών
συµβουλίων. Βάσει συνεπώς των οριζόµενων στις διατάξεις του
νόµου 2010 απεστάλη έγγραφο προς τους δήµους, µεταξύ
άλλων και στον συγκεκριµένο δήµο, µε επιτυχία αποστολής στις
10-3-2020 και ώρα 15.04’ µε θέµα: «Παροχή γνώµης δηµοτικού
συµβουλίου επί αντικειµενικών αξιών ακινήτων». Σχετική γνώµη
του δηµοτικού συµβουλίου δεν κατατέθηκε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Κατ’ αρχάς να τονίσω, κύριε Υπουργέ,

-το ξέρετε, αλλά το τονίζω- ότι δεν είναι δικές µας ανακαλύψεις
ή ευφυείς σκέψεις τα όσα λέµε. Είναι οµόφωνες αποφάσεις του
Δηµοτικού Συµβουλίου Γλυφάδας, το οποίο Δηµοτικό Συµβούλιο
Γλυφάδας κάθε άλλο παρά διακρίνεται, ως προς τη σύνθεσή του
και κ.λπ., από προδιάθεση κριτικής προς την Κυβέρνηση. Το γνω-
ρίζετε.

Επίσης, δεν είναι µόνο πρόβληµα του συγκεκριµένου δήµου.
Πάρα πολλοί δήµοι στην Αττική, για τους οποίους έχω γνώση,
δεν ξέρω γενικότερα, αλλά υποθέτω ότι θα συµβαίνει το ίδιο,
έχουν το ίδιο ακριβώς πρόβληµα. Αναφέρεστε σε νόµους τους
οποίους εφαρµόζετε. Δεν το αµφισβητώ, ούτε το δηµοτικό συµ-
βούλιο αµφισβητεί ότι εφαρµόσατε τους νόµους. Ξέρετε, όµως,
πολλές φορές χρειάζεται να αναθεωρήσουµε κάποιους νόµους
προκειµένου να βρεθούµε πιο κοντά στην πραγµατικότητα. 

Περί αυτού πρόκειται στη συγκεκριµένη περίπτωση όταν
έχουµε αύξηση της τάξεως µέχρι και 81% και κατά µέσο όρο
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35%. Ξέρετε η Γλυφάδα δεν είναι µόνο η παραλιακή της ζώνη.
Είναι και περιοχές στις οποίες βρίσκονται µεσαία και πιο λαϊκά
στρώµατα, κατοικίες και ακίνητη περιουσία. Σε τελευταία ανά-
λυση η ακίνητη περιουσία θα έπρεπε να εξετάζεται όχι σαν ένα
οποιοδήποτε εµπόρευµα θα έλεγα. Κατά κανόνα πρόκειται για
ιδιοκατοίκηση στις συγκεκριµένες περιοχές. 

Έχω µια-δυο ακόµα παρατηρήσεις. Πρώτον, αναφέρεστε στις
διεθνείς πρακτικές, στα διεθνή πρότυπα. Ξέρετε κάτι; Συγγνώµη
που θα µιλήσω έτσι, αλλά δεν µε ενδιαφέρει. Τι σηµαίνει διεθνή
πρότυπα; Τι γίνεται στη Μινεσότα ή στο Ναγκασάκι; Εδώ έχουµε
την Ελλάδα µας, τους δήµους της περιοχής µας και εποµένως,
χρειάζεται συγκεκριµένη µελέτη, συγκεκριµένη ανάλυση της συ-
γκεκριµένης πραγµατικότητας, όχι τυφλή ή µηχανιστική µετα-
φορά µιας διεθνούς εµπειρίας και διεθνούς πρακτικής. 

Ακόµα λέτε ότι δεν προβλέπεται κάποια γνωστοποίηση ή συµ-
µετοχή των δήµων στην όλη διαδικασία. Δηλαδή, δεν προβλέπε-
ται γνωστοποίηση της έκθεσης προς τους δήµους. Θα σας
επεσήµαινα ότι ούτε το αντίθετο ισχύει. Δεν λέει κάπου ότι δεν
επιτρέπεται να ενηµερώσετε τους δήµους. Έτσι δεν είναι; Άρα,
γιατί δεν το κάνατε; Δεν απαγορεύεται πουθενά. 

Τέλος, να επισηµάνω ότι η φορολογία της ακίνητης περιουσίας
είναι υπέρµετρη. Φτάνει στα όρια της ανάγκης για εκποίηση,
όπως αναφέρει το δηµοτικό συµβούλιο. Αναφέρει τις περιπτώ-
σεις του ΕΝΦΙΑ όπου έχουµε αυξήσεις πολλών εκατοντάδων πο-
σοστιαίων  µονάδων. Να µην πω το νούµερο γιατί θα τροµάξουµε.

Λέτε, τελειώνοντας την ενηµέρωση που µου κάνατε, απαντώ-
ντας στην ερώτησή µου, ότι παρακολουθείτε, αξιολογείτε, εξε-
τάζετε τις προτάσεις και προχωράτε στις απαραίτητες αλλαγές
και βελτιώσεις. Περί αυτού πρόκειται. Προχωρήστε, λοιπόν, σε
βελτιώσεις και αλλαγές µε βάση την εµπειρία, την πείρα, το τι
λένε οι άνθρωποι που υφίστανται αυτές τις συνέπειες. Και όπως
λέγεται «ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα», κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-

νάδελφε, µέσα στην τοποθέτησή σας µιλήσατε για τη φορολό-
γηση ακίνητης περιουσίας. Καλύτερη πάσα που µπορείτε να
κάνετε σε οποιοδήποτε µέλος της Κυβέρνησης είναι να µιλήσετε
για φορολόγηση ακίνητης περιουσίας, διότι σε αυτό το πεδίο η
Κυβέρνηση όχι µόνο ήταν συνεπής στις προεκλογικές δεσµεύ-
σεις, αλλά µειώσαµε τη φορολόγηση ακίνητης περιουσίας περισ-
σότερο απ’ ό,τι είχαµε πει και προεκλογικά. Είχαµε πει προεκ-
λογικά για 30% κι έχει µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ 35% σε σχέση µε το 2018. 

Να το πω µε πιο απλούς όρους. Όλοι µας, τα φυσικά πρόσωπα,
πληρώνουµε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ λιγότερο ΕΝΦΙΑ από το
2018. Αυτή είναι η απόλυτη συνέπεια προεκλογικών λόγων και
µετεκλογικών δεσµεύσεων της Κυβέρνησης. Ξέρω βεβαίως ότι η
πολιτική σας παράταξη έχει µια αδυναµία στην επιβολή φόρων,
αλλά εκτιµώ ότι οι πολίτες θα συνεχίσουν να στηρίζουν αυτή την
Κυβέρνηση που µειώνει φόρους και όχι την προηγούµενη κυβέρ-
νηση που αύξησε φόρους και λέει ότι θα επαναφέρει µια σειρά
από φόρους. 

Δεύτερη παρατήρηση. Μίλησα, πράγµατι, για βέλτιστες πρα-
κτικές. Είµαι υπέρµαχος των βέλτιστων πρακτικών στις διαδικα-
σίες, στους εκτιµητές, στις πλατφόρµες, σε όλες τις πρακτικές
που ακολουθούν. Άλλο αυτό που πρέπει να ακολουθούµε τις βέλ-
τιστες πρακτικές και άλλο το αποτέλεσµα. 

Τρίτη παρατήρηση. Σας είπα κάτι το οποίο το προσπεράσατε.
Όλοι οι δήµοι της χώρας πήραν επιστολή από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών µε τίτλο: «Παροχή γνώµης δηµοτικού συµβουλίου επί
αντικειµενικών αξιών ακινήτου» από τον Μάρτιο του 2020. Το 10%
των δήµων σε όλη την Ελλάδα ανταποκρίθηκαν. Πριν κάνουµε
την άσκηση, δηλαδή, ζητήσαµε από δήµους σε όλη την Ελλάδα
να µας φέρουν τις εκτιµήσεις τους. Το 10% ανταποκρίθηκε στις
10 Μαρτίου 2020. Πήγε επιστολή σε όλους. 

Πράγµατι, όµως -επειδή συγκλίνουµε σε αυτό- πρέπει πάντα
να επαναξιολογούµε την πραγµατικότητα και θέλουµε να δίνουµε
κι εµείς, για να υπάρχει άρση οποιασδήποτε αµφισβήτησης, δεύ-
τερη ευκαιρία. Δεύτερη ευκαιρία σε όσους δήµους έχουν δυνα-
τότητα τεκµηριωµένα να προσκοµίσουν στοιχεία σοβαρών δια-

φοροποιήσεων στις εκτιµήσεις κι έτσι προχωρήσαµε σε νέες
πρωτοβουλίες. Έτσι, µε διατάξεις του ν.5000/2022 δόθηκε η δυ-
νατότητα στους δήµους εντός προθεσµίας από 10-12-2022 έως
20-1-2023, να υποβάλλουν τη γνώµη τους για τις τιµές ζώνης της
χωρικής τους αρµοδιότητας. Αυτή η προθεσµία παρατάθηκε κι
άλλο µέχρι 6-2-2023, σύµφωνα µε νέο άρθρο, 29 του ν.5015/
2023.

Βλέπετε, δηλαδή, ότι όχι µόνο δίνουµε και δεύτερη ευκαιρία,
δίνουµε και τρίτη ευκαιρία σε δήµους και σε δηµοτικά συµβούλια
να εκφράσουν, τεκµηριωµένα όµως, τους όποιους προβληµατι-
σµούς τους. Γι’ αυτή τη δυνατότητα ενηµερώθηκαν όλοι οι δήµοι
εγγράφως από το Αυτοτελές Τµήµα Εκτιµήσεων και Προσδιορι-
σµού Αξιών Ακινήτων. 

Όσον αφορά -και κλείνω- τις αιτιολογηµένες γνώµες των αρ-
µοδίων δηµοτικών συµβουλίων, θα ακολουθηθεί η προβλεπόµενη
από τον νόµο διαδικασία. Η επιτροπή, ύστερα από πρόσβαση
στην ηλεκτρονική βάση δεδοµένων που τηρείται στη Γενική Γραµ-
µατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης, εξε-
τάζει τις γνώµες των δήµων, χωρίς προηγούµενη εισήγηση του
Αυτοτελούς Τµήµατος Εκτιµήσεων και Προσδιορισµού Αξιών Ακι-
νήτων και εισηγείται στον Υπουργό Οικονοµικών, τις ζώνες για
τον καθορισµό των τιµών εκκινήσεως, των οποίων πιθανολογείται
ισχυρά η ανάγκη επανάληψης της διαδικασίας. Ο Υπουργός Οι-
κονοµικών, δύναται βάσει της εισήγησης αυτής, να αποφασίσει
την επανάληψη της διαδικασίας. Η διαδικασία είναι σε εξέλιξη και
γίνεται σχετική αξιολόγηση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κύριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη, µε αριθµό 663/3-4-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Πέλλας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Θεοδώρας Τζάκρη, προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: ««Κεστεκίδειο»
ελληνικό σχολείο Βρυξελλών».

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το απόγευµα της 15ης Μαρτίου του 2022, απο-

φασίσατε να κλείσετε το Κεστεκίδειο αµιγές δηµοτικό σχολείο
των Βρυξελλών. 

Για να είµαι πιο ακριβής, ανακοινώσατε το κλείσιµο του σχο-
λείου µέχρι νεωτέρας και ότι θα συνεχιστούν τα µαθήµατα µε τη-
λεκπαίδευση, µέχρι το τέλος της σχολικής χρονιάς και µόνο για
τους µαθητές της Γ’ λυκείου και επειδή αντιµετωπίζουν τη δοκι-
µασία των πανελληνίων εξετάσεων, θα εξευρεθεί µια λύση για τη
συνέχιση της δια ζώσης διδασκαλίας µε χώρο που θα παραχω-
ρούσε η Ελληνική Πρεσβεία των Βρυξελλών. 

Το γεγονός αυτό, όπως ήταν επόµενο, κυρία Υπουργέ, δηµι-
ούργησε ανησυχία, θα έλεγα, προβληµατισµό και θλίψη στα µέλη
της ελληνικής κοινότητας των Βρυξελλών, µια ιδιαιτέρως ζω-
ντανή ελληνική κοινότητα, που αριθµεί περίπου τριάντα πέντε χι-
λιάδες Έλληνες και µε έγγραφό τους στο συµβούλιο του συλ-
λόγου γονέων και κηδεµόνων, µας λέει ότι «είναι απαράδεκτο πε-
ρίπου τρεις µήνες πριν το τέλος σχολικής χρονιά, να κλείνει το
σχολείο, χωρίς να υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τη διατήρηση
ισότιµου επιπέδου ποιότητας παρεχόµενης εκπαίδευσης στους
µαθητές». 

Να πω εδώ για την ιστορία ότι στο «Κεστεκίδειο» δηµοτικό σχο-
λείο φοιτούν από το δηµοτικό και µέχρι το λύκειο εκατόν πενήντα
εννέα περίπου µαθητές, το αµιγές αυτό ελληνικό σχολείο και
υπάρχει εκτός αυτού και τµήµα ελληνικής γλώσσας, στο οποίο
φοιτούν άλλοι σαράντα µαθητές. 

Να πω ότι το κλείσιµο του σχολείου δηµιούργησε, όπως ήταν
λογικό και επόµενο, πολύ µεγάλη αναστάτωση στην καθηµερινό-
τητα τόσο των µαθητών που φοιτούν σε αυτό όσο και των γονέων
τους. Γιατί όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι θα πρέπει οι µαθητές
να προσαρµόσουν την εκπαιδευτική διαδικασία στην τηλεκπαί-
δευση. Οι γονείς τους δε, θα πρέπει να προσαρµόσουν την κα-
θηµερινότητά τους και κυρίως να διαχειριστούν την παρουσία
των παιδιών τους στο σπίτι τους, ενώ αυτοί εργάζονται.

Κυρία Υπουργέ, δεν ξέρω για ποιο λόγο οδηγηθήκαµε σε αυτή
την απόφαση. Πληροφορούµαστε, βεβαίως, ότι τον προηγούµενο
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Οκτώβριο, πριν από έξι, επτά, περίπου µήνες δηλαδή, κλιµάκιο
εµπειρογνωµόνων του Υπουργείου σας επισκέφθηκε το σχολείο
αυτό και πραγµατοποίησε αυτοψία. Μάλιστα, το περιεχόµενο της
αυτοψίας αυτής, µετά από έξι µήνες, δεν είχε καν συζητηθεί που-
θενά αρµοδίως και ούτε είχε κοινοποιηθεί κάποιο έγγραφο που
να περιγράφει τα προβλήµατα σε ό,τι αφορά το κτίριο αυτό. Οι
πληροφορίες µας λένε ότι υπάρχει ένα πρόβληµα µε το σύστηµα
ηλεκτροδότησης. 

Και εγώ σας ρωτώ: Είναι µόνο αυτό; Διότι ό,τι έχουµε µέχρι
τώρα είναι µόνο από πληροφορίες. Και πόσο σοβαρό είναι το
πρόβληµα αυτό στο σύστηµα της ηλεκτροδότησης, που θα κρα-
τήσει το σχολείο κλειστό µέχρι το τέλος του σχολικού έτους;

Όπως ήδη είπα, πρόκειται για το µοναδικό δηµόσιο ελληνικό
σχολείο στις Βρυξέλλες. Σε αυτό φοιτούν ως επί το πλείστον οι
µαθητές των Ελλήνων στρατιωτικών που υπηρετούν στο ΝΑΤΟ,
καθώς επίσης και τα παιδιά των εργαζοµένων σε ιδιωτικές επιχει-
ρήσεις, που δεν θέλουν βεβαίως να βάλουν τα παιδιά τους στη
δοκιµασία ενός άλλου, του βελγικού, ενδεχοµένως, εκπαιδευτι-
κού συστήµατος.

Και να πω, επίσης, ότι στις Βρυξέλλες λειτουργεί και το ευρω-
παϊκό σχολείο, όπου εντός αυτού λειτουργεί επίσης ελληνικό
τµήµα, στο οποίο όµως έχουν τη δυνατότητα και το δικαίωµα να
φοιτούν µόνο τα παιδιά των Ελλήνων διπλωµατών, καθώς επίσης
και των υπαλλήλων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και γενικά, όσων
εργάζονται στο Ευρωκοινοβούλιο.

Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να µας ενηµερώσετε ακριβώς ποιο
είναι το περιεχόµενο της αυτοψίας, που πραγµατοποιήθηκε στο
σχολείο και γιατί το εν λόγω έγγραφο και το περιεχόµενο αυτού
δεν έχει γίνει γνωστό µέχρι σήµερα ούτε καν έχει συζητηθεί ούτε
στην Ελληνική Πρεσβεία στις Βρυξέλλες ούτε βεβαίως έγινε απο-
δέκτης κάποιας πληροφόρησης ο σύλλογος γονέων και κηδεµό-
νων του σχολείου αυτού και δεν γνωρίζουµε αν ενηµερώθηκε και
ο συντονιστής εκπαίδευσης.

Θέλω, επίσης, να σας ρωτήσω πώς αφήσατε επί ένα εξάµηνο
τους µαθητές να πηγαίνουν στο σχολείο, θέτοντας σε κίνδυνο
την ασφάλειά τους, εφόσον το κτήριο αυτό βρέθηκε στεγαστικά
ακατάλληλο και γιατί εδώ και έξι µήνες δεν έχετε προβεί είτε στην
αποκατάσταση του τεχνικού προβλήµατος είτε -αν θέλετε- και
στην εξεύρεση νέου χώρου για την κανονική συνέχιση των µαθη-
µάτων, των σπουδών των εκατόν πενήντα εννιά αυτών µαθητών
του αµιγούς δηµοτικού σχολείου και των σαράντα, επίσης, µαθη-
τών του τµήµατος ελληνικής γλώσσας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, κυρία
Κεραµέως, έχετε τον λόγο να απαντήσετε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία συνάδελφε, για την ερώτησή σας.
Πρόκειται, πράγµατι, για ένα ζήτηµα που απασχόλησε το τελευ-
ταίο διάστηµα τη µαθητική κοινότητα του ελληνικού σχολείου
Βρυξελλών και πολύ περισσότερο καιρό το Υπουργείο Παιδείας.
Γιατί; Διότι, όπως συνέβη και µε πάρα πολλά άλλα εκκρεµή εκ-
παιδευτικά ζητήµατα, τα οποία παραλάβαµε από την κυβέρνησή
σας, αποφασίσαµε να το λύσουµε. Προβλήµατα της εκπαίδευ-
σης, που χρόνιζαν τολµήσαµε να τα θίξουµε, µε το βλέµµα
στραµµένο στο συµφέρον των µαθητών και των εκπαιδευτικών
µας, αψηφώντας το όποιο πολιτικό κόστος, αντίθετα µε την κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που έκρυβε συχνά κάτω από το χαλί προ-
βλήµατα γνωστά, µε την ελπίδα να σκάσουν στα χέρια του επό-
µενου.

Εµείς, από τη στιγµή που περιήλθαν εν γνώσει µας κτηριακά
προβλήµατα του εν λόγω σχολείου, ξεκινήσαµε µια διαδικασία
επίλυσής τους. Στην πορεία, συστήσαµε οµάδα τεχνικών εµπει-
ρογνωµόνων για τη διενέργεια ελέγχου στο εν λόγω κτήριο του
ελληνικού σχολείου των Βρυξελλών. Η επιτροπή συστάθηκε το
καλοκαίρι του 2022, µετέβη στις Βρυξέλλες στα τέλη Σεπτεµ-
βρίου, αλλά δυστυχώς, εν τω µεταξύ ένα µέλος εκ των τριών απε-
βίωσε αιφνιδίως.

Το πόρισµα της εν λόγω επιτροπής έφτασε στην υπηρεσία µας
τον Μάρτιο του 2023 και από εκεί προέκυψαν στοιχεία επικινδυ-
νότητας του κτηρίου και µε προτεραιότητα την ασφάλεια των µα-
θητών, εκπαιδευτικών και προσωπικού, από το Υπουργείο δόθηκε

αµέσως έγγραφη οδηγία στη συντονίστρια εκπαίδευσης Βρυξελ-
λών, µε κοινοποίηση στην Ελληνική Πρεσβεία, για την προσωρινή
αναστολή της διά ζώσης λειτουργίας του σχολείου και την
έναρξη παροχής εξ αποστάσεως εκπαίδευσης στους µαθητές.

Κυρία συνάδελφε, το Υπουργείο έδρασε αστραπιαία µόλις
έλαβε το πόρισµα, επειδή ακριβώς ετίθετο θέµα για την ασφάλεια
των µαθητών.

Σε ό,τι αφορά τις άµεσες ενέργειες για την αντιµετώπιση του
στεγαστικού αυτού ζητήµατος και την ανάγκη εκπόνησης ενός
σχεδίου-πλαισίου της λειτουργίας του, ανελήφθησαν αµέσως οι
κάτωθι πρωτοβουλίες. Αναζητήθηκε αµέσως συνεργασία µε την
πρεσβεία, καθότι υπάγεται στην αρµοδιότητά της, νέο κτήριο για
ενοικίαση ή αγορά µε τη βοήθεια της πρεσβείας και διάθεση
χώρων από την πρεσβεία των Βρυξελλών, το συντονιστικό γρα-
φείο των βρυξελλών ή την ελληνική κοινότητα Βρυξελλών για την
εξεύρεση των απαραίτητων χώρων-αιθουσών για προσωρινή και
µόνιµη στέγαση.

Τι έγινε, λοιπόν, στην πράξη; Πολύ γρήγορα βρέθηκε κατάλ-
ληλος χώρος για τη µεταστέγαση του σχολείου. Έχει δοθεί εδώ
και αρκετές ηµέρες η οδηγία προς υπογραφή. Αναµένεται να
υπογραφεί άµεσα από την πρεσβεία η σχετική σύµβαση µίσθω-
σης. Αµέσως, λοιπόν, βρέθηκε κατάλληλος χώρος.

Το νέο αυτό κτήριο, λοιπόν, µε πολύ µικρές επεµβάσεις είναι
έτοιµο για να στεγάσει πολύ γρήγορα το σχολείο αυτό. Η δε Γ’
λυκείου έχει ήδη ξεκινήσει µαθήµατα διά ζώσης σε κατάλληλα
διαµορφωµένο χώρο εντός της Ελληνικής Πρεσβείας και θα µε-
ταφερθεί στο νέο κτήριο µόλις αυτό λειτουργήσει. Ταυτόχρονα,
διερευνάται και το κατά πόσο το παλιό κτήριο µπορεί να επιδιορ-
θωθεί για να στεγάσει εκ νέου σε µεταγενέστερο χρόνο, µετά τις
επιδιορθώσεις, το ελληνικό σχολείο.

Αξίζει να σηµειωθεί, κυρία συνάδελφε, ότι το σχολείο δεν
έκλεισε, δεν έχουν χαθεί διδακτικές ώρες. Τα µαθήµατα διεξά-
γονται µέσω τηλεκπαίδευσης από την ηµεροµηνία προσωρινής
αναστολής της διά ζώσης λειτουργίας του σχολείου µέχρι σή-
µερα. Ο αρµόδιος Γενικός Γραµµατέας, ο κ. Κόπτσης, είναι σε
καθηµερινή επικοινωνία µε τον πρέσβη, µε τη συντονίστρια του
Γραφείου Εκπαίδευσης Βρυξελλών, µε τον πρόεδρο του συλλό-
γου γονέων και κηδεµόνων, ο οποίος µάλιστα ευχαρίστησε το
Υπουργείο για την άµεση και συντονισµένη προσπάθεια.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου και σε περαιτέρω στοι-
χεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Τζάκρη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρία Υπουργέ, αν δεν το έχετε καταλά-

βει, αύριο η παρούσα Βουλή επί της διακυβέρνησης Νέας Δηµο-
κρατίας κλείνει τις εργασίες της. Από αύριο, λοιπόν, βρισκόµαστε
και τυπικά σε προεκλογική περίοδο και είναι τουλάχιστον απαρά-
δεκτο να επικαλείστε για υπαρκτά προβλήµατα της δικής σας
διακυβέρνησης τον ΣΥΡΙΖΑ.

Είναι, για µας, απαράδεκτο, κυρία Υπουργέ, ότι από τότε που
διαπιστώσατε αυτό το κτηριακό πρόβληµα στο σχολείο των Βρυ-
ξελλών, που θυµίζω ότι το κλιµάκιο των εµπειρογνωµόνων επι-
σκέφθηκε αυτό το σχολείο τον Οκτώβριο του 2022, αφήσατε
µέχρι να πάρετε την απόφαση για το κλείσιµο του σχολείου και
τη συνέχεια των εργασιών, να περάσουν έξι µήνες, θέτοντας σε
κίνδυνο την ασφάλεια των µαθητών και των εκατόν πενήντα εννιά
που φοιτούσαν εκεί και των άλλων σαράντα που φοιτούν στο
τµήµα ελληνικής γλώσσας, που φιλοξενείται στο ίδιο σχολείο.

Και επίσης, είναι απαράδεκτο, κυρία Υπουργέ, που δεν κάνατε
και µέχρι σήµερα ακόµα -γιατί δεν µου λέτε συγκεκριµένα πρά-
γµατα- τίποτα ούτε για να αποκαταστήσετε το τεχνικό πρόβληµα
που υπάρχει εκεί, το οποίο οφείλετε κάποια στιγµή να µας πείτε
και ποιο είναι, ούτε βεβαίως και να βρείτε έναν χώρο για να υπάρ-
ξει αυτό που σας ζητάει και ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων
του Σχολείου των Βρυξελλών, του «Κεστεκίδιου». Σας ζητούν, δη-
λαδή, να εξασφαλίσετε ισότιµες ευκαιρίες, ισότιµες δυνατότητες
παρεχόµενης εκπαίδευσης στους µαθητές του σχολείου αυτού.

Και τι κάνετε εδώ; Αυτό, βέβαια, που συµβαίνει µε το «Κεστε-
κίδιο» σχολείο, κυρία Υπουργέ, δεν είναι παρά µόνο η κορυφή
του παγόβουνου και το ίδιο περίπου αποτελεί µικρογραφία για
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ό,τι γίνεται µε την ελληνόγλωσση εκπαίδευση σε ολόκληρο τον
κόσµο επί των ηµερών σας.

Να σας πω, κατ’ αρχάς, ότι, ενώ η ελληνόγλωσση εκπαίδευση
αποτελεί τον σηµαντικό συνδετήριο κρίκο της µητέρας πατρίδας
µε τους Έλληνες οµογενείς και σηµαντικό φορέα για τη µετά-
δοση των ιδεωδών και της ελληνικής παιδείας και του ελληνικού
πολιτισµού στα πέρατα του κόσµου, επί των ηµερών σας η ελλη-
νόγλωσση εκπαίδευση, κυρία Υπουργέ, αφέθηκε στην τύχη της.
Και µάλιστα, επιτρέψατε στους Έλληνες -και θα έλεγα περισσό-
τερο της δεύτερης και τρίτης γενιάς- επειδή ακριβώς αντιµετώ-
πιζαν προβλήµατα στην πρόσβασή τους στην ελληνόγλωσση
εκπαίδευση, να απορροφηθούν από εκπαιδευτικά ιδρύµατα άλ-
λων χωρών.

Ξέρετε ποιο είναι το αποτέλεσµα; Φθίνει η οµιλία της ελληνικής
γλώσσας: Αυτό είναι το ζητούµενο σήµερα, κυρία Υπουργέ.

Να σας πω, επίσης, ότι ο κίνδυνος αφελληνισµού των Ελλήνων
οµογενών, κυρίως δεύτερης και τρίτης γενιάς, είναι πλέον υπαρ-
κτός, γιατί αυτοί οι Έλληνες αφοµοιώνονται, αν θέλετε, από τις
προηγµένες τεχνολογικά και πολιτισµικά χώρες στις οποίες ζουν,
κυρίως της Ευρώπης και της Αµερικής και βεβαίως, σε αυτόν τον
κίνδυνο, κυρία Υπουργέ, η ελληνική πολιτεία όφειλε να απαντήσει
συντεταγµένα και όχι αποσπασµατικά, όπως κάνατε εσείς.

Να σας υπενθυµίσω, κυρία Υπουργέ, ότι µε τη συνυπογραφή
όλων των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ που µετέχουν στις Επιτροπές
Παιδείας και Πολιτισµού, Μορφωτικών Υποθέσεων και επίσης,
στην Επιτροπή Ελληνισµού της Διασποράς, ζητήσαµε να γίνει σύ-
γκληση των δύο επιτροπών, µε µοναδικό αντικείµενο τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει ακριβώς η ελληνόγλωσση εκπαίδευση
εξωτερικού, µε έγγραφό µας στις 24 Οκτωβρίου του 2022.

Βεβαίως, κωφεύσατε και επί των ηµερών σας -τυχαίνει, µάλι-
στα, εσείς να είστε Υπουργός Παιδείας τέσσερα χρόνια µε την
Κυβέρνηση Μητσοτάκη- ουδέποτε συζητήθηκε το σοβαρό αυτό
πρόβληµα.

Το τελευταίο διάστηµα, κυρία Υπουργέ, έχω γίνει επίσης απο-
δέκτης εκκλήσεων αντίστοιχων προβληµάτων που υπάρχουν στα
σχολεία της Γαλλίας και κυρίως, των Τµηµάτων Ελληνικής Γλώσ-
σας, της Ολλανδίας και του Βελγίου και βεβαίως και της Γερµα-
νίας, µε πολύ σοβαρά προβλήµατα εκπαιδευτικών κενών, µε
ζητήµατα σε ό,τι αφορά την αποστολή των ελληνικών βιβλίων, µε
µαθήµατα που δεν καλύπτονταν. Και δυστυχώς, η δική σας απά-
ντηση ήταν η απόλυτη κώφευση.

Μάλιστα, αυτό που σας είπα προηγουµένως είναι η γενικευ-
µένη κατάσταση, δυστυχώς, για όλα τα σχολεία του εξωτερικού
και γενικά, για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, µε αποτέλεσµα
πολλοί µαθητές, πολλοί Έλληνες οµογενείς δεύτερης και τρίτης
γενιάς να µη µιλούν επαρκώς την ελληνική γλώσσα. Αυτό που
σας είπα, εποµένως, ισχύει και στην αρχή.

Το ξαφνικό κλείσιµο του Κεστεκίδιου Σχολείου, κυρία Υπουργέ,
είναι πραγµατικά µόνο η κορυφή του παγόβουνου. Και όπως σας
είπα, τα προβλήµατα είναι ουσιαστικά. Ουδέποτε συζητήθηκαν,
ουδέποτε προσεγγίστηκαν σοβαρά από την Κυβέρνησή σας, ου-
δέποτε αντιµετωπίστηκαν παρά µόνο αποσπασµατικά και µάλι-
στα, επιτρέψτε µου να πω, µε τελείως αναποτελεσµατικό τρόπο.

Προβλήµατα, εποµένως, σηµειώστε και µε τα σηµαντικά εκπαι-
δευτικά κενά σε Έλληνες εκπαιδευτικούς, προβλήµατα µε µαθή-
µατα που δεν καλύφθηκαν ποτέ, προβλήµατα στην αποστολή των
ελληνικών βιβλίων.

Και το κυριότερο, προβλήµατα σε ό,τι αφορά την ασφάλεια
των µαθητών. Για εσάς, φαίνεται η ασφάλεια σε οτιδήποτε και αν
αφορά -είτε αφορά σιδηροδροµικές µεταφορές, είτε για τους µα-
θητές, είτε για τους ΟΤΑ- είναι θέµα τριτεύουσας σηµασίας, απ’
ό,τι αντιλαµβανόµαστε. 

Εάν, κυρία Υπουργέ, ισχύει αυτό που είπατε στην αρχή, δη-
λαδή, ότι το πρόβληµα αυτό υπάρχει από τη διακυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ και αφήσατε τέσσερα χρόνια εκεί τους µαθητές να φοι-
τούν σε ένα σχολείο, το οποίο κρίθηκε ότι είναι ακατάλληλο, από
την πλευρά µας αυτό δεν είναι µόνο απαράδεκτο, είναι και εγκλη-
µατικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κυρία Τζάκρη, σας ευχαριστώ πάρα πολύ, γιατί µε την ίδια την
απάντησή σας δείξατε πόσο αντιφατικά είναι τα επιχειρήµατά σας. 

Τι µας είπατε; Μας εγκαλείτε ότι από την ηµέρα που λάβαµε
το πόρισµα κλείσαµε αµέσως το σχολείο. Βέβαια το κάναµε,
κυρία Τζάκρη, και ξέρετε γιατί; Γιατί για εµάς πρώτα απ’ όλα µε-
τράει η ασφάλεια των µαθητών. Και από την άλλη λέτε: «µα, το
ξέρατε έξι µήνες πιο πριν». Βλέπετε πόσο αντιφατικά είναι αυτά
τα δύο τα οποία υπερασπίζεστε;

Απάντηση, λοιπόν. Το κάναµε µόλις λάβαµε αυτό το πόρισµα,
επειδή ετίθετο θέµα ασφάλειας µαθητών. Και αυτό, κυρία Τζάκρη
για εµάς, σε αντίθεση µε εσάς -γιατί θα έρθω µε στοιχεία τώρα
για εσάς και το κόµµα σας- είναι το πρωτεύον, το µείζον είναι η
ασφάλεια των µαθητών και γι’ αυτό το Υπουργείο έδρασε αστρα-
πιαία, γιατί ακριβώς προτεροποιεί την ασφάλεια των µαθητών.

Λέτε πως αυτό το ξέραµε έξι µήνες πριν. Μα, δεν το ξέραµε,
κυρία Τζάκρη. Σας λέω ότι η επιτροπή πήγε το Φθινόπωρο του
2022, απεβίωσε ένα µέλος, δεν είχαµε πόρισµα. Μόλις λάβαµε
το πόρισµα, τότε δόθηκε η εντολή για να κλείσει το σχολείο.

Δεν κατανοώ όµως τι λέτε πραγµατικά, διότι εσείς µας εγκα-
λείτε σήµερα που κλείσαµε ένα σχολείο στο οποίο τίθενται σο-
βαρά θέµατα ασφαλείας. Αλήθεια, κυρία Τζάκρη, για να κατα-
λάβω, τι µήνυµα περνάτε; Και το ίδιο που λέτε εσείς, λένε και οι
συνάδελφοί σας. Ο κ. Φίλης και η κ. Τζούφη σε γραπτή ερώτησή
τους χαρακτήρισαν απαράδεκτο το κλείσιµο του ελληνικού σχο-
λείου των Βρυξελλών.

Να ρωτήσω, λοιπόν, για να καταλάβω. Ποια θα ήταν η δική σας
επιλογή; Προκειµένου να µην αναστατώσετε τη σχολική κοινό-
τητα και να µην αναγκαστείτε να λάβετε δυσάρεστες αποφάσεις,
θα προτιµούσατε να αφήσετε τους µαθητές, το εκπαιδευτικό
προσωπικό και όλο το προσωπικό του σχολείου να κινδυνεύουν;
Αυτό θέλατε, κυρία Τζάκρη; 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο εξής…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Γιατί να το κλείσετε αµέσως;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, παρα-

καλώ, κυρία Τζάκρη.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Η ιστορία δείχνει πως αυτό κάνατε στην πράξη και µιλώ µε στοι-
χεία. Όταν ήταν Υφυπουργός η κ. Μερόπη Τζούφη επισκέφτηκε
το εν λόγω σχολείο, έβγαλε και δελτίο Τύπου, από το οποίο δια-
βάζω από το site του Υπουργείου επί λέξει: «κατά τη διάρκεια της
επίσκεψής της η κυρία Υφυπουργός –η κ. Τζούφη- διαπίστωσε
τα σοβαρά προβλήµατα των κτηριακών υποδοµών του σχολικού
συγκροτήµατος». Και µετά, τίποτα; Το ίδιο και ο κ. Ζουράρις, κι
αυτός επισκέφτηκε το σχολείο. Και εκεί, ως διά µαγείας, τίποτα.
Καµµία αντίδραση! 

Λυπάµαι πάρα πολύ, κυρία Τζάκρη, που ο Κανονισµός δεν σας
δίνει το δικαίωµα να απαντήσετε. Διότι, θα έπρεπε να µας πείτε
για την υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ, που ενώ γνώριζε επί σειρά ετών
αποδεδειγµένα, µε δελτίο Τύπου, τα µείζονα κτηριακά προβλή-
µατα ενός σχολείου, δεν έκανε απολύτως τίποτα για να τα θερα-
πεύσει. Και έρχεται σήµερα να µας εγκαλέσει εµάς, που δράσαµε
αστραπιαία µόλις λάβαµε το πόρισµα, για να αναστείλουµε και
να προστατεύσουµε την ασφάλεια των παιδιών… 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μετά από έξι µήνες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία

Τζάκρη.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Καταλαβαίνω, κυρία Τζάκρη, ότι δεν περιµένατε στοιχεία. Κατα-
λαβαίνω ότι δεν περιµένατε ότι υπάρχουν στοιχεία που δείχνουν
ότι οι δικοί σας Υπουργοί, ενώ ήξεραν το πρόβληµα, δεν έκαναν
τίποτα. 

Εµείς µόλις είχαµε στοιχεία που έθεταν σε ερωτηµατικό την
ασφάλεια των µαθητών, δεν το σκεφτήκαµε ούτε ένα λεπτό. Αµέ-
σως προβήκαµε στη συγκεκριµένη ενέργεια, γιατί για εµάς προ-
έχει η ασφάλεια των µαθητών και η αδιαφορία του ΣΥΡΙΖΑ είναι
ότι άφηνε κινδύνους να ελλοχεύουν και από τύχη δεν είχαµε δυ-
σάρεστα γεγονότα.

Είναι πραγµατικά απύθµενο το θράσος του ΣΥΡΙΖΑ, που αντί
να στηρίξει τις προσπάθειες αυτές της ελληνικής Κυβέρνησης,
κάνει οτιδήποτε προκειµένου να λαϊκίσει, προκειµένου ακριβώς
να επιρρίψει ευθύνες. 
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Εµείς, κυρία Τζάκρη, δράσαµε αστραπιαία, γιατί για εµάς,
πάνω απ’ όλα, προέχει η ασφάλεια των µαθητών και ταυτόχρονα
έχουµε ήδη προβεί σε όλες τις ενέργειες. Βρέθηκε χώρος, είναι
έτοιµη η αίτησή µας προς υπογραφή, τα παιδιά της Γ’ λυκείου
είναι στο σχολείο, στους χώρους της Πρεσβείας. Συνεπώς, θα
έλεγα πως δράσαµε αστραπιαία, βάζοντας σε προτεραιότητα την
ασφάλεια των µαθητών, αλλά και το παιδαγωγικό της σκέλος.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

πέµπτη µε αριθµό 652/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής
(ΙΕΠ) «απορροφά» µε αµφίβολες διαδικασίες 50.000.000 την προ-
ηγούµενη των εκλογών για τον διαγωνισµό µε κωδικό ΟΠΣ ΤΑ
5174140».

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, δεν σας βλέπουµε και πολύ συχνά σε αυτή την

Αίθουσα -όχι τουλάχιστον σε επίκαιρες είναι η αλήθεια- και ανα-
ρωτιέµαι τι σας έκανε να επιλέξετε να έρθετε αυτή τη φορά. Δεν
ξέρω εάν ήταν το σχολείο των Βρυξελλών, αλλά εάν πάµε στην
ερώτηση που συζητάµε τώρα, τι το ιδιαίτερο έχει αυτή η ερώτηση
για εσάς;

Ας δούµε τι ιδιαίτερο µπορεί να έχει. Έχετε δώσει 52 εκατοµ-
µύρια ευρώ στην «COSMOTE» για να κάνει µια πλατφόρµα εκ-
παίδευσης που ήδη υπάρχει. Έχετε δώσει 30 εκατοµµύρια ευρώ
σε διακριτά προγράµµατα στην «COSMOTE», σε άλλο πρό-
γραµµα στη «WIND» και σε άλλο πρόγραµµα στη «VODAFONE»
για το ΚΙΤ ροµποτικής. Έχετε δώσει από το e-school στη µητρική
της «WIND» 13 εκατοµµύρια ευρώ. Περίπου 100 εκατοµµύρια
ευρώ το σύνολο για εκπαιδευτικά προγράµµατα, για εκπαίδευση
σε εταιρείες τηλεπικοινωνιών, που δεν έχουν καµµία σχέση µε το
αντικείµενο. Τα 100 εκατοµµύρια ευρώ είναι όσο το ένα τρίτο του
προϋπολογισµού του αεροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος» για
την κατασκευή του. Τόσα ήταν τα παραστατικά του «Βενιζέλος».

Τι κοινό έχουν αυτές οι τρεις εταιρείες, λοιπόν; Δεν έχουν
σχέση µε τις πλατφόρµες εκπαίδευσης. Δεν νοµίζω σε καµµία
άλλη χώρα να συµµετέχουν σε τέτοιους διαγωνισµούς. Αυτό, βέ-
βαια, που έχουν κοινό είναι ότι και οι τρεις αυτές εταιρείες -οι
εταιρείες τηλεπικοινωνιών- είναι οι βασικοί πάροχοι, πληρωτές,
δηλαδή, διαφηµίσεων στις τηλεοράσεις και στις εφηµερίδες.
Αυτό είναι που τις ενώνει, κυρία Κεραµέως.

Είναι µία κρυφή λίστα Πέτσα αυτή; Πείτε µας εσείς τι είναι.
Πώς ξαφνικά οι εταιρείες τηλεπικοινωνιών βρέθηκαν να παίρνουν
100 εκατοµµύρια ευρώ για την παιδεία, αυτή την παιδεία που
είναι σε τέτοια διάλυση η σχολική στέγη, που πέφτουν σοβάδες
στα κεφάλια των παιδιών και που οι εκπαιδευτικοί έχουν τον µισό
µισθό απ’ ό,τι είχαν πριν από δέκα χρόνια, µε τις µειώσεις στο
45%; 

Θέλετε, δηλαδή, να µας πείτε ότι έχετε κάνει ό,τι µπορούσατε
για την παιδεία, επειδή κάνατε είκοσι πέντε χιλιάδες προσλήψεις;
Πόσες ήταν οι αποχωρήσεις λόγω συνταξιοδοτήσεων; Γύρω στις
δεκαοκτώ, είκοσι χιλιάδες; Και ποιες προσλήψεις, όταν βέβαια –
κυρία Κεραµέως, να µην τα ξεχνάµε αυτά- τους ανθρώπους τους
έχετε όµηρους, δεν τους έχετε νοµιµοποιήσει. Οπότε οι προσλή-
ψεις δεν έχουν γίνει ακόµη, θα γίνουν όταν νοµιµοποιηθούν.

Πείτε µας όµως, για ποιον λόγο δίνετε εκατό –περίπου- εκα-
τοµµύρια ευρώ στις τρεις εταιρείες τηλεπικοινωνιών που µας πα-
ρέχουν το πιο ακριβό ίντερνετ στη χώρα και στην Ευρώπη και
όπως φέραµε πριν από λίγο καιρό εδώ στη Βουλή, έχουν καταδι-
καστεί-καταγγελθεί για παράνοµες παρακολουθήσεις των πελα-
τών τους. Πάντως εκπαιδευτικό έργο δεν γνωρίζω να κάνουν.
Πείτε µας, λοιπόν, γιατί δώσατε τα 100 εκατοµµύρια ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Μπαίνω ευθύς στο θέµα, αν και θέσατε και άλλα στην ερώτησή
σας. Δράττοµαι της ευκαιρίας για να απαντήσω και στα άλλα µε

πολύ µεγάλη χαρά. Μπαίνω, λοιπόν, στο ερώτηµά σας το οποίο
δεν ήταν άλλο παρά για τη χρησιµότητα και την οικονοµική δια-
χείριση του συγκεκριµένου έργου που αφορά στον µετασχηµα-
τισµό συµβατικών προγραµµάτων σπουδών και εκπαιδευτικού
περιεχοµένου, σε υλικά διαδραστικά, ψηφιακά, προσβάσιµα σε
όλους, µε δυνατότητες τεχνητής νοηµοσύνης, δυναµικής ενηµέ-
ρωσης και συνέργειες µε τις κοινότητες των εκπαιδευτικών. 

Ας µιλήσουµε, πρώτα απ’ όλα για τη χρησιµότητα και την ανα-
γκαιότητα του συγκεκριµένου έργου. Ίσως να ξέρετε, κύριε Αρ-
σένη, ότι µερικά από τα προγράµµατα σπουδών στα σχολεία µας
είναι τριάντα ολόκληρων ετών. Δεν έχουν ανανεωθεί. Και όµως,
ανανεώθηκαν επί της Κυβέρνησής µας χτίζοντας, βεβαίως και
επάνω σε προσπάθειες και προηγούµενων κυβερνήσεων. Έχουν
ήδη παρουσιαστεί εκατόν εξήντα έξι νέα προγράµµατα σπουδών.
Παρουσιάστηκαν πριν από περίπου ενάµιση χρόνο -τον Δεκέµ-
βριο του 2021- νέα προσέγγιση στην εκπαίδευση για όλα τα µα-
θήµατα, για όλες τις τάξεις. Νέα, λοιπόν, προγράµµατα σπουδών,
τα οποία έχουν νέα προσέγγιση και µε ιδιαίτερη έµφαση στην
αξιοποίηση ψηφιακών τεχνολογιών.

Ένα σηµαντικό κοµµάτι αυτών των νέων προγραµµάτων σπου-
δών είναι οι ψηφιακές τεχνολογίες, είναι τα ψηφιακά περιβάλλο-
ντα, είναι τα ψηφιακά εργαλεία. Παράλληλα µε αυτό έρχεται και
το πολλαπλό βιβλίο, το οποίο έχει ψηφιστεί και είναι ήδη σε φάση
υλοποίησης, προκειµένου να έρθει να συνδράµει σε αυτή την
προσπάθεια. Μαζί µε αυτό έρχονται και ψηφιακά εργαλεία όπως
διαδραστικοί πίνακες που για πρώτη φορά µπαίνουν οριζόντια
στα σχολεία µας.

Κύριε Αρσένη, αν κατάλαβα καλά από την ερώτησή σας, µάλ-
λον δεν συµφωνείτε µε το να έχουν τα σχολεία µας διαδραστι-
κούς πίνακες. Ξέρετε, προχτές πήγαµε σε ένα σχολείο στους
Αγίους Αναργύρους και παραδώσαµε τους πρώτους διαδραστι-
κούς πίνακες. Δεν µπορείτε να φανταστείτε τον ενθουσιασµό των
παιδιών που έκαναν µάθηµα ιστορίας και µάθαιναν για την αρχαία
Ρώµη και ταυτόχρονα µπορούσαν να περιηγηθούν διαδραστικά
στις αρχαίες ρωµαϊκές κατοικίες. Αυτό είναι το µέλλον που αξί-
ζουν τα παιδιά µας. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, λοιπόν, έχουµε νέα προγράµµατα
σπουδών µετά από είκοσι και τριάντα χρόνια, νέα ψηφιακά εργα-
λεία, νέο πολλαπλό βιβλίο. Όλα αυτά τα ψηφιακά εργαλεία, όπως
η ροµποτική και οι διαδραστικοί πίνακες έρχονται να ενισχύσουν,
να εµπλουτίσουν αυτά τα προγράµµατα σπουδών. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, χρειαζόµαστε νέο ψηφιακό εκπαιδευτικό
οικοσύστηµα. Πώς θα λειτουργήσουν οι διαδραστικοί πίνακες;
Με ποιο ψηφιακό περιεχόµενο; Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, λοι-
πόν, έχουµε την ανάπτυξη ενός ψηφιακού εκπαιδευτικού οικοσυ-
στήµατος υψηλής απόδοσης. Σηµειωτέον ότι τα νέα προγράµ-
µατα σπουδών έχουν διασύνδεση µέσω QR codes για συµπλη-
ρωµατικό ψηφιακό υλικό. Ένα παράδειγµα είναι αυτό που σας
είπα.

Τι λέτε, λοιπόν; Δεν πρέπει να αξιοποιήσουµε όλη αυτή την
προσπάθεια για να δώσουµε περισσότερα εφόδια στα παιδιά;
Αυτό, λοιπόν, κάνουµε. Δηµιουργούµε ένα νέο αναβαθµισµένο
ψηφιακό και διαδραστικό περιεχόµενο, εκπαιδευτικά σενάρια και
µαθήµατα. Προχωράµε, λοιπόν, ακριβώς σε αυτήν την ανάγκη,
να εµπλουτίσουµε το εκπαιδευτικό υλικό που υπάρχει στη βάση
των νέων προγραµµάτων σπουδών, σε εκατόν εξήντα έξι νέα
προγράµµατα σπουδών τα οποία δηµιουργήθηκαν χτίζοντας, το-
νίζω, πάνω σε προσπάθειες και προηγούµενων κυβερνήσεων.

Όσον αφορά το για ποιους λόγους δεν επαρκεί το υπάρχον
σύστηµα, σας απαντώ, κύριε Αρσένη, τα εξής. Πρώτα απ’ όλα
γιατί µιλάµε για νέο εκπαιδευτικό περιεχόµενο. Είναι στη βάση
των εκατόν εξήντα έξι νέων προγραµµάτων σπουδών που έγιναν
πριν από έναν χρόνο. Μιλάµε, λοιπόν, για νέο εκπαιδευτικό πε-
ριεχόµενο, απόρροια της εκπόνησης των νέων προγραµµάτων
σπουδών, για νέο εκπαιδευτικό υλικό.

Δεύτερον, µιλάµε και για υποστηρικτικές δράσεις, όπως είναι
η επιµόρφωση και οι υποδοµές φιλοξενίας πληροφοριακού υλι-
κού και συστηµάτων. Και τρίτον, διότι θέλουµε µία ολοκληρωµένη
λύση που να µπορεί να υποστηρίξει εκπαιδευτικό περιεχόµενο
και λειτουργίες που να βασίζονται σε τελευταίες τεχνολογίες και
πρότυπα και παράλληλα να διαλειτουργούν µε τα υφιστάµενα συ-
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στήµατα. Ο στόχος είναι να χτίσουµε πάνω στα υφιστάµενα συ-
στήµατα, να τα εµπλουτίσουµε, να τα ενισχύσουµε και να παρα-
δώσουµε στην ελληνική εκπαιδευτική κοινότητα ένα πλήρες
ψηφιακό οικοσύστηµα το οποίο να υποστηρίζει αυτά τα νέα εκ-
παιδευτικά προγράµµατα, τα νέα προγράµµατα σπουδών.

Με άλλα λόγια, κύριε Αρσένη, όσον αφορά όλα αυτά τα εργα-
λεία, οφείλουµε ως πολιτεία να εξελισσόµαστε κι εµείς και να πα-
ρέχουµε στα παιδιά µας ολοκληρωµένες λύσεις µε τα πιο
σύγχρονα µαθησιακά εφόδια. Σε αντίθετη περίπτωση, θα µας
εγκαλούσατε -και τότε θα είχατε δίκιο- ότι τους στερούµε την επι-
βίβαση στο όχηµα της τεχνολογικής προόδου. 

Παρεµπιπτόντως, στο πρώτο ερώτηµά σας επικαλείστε εργα-
ζόµενους στο «ΙΤΥΕ ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ». Ωστόσο, το Ινστιτούτο έχει
απαντήσει επισήµως -και καταθέτω την απάντηση στα Πρακτικά-
ότι ουδεµία σχέση έχει µε τα ερωτήµατά σας.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και σε προηγούµενη ανακοίνωσή του έχει πει ρητά ο ίδιος ο
«ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ» ότι σχετικά µε το θέµα των αρµοδιοτήτων του
«ΙΤΥΕ ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ» σηµειώνουµε ότι αυτές καθορίζονται στον
ν.3966, ο οποίος ισχύει και εφαρµόζεται µέχρι σήµερα, και δεν
υφίσταται θέµα τροποποίησης ούτε περιορισµού των αρµοδιο-
τήτων του «ΙΤΥΕ ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Και έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο, κύριε Αρσένη. Λέτε στην
ερώτησή σας ότι αυτό το έργο το κάνουµε στην εκπνοή του χρό-
νου προ των εκλογών. Αλήθεια; Ξέρετε πότε ξεκίνησε το έργο
αυτό; Πριν από δύο χρόνια, πάνω από δύο χρόνια. Τον Μάρτιο
του 2021. Αλήθεια, αυτό είναι στην εκπνοή πριν από τις εθνικές
εκλογές; 

Και τελειώνω µε το εξής. Όλες οι εταιρείες που αναφέρατε
βγήκαν από διεθνή διαγωνισµό. Όλες! Και ευχαρίστως θα ανα-
φερθώ και σε άλλους διαγωνισµούς, στους διαδραστικούς πίνα-
κες και στα κιτ ροµποτικής. Δεν ήταν µόνες τους. Είχαν συµπ-
ράξεις µε πάρα, πάρα πολλές εταιρείες. Πρόκειται για πολύ µε-
γάλες συµπράξεις. Έγινε ένας διεθνής διαγωνισµός και από εκεί
και πέρα, προχωράει η παιδεία στην επόµενη µέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Αρσένη,
έχετε τον λόγο. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δεν µας απαντήσατε στο βασικό ερώτηµα. Το

βασικό ερώτηµα είναι ότι αυτή τη στιγµή δίνετε 100 εκατοµµύρια
ευρώ, ας πούµε 95, στις τρεις εταιρείες τηλεπικοινωνιών. Έχουµε
έργα τα οποία τα παίρνει η κάθε µία ξεχωριστά, ενώ εν τω µεταξύ
είναι εντυπωσιακή η περίπτωση του κιτ ροµποτικής, όπου όλως
τυχαίως -όλως τυχαίως!- το ένα έργο το παίρνει η «COSMOTE»,
το άλλο η «WIND» και το άλλο η «VODAFONE».! Οπότε, θέλουµε
να µας εξηγήσετε ποια ήταν κατ’ αρχήν η υπηρεσιακή εισήγηση
που έχετε εσείς στα χέρια σας και η οποία ζήτησε αυτή τη νέα
πλατφόρµα. Πού είναι η υπηρεσιακή εισήγηση που σας ζήτησε
την ανάγκη γι’ αυτή τη νέα πλατφόρµα. Αναφέροµαι στη νέα
πλατφόρµα την οποία δώσατε µε 52 εκατοµµύρια στην «COS-
MOTE». Πώς, κατά τη γνώµη σας, στη χώρα µας 100 περίπου
εκατοµµύρια για την εκπαίδευση πάνε στις εταιρείες τηλεπικοι-
νωνιών; Γνωρίζετε και γνωρίζουν οι υπηρεσίες σας σε ποια άλλη
χώρα οι εταιρείες τηλεπικοινωνιών συµµετέχουν σε αυτούς τους
διαγωνισµούς και κερδίζουν τέτοια ποσά; Εγώ δεν γνωρίζω καµ-
µία τέτοια χώρα. Δεν γνωρίζω καµµία εισήγηση του Υπουργείου
σας, όπως δεν γνωρίζω να έχει τεθεί το θέµα και η αναγκαιότητα
από κανέναν συνδικαλιστικό φορέα. Έχω πάρα πολλά ερωτή-
µατα, κυρία Υπουργέ. 

Μας λέτε πόσο χάρηκαν τα παιδιά στην εκλογική περιφέρεια,
στους Αγίους Αναργύρους, µε τους διαδραστικούς πίνακες. Προ-
φανώς και χαίρονται τα παιδιά. Όµως, γνωρίζετε τι συµβαίνει, τι
έχετε προκαλέσει στη δυτική Αθήνα; Στο 9ο Δηµοτικό Σχολείο
αυτή τη στιγµή -επειδή αρνηθήκατε να φέρετε την τροπολογία
για την αναγκαστική εκµίσθωση, την οποία είχε δεσµευτεί ο κ.
Πέτσας ότι θα φέρει- είναι πακτωµένα τα παιδιά σε ένα σχολείο

που δεν τα χωράει, σε µια αυλή που είναι µικρότερη από ένα
µικρό γήπεδο µπάσκετ και έχετε βάλει διακόσια παιδιά στο 14ο.
Δέκα σχολεία στο Αιγάλεω είναι πακτωµένα σε άλλα σχολεία, τα
σεισµόπληκτα. 

Το ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου, Γυµνάσιο και Λύκειο, για το οποίο
µας λέτε ότι έχετε κάνει για πρώτη φορά προσλήψεις στην ειδική
εκπαίδευση, έχει µόνο τρεις µόνιµους καθηγητές. Το έχετε πάρει
και το έχετε στοιβάξει πάλι σε ένα άλλο σχολείο, στο 14ο Γυµνά-
σιο, σε ανοιχτού τύπου 1ο όροφο. Έχετε πάει τα µισά παιδιά του
14ου στο 11ο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα για τη σχολική στέγη
στη δυτική Αθήνα και παντού. Αυτή την πραγµατικότητα εσείς τη
λύνετε µε διαδραστικούς πίνακες; Βεβαίως και είναι πολύ χρήσι-
µοι, αλλά όχι όταν τα παιδιά δεν έχουν αυλή να παίξουν και αί-
θουσες να κάνουν µάθηµα και κάνουν στα αµφιθέατρα. 

Κυρία Κεραµέως, θέλουµε να µας απαντήσετε ρητά πώς βρέ-
θηκε το Υπουργείο σας να δίνει 100 εκατοµµύρια ευρώ σε τρεις
εταιρείες τηλεπικοινωνιών που δεν έχουν καµµία σχέση µε αυτό
το αντικείµενο. Σε ποια άλλη χώρα έχει συµβεί αυτό; Και βέβαια,
θέλουµε να µας πείτε και ποιος είναι ο τελικός ωφελούµενος από
αυτή τη διαδικασία. Πείτε µας, ισχύει ότι είναι άλλη µια λίστα
Πέτσα; Ναι ή όχι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Αρσένη, πολλές φορές το Κόµµα σας έρχεται σε αυτή την
Αίθουσα και παραπονείται ότι δεν επενδύουµε αρκετά στην παι-
δεία. Ε, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση επενδύει στην παιδεία, κύριε
Αρσένη και ίσως τελικά αυτό να είναι που σας ενοχλεί, διότι µέσω
του Ταµείου Ανάκαµψης 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ πηγαίνουν
στην παιδεία και ναι, είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτό. Είµαστε υπε-
ρήφανοι που επενδύουµε στην παιδεία. Είµαστε υπερήφανοι που
για πρώτη φορά ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Παιδείας ξε-
πέρασε τα 6 δισεκατοµµύρια. Όµως, δεν καταλαβαίνω, γιατί το
ίδιο το Κόµµα σας παραπονιόταν γι’ αυτό και δικαίως. Είχατε
δίκιο σ’ αυτό κι εσείς και άλλα κόµµατα και όλοι µας. Και γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο αυτή η Κυβέρνηση επενδύει στην εκπαίδευση.
Ναι, επενδύει και µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης. Και ναι, θεω-
ρούµε µείζονος σηµασίας να αρχίζει η ροµποτική από πάρα πολύ
νωρίς και γι’ αυτό και την έχουµε ενσωµατώσει στο υποχρεωτικό
ωρολόγιο πρόγραµµα. Γι’ αυτό ξεκινάει από τα τέσσερα και γι’
αυτό εξοπλίζουµε τα σχολεία µας µε εξοπλισµό ροµποτικής. Και
ναι, ξεκίνησαν οι παραδόσεις, κύριε Αρσένη. 

Αντί να βλέπουµε, όπως στο παρελθόν, να ψηφίζονται νόµοι
και να µην εφαρµόζονται, εδώ ψηφίστηκαν, εφαρµόστηκαν, έτρε-
ξαν οι διαδικασίες, οι διεθνείς διαγωνισµοί και ολοκληρώσαµε και
παραδίδουµε. Αυτή είναι η διαφορά µας, κύριε Αρσένη. Και ναι,
ξέρετε γιατί από τα τέσσερα έτη; Γιατί εκεί είναι το πρόσφορο
έδαφος, γιατί τα παιδιά µας σε αυτή την ηλικία είναι σφουγγάρια
και γι’ αυτό οφείλουµε σε κάθε σχολείο της χώρας να υπάρχουν
αυτές οι ίσες ευκαιρίες στο ξεκίνηµα.

Ναι, λοιπόν, µε τα χρήµατα αυτά τα οποία εσείς δεν θέλετε να
δίνουµε στα παιδιά µας -ο καθένας κρίνεται, εκλογές έρχονται-
εµείς θεωρούµε ότι είναι µείζον να επενδύουµε στην παιδεία. Γι’
αυτό επενδύουµε σε κιτ ροµποτικής. Διότι η ροµποτική έχει µπει
στο υποχρεωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα. Γι’ αυτό επενδύουµε σε
διαδραστικούς πίνακες σε κάθε τµήµα δηµοσίου λυκείου, γυµνα-
σίου και Ε’ και ΣΤ’ Δηµοτικού. Γι’ αυτό επενδύουµε σε διορι-
σµούς, κύριε Αρσένη. Σας θυµίζω ότι για δώδεκα χρόνια στη
χώρα από το 2008 µέχρι το 2020 δεν είχαν διοριστεί εκπαιδευτι-
κοί. Και ήρθε αυτή η Κυβέρνηση, εν µέσω πρωτοφανών δυσκο-
λιών, εν µέσω µεγάλης υγειονοµικής διεθνούς κρίσης της
πανδηµίας, και έχει ήδη διορίσει είκοσι τέσσερις χιλιάδες επτα-
κόσιους εκπαιδευτικούς και προχωράει αυτή τη στιγµή στον διο-
ρισµό άλλων τριών χιλιάδων επτακοσίων εβδοµήντα δύο
εκπαιδευτικών. 

Έτσι επενδύουµε, κύριε Αρσένη, στην παιδεία. Επενδύουµε σε
δύο βασικούς άξονες: Πρώτον στο εκπαιδευτικό υλικό, στα βι-
βλία, στα προγράµµατα σπουδών, στο ψηφιακό εκπαιδευτικό πε-
ριεχόµενο και δεύτερον στους ανθρώπους, σε ό,τι πολυτιµότερο
έχει η εκπαίδευση που είναι οι εκπαιδευτικοί της. Πώς; Με διορι-
σµούς, µε επιµορφώσεις, µε συνεχή σεµινάρια για να εξελίσσο-
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νται. Έτσι ακριβώς, κύριε Αρσένη, επενδύουµε εµείς στην εκπαί-
δευση. Απ’ ό,τι φαίνεται εσείς δεν επιθυµείτε αυτή την επένδυση.

Ξανάρχοµαι, λοιπόν, στο θέµα το συγκεκριµένο και θέλω να
κλείσω σχετικά µε το θέµα που θέσατε. Όλοι αυτοί, κύριε Αρ-
σένη, είναι διεθνείς διαγωνισµοί. Και ξαναλέω, δεν είναι µόνο
αυτοί οι πάροχοι που λέτε. Είναι µεγάλες συµπράξεις. Για πείτε
όλες τις άλλες εταιρείες που συµµετέχουν. Δεν τα λέτε. Όλως
τυχαίως, αναφέρετε µόνο τρεις εταιρείες. Γιατί δεν αναφέρετε
όλες τις άλλες συµµετέχουσες; Γιατί; Γιατί άραγε; Για τη δηµι-
ουργία εντυπώσεων;

Το ερώτηµα είναι ένα, κύριε Αρσένη: Χαίρεστε ή δεν χαίρεστε
που µπαίνουν διαδραστικοί πίνακες στα σχολεία µας; Χαίρεστε ή
δεν χαίρεστε που επιτέλους τα σχολεία µας σε κάθε δηµόσιο νη-
πιαγωγείο της χώρας θα έχουν κιτ ροµποτικής; Σε κάθε νηπιαγω-
γείο, σε κάθε δηµοτικό, σε κάθε γυµνάσιο. Γιατί περί αυτού πρό-
κειται. Θέλουµε ή δεν θέλουµε να επενδύσουµε στη σύγχρονη
εποχή; Θέλουµε ή δεν θέλουµε µε το βλέµµα στο 2040 να δώ-
σουµε στα παιδιά µας τα εφόδια που θα χρειάζονται, όταν µε το
καλό ολοκληρώσουν τη σχολική τους διαδροµή; 

Εµείς γι’ αυτό αγωνιζόµαστε και είµαστε υπερήφανοι που ένα
τόσο µεγάλο κονδύλι του Ταµείου Ανάκαµψης αφιερώθηκε στην
παιδεία. Καθόλου αυτονόητο. Ξέρετε γιατί δεν ήταν καθόλου αυ-
τονόητο; Ξέρετε γιατί οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν επέν-
δυαν στην παιδεία; Θα σας πω γιατί. Γιατί το όποιο όφελος ήταν
µακροπρόθεσµο ενδεχοµένως. Αυτή, όµως, η Κυβέρνηση έχει
κάνει τεράστιες τοµές προκειµένου ακριβώς να επενδύσει στην
παιδεία παρ’ ότι, ναι, το όφελος θα είναι µακροπρόθεσµο. 

Θα σας το πω µε ένα παράδειγµα. Όταν βάζεις έναν επιπλέον
χρόνο στο νηπιαγωγείο στην πράξη αυτό απαιτεί να προσλάβεις
πάρα πολλούς νηπιαγωγούς. Απαιτεί να είσαι σε συνεργασία µε
την Τοπική Αυτοδιοίκηση για να βρεθούν χώροι. Πότε θα δεις το
όφελος από τον έναν επιπλέον χρόνο στο νηπιαγωγείο; Σε δέκα
χρόνια. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, παρ’ ότι το όφελος είναι
πολύ µακροπρόθεσµο, αν θέλει κανείς να επενδύσει σε αυτή τη
χώρα η επένδυση ξεκινάει από την παιδεία. 

Και, ναι, κύριε Αρσένη, εγώ ήµουν σ’ αυτό το σχολείο και είδα
τα µάτια των παιδιών στο δηµοτικό των Αγίων Αναργύρων να βγά-
ζουν λάµψεις που στο µάθηµα της Ιστορίας µπορούσαν ταυτό-
χρονα µε το βιβλίο τους που έλεγε για την αρχαία Ρώµη να
περιηγηθούν διαδραστικά στις αρχαίες ρωµαϊκές κατοικίες. Αυτή
η Κυβέρνηση είναι που το έκανε πράξη αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τώρα θα συζητηθεί η

έβδοµη µε αριθµό 668/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή  Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να εξασφαλιστεί άµεσα η συνέχιση
των πληρωµών των πρακτικών σε Δηµόσια και Ιδιωτικά ΙΕΚ και να
καθιερωθεί άµεσα η υποχρεωτικότητα στην πληρωµή τους».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, η ερώτησή µας αφορά σε χιλιάδες σπουδα-

στές και σπουδάστριες των δηµόσιων, αλλά και των ιδιωτικών Ιν-
στιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτισης, τα γνωστά ΙΕΚ.

Το συγχρηµατοδοτούµενο, λοιπόν, πρόγραµµα από εγχώριους
και ευρωενωσιακούς πόρους από το οποίο πληρώνεται η πρα-
κτική άσκηση των σπουδαστών στα δηµόσια και τα ιδιωτικά ΙΕΚ
τυπικά λήγει στις 30 Νοεµβρίου του 2023. Και λέµε τυπικά γιατί
ενώ για το οικονοµικό έτος 2022 η δαπάνη ανήλθε στο ποσό των
59 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου, για τη φετινή χρονιά, για το φε-
τινό οικονοµικό έτος αυτή η δαπάνη ανέρχεται µόλις σε 10 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, αντιστοιχεί στο ένα έκτο του ποσού της
προηγούµενης χρονιάς. 

Αυτό έχει ως αποτέλεσµα σε τηλεφωνική επικοινωνία του Συλ-
λόγου Σπουδαστών των δηµοσίων ΙΕΚ Αττικής µε το Υπουργείο
Παιδείας να γίνει ενηµέρωση στους σπουδαστές ότι αυτοί που
θα ολοκληρώσουν την πρακτική τους τον Ιούλιο θα είναι και οι
τελευταίοι οι οποίοι θα πληρωθούν για την πρακτική αυτή
άσκηση. Εν τω µεταξύ, σπουδαστές από διάφορα ΙΕΚ και δηµό-
σια και ιδιωτικά, οι οποίοι συµπλήρωσαν τα χαρτιά τους µέχρι την
1η του Μάρτη, κατέθεσαν τα δικαιολογητικά τους δηλαδή στις δι-

ευθύνσεις των τµηµάτων τους, αυτές οι διοικήσεις των ΙΕΚ τους
ενηµέρωναν ότι δεν εντάσσονται στο πρόγραµµα, δεν µπορούν
να ενταχθούν και δεν θα πληρωθούν. 

Έχω εδώ και θα καταθέσω για τα Πρακτικά επίσηµες ανακοι-
νώσεις άλλων δηµοσίων ΙΕΚ, του δηµοσίου ΙΕΚ Χαλανδρίου, του
δηµοσίου των Αγίων Αναργύρων, του δηµοσίου ΙΕΚ Ζωγράφου,
όπου λένε ότι: «Σας ενηµερώνουµε ότι όσοι καταρτιζόµενοι ολο-
κληρώσουν την πρακτική τους άσκηση µετά τις 30 Ιουνίου 2023,
σύµφωνα µε το ΙΝΕΔΙΒΙΜ δεν θα µπορούν να διεκδικήσουν την
επιδότηση από το συγκεκριµένο πρόγραµµα του ίδιου του ΙΝΕ-
ΔΙΒΙΜ». Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όπως καταλαβαίνετε η ανησυχία είναι πολύ µεγάλη και δικαιο-
λογηµένη βέβαια στους σπουδαστές των ΙΕΚ. Αυτή η ανησυχία
καταγράφεται ήδη σε µια επιστολή του Συλλόγου Σπουδαστών
των ΙΕΚ Αττικής η οποία έγινε στις 28 Μαρτίου του 2023 και την
οποία βεβαίως απέστειλαν και προς εσάς και την οποία θα κατα-
θέσω και αυτή για τα Πρακτικά -την έχω στα χέρια µου- µε την
οποία οι σπουδαστές ζητούν να µη µείνει χωρίς µισθό κανένας
σπουδαστής, ο οποίος ξεκίνησε την πρακτική του άσκηση µετά
την 1η του Μάρτη της φετινής χρονιάς, να πληρώνονται οι σπου-
δαστές στην πρακτική τους κάθε µήνα και όχι εφάπαξ, στο τέλος
του προγράµµατος πρακτικής τους, και να καθιερωθεί βεβαίως
άµεσα χωρίς παραθυράκια και αστερίσκους, όπως γράφουν, η
υποχρεωτικότητα της πληρωµής της πρακτικής άσκησης των
σπουδαστών από το κράτος και την εργοδοσία για να είναι υπο-
χρεωτική η πληρωµή τους. Θα εξηγήσω παρακάτω γιατί ζητούν
αυτή την υποχρεωτικότητα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σας ρωτάµε, λοιπόν, πώς τοποθετείστε απέναντι σε αυτά τα
εύλογα και δικαιολογηµένα και απολύτως δίκαια αιτήµατα των
σπουδαστών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Δελή, για την ερώτησή σας που µας
δίνει τη δυνατότητα να µιλήσουµε εκτενέστερα για ένα νέο πρό-
γραµµα, το πρόγραµµα της αµειβόµενης πρακτικής άσκησης για
τους καταρτιζόµενους των ΙΕΚ στη χώρα.

Όπως ξέρετε, για πρώτη φορά υλοποιήσαµε το πρόγραµµα
αυτό της αµειβόµενης πρακτικής άσκησης και πάνω από είκοσι
πέντε χιλιάδες καταρτιζόµενοι έχουν ήδη ενταχθεί στο έργο από
το 2020. Ο στόχος είναι η εξασφάλιση στους καταρτιζόµενους
των ΙΕΚ µε τη διδασκαλία επιστηµονικών, τεχνικών, επαγγελµα-
τικών και πρακτικών γνώσεων και την καλλιέργεια ανάλογων δε-
ξιοτήτων, αντίστοιχων προσόντων, ώστε να διευκολύνεται η ε-
παγγελµατική τους ένταξη και η προσαρµογή τους θα έλεγα στις
µεταβαλλόµενες ανάγκες της παραγωγικής διαδικασίας. 

Τώρα σε σχέση µε τα επιµέρους ερωτήµατα που θέτετε, θέλω
ευθύς εξ αρχής σας καθησυχάσω ότι έχει προβλεφθεί η κάλυψη
οικονοµικά για όλα τα επόµενα έτη, τουλάχιστον ως το 2025 και
εξηγούµαι. Στο πλαίσιο, λοιπόν, του επιχειρησιακού προγράµµα-
τος «Ανάπτυξη Ανθρώπινου Δυναµικού, Εκπαίδευση και Δια Βίου
Μάθηση» έχουν ενταχθεί και υλοποιούνται µια σειρά από πράξεις
µε ωφελούµενους τους καταρτιζόµενους δηµοσίων και ιδιωτικών
ΙΕΚ, οι οποίοι πραγµατοποιούν την πρακτική τους άσκηση µε ηµε-
ροµηνία έναρξης 1-9-2021. Μιλάµε ΟΠΣ 5131399 µε τίτλο «Πρα-
κτική άσκηση καταρτιζόµενων ΙΕΚ» ένα έργο που λήγει στις
30-11-2023. Υπάρχει, όµως, και ο ΟΚΣ µε τίτλο «Ειδικά προγράµ-
µατα διεξαγωγής πρακτικής άσκησης και απόκτησης επαγγελµα-
τικής εµπειρίας ΙΕΚ». Ο φορέας υλοποίησης θα προβεί σε τρο-
ποποίηση του τεχνικού δελτίου για να καλύψει το χρονικό διά-
στηµα µέχρι τέλος Δεκεµβρίου του 2024. 

Επιπλέον, έχουν εγκριθεί οι πράξεις επαγγελµατική κατάρτιση
σπουδαστών των δηµόσιων ΙΕΚ αρµοδιότητας Υπουργείου Παι-
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δείας και επαγγελµατική κατάρτιση σπουδαστών δηµοσίων ΙΕΚ
αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας, οι οποίες θα περιλαµβάνουν
κατά τη δεύτερη φάση τους και αµοιβή πρακτικής άσκησης. Η
δεύτερη φάση αυτή καλύπτει έως και το 2024.

Συνεπώς, απαντώ στην ερώτησή σας λέγοντας ότι έχουν γίνει
ενέργειες προκειµένου να καλυφθούν οικονοµικά όλα τα επόµενα
έτη -κι όταν λέω όλα τα επόµενα έτη εννοώ έως το 2025- κι
έχουµε συνεπώς δηµιουργήσει τις συνθήκες εκείνες ώστε το
έργο να ενταχθεί και σε επόµενες φάσεις του ΕΣΠΑ µε προοπτική
συνέχισης της χρηµατοδότησής τους. 

Επιπλέον, η αποζηµίωση του πρακτικά ασκούµενου και η
ασφαλιστική κάλυψη των καταρτιζόµενων στα ΙΕΚ αρµοδιότητας
Υπουργείου Παιδείας µπορεί να είναι επιδοτούµενη και να χρη-
µατοδοτείται από εθνικούς ή ενωσιακούς πόρους. Με την έκδοση
οδηγού υλοποίησης και εφαρµογής του φυσικού και οικονοµικού
αντικειµένου της πράξης δίνεται παράταση προθεσµίας ολοκλή-
ρωσης πρακτικής µέχρι 31 Αυγούστου του 2023 και για όσους
απασχολούνται στον κλάδο του τουρισµού µέχρι 30 Σεπτεµβρίου
του 2023. 

Ο πρακτικά ασκούµενος λαµβάνει αποζηµίωση ίση µε το 80%
του νόµιµου νοµοθετηµένου κατώτατου ορίου ηµεροµισθίου του
ανειδίκευτου εργάτη ή όπως αυτό διαµορφώνεται από το Υπουρ-
γείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων ή αναλογικά εάν η ηµε-
ρήσια διάρκεια της πρακτικής είναι µικρότερη των οκτώ ηµερών. 

Η αποζηµίωση καταβάλλεται στον πρακτικά ασκούµενο µετά
την ολοκλήρωση της πρακτικής άσκησης. Κατά τη διάρκεια της
πρακτικής άσκησης ο καταρτιζόµενος υπάγεται στην ασφάλιση
του ΕΦΚΑ για τον κλάδο του ατυχήµατος, καταβάλλονται οι προ-
βλεπόµενες ασφαλιστικές εισφορές οι οποίες βαρύνουν το φυ-
σικό ή νοµικό πρόσωπο στο οποίο υλοποιείται η πρακτική
άσκηση. 

Να τονίσω επίσης ότι όσον αφορά αιτήµατα για συµβάσεις ερ-
γασίας και όχι πρακτικής άσκησης, για καταβολή του ηµεροµι-
σθίου στο 100% και ούτω καθεξής, θυµίζω ότι η πρακτική άσκηση
είναι µέρος της φοίτησης, δεν αποτελεί τυπική εργασία, όπως
την ξέρουµε, αλλά αποτελεί µέρος της φοίτησης.

Θα επανέλθω, κύριε Δελή, και στη δευτερολογία και µε περαι-
τέρω στοιχεία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Δελή, έχετε τον

λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ. 
Μόλις αναγνωρίσατε, κυρία Υπουργέ, ότι η πληρωµή της πρα-

κτικής άσκησης χιλιάδων σπουδαστών ΙΕΚ, δηµόσιων και ιδιωτι-
κών, βρίσκεται στον αέρα, λέγοντας, επειδή σας πρόσεχα πάρα
πολύ καλά, ότι θα προβείτε σε τροποποίηση του αντίστοιχου επι-
χειρησιακού προγράµµατος ώστε να καλυφθούν οι πληρωµές
της πρακτικής αυτών των παιδιών. 

Διότι εγώ αυτό που κρατάω στο χέρι µου και που είναι ο οδη-
γός υλοποίησης και εφαρµογής του βασικού επιχειρησιακού προ-
γράµµατος λέει, όπως σας είπα, ότι λήγει στις 31 Νοεµβρίου του
2023, µε το ποσό που σας ανέφερα. Τι έγινε ξαφνικά και το ποσό
αυτό είναι το ένα έκτο σε σχέση µε το 2022; Είναι λιγότεροι οι
σπουδαστές; Εσείς είπατε ότι αυξάνονται οι σπουδαστές. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω το πρόβληµα είναι ολοφάνερο και πρέπει
να µεριµνήσετε να βρείτε κάθε τρόπο, αυτόν που πρέπει τέλος
πάντων, έτσι ώστε να πληρωθεί η πρακτική αυτών των παιδιών. 

Μιας και µιλάµε για την πρακτική, κύριε Πρόεδρε, στην ουσία
αυτό που λέγεται πρακτική άσκηση είναι µια εργασία κανονική,
κανονικότατα και µάλιστα, πολλές φορές είναι άσχετη, κυρία
Υπουργέ, µε το αντικείµενο το οποίο σπουδάζουν αυτοί οι σπου-
δαστές στα ΙΕΚ, όταν αυτό βεβαίως εξυπηρετεί τις ανάγκες της
επιχείρησης στην οποία καλούνται να κάνουν πρακτική. 

Ο βαθµός όµως εκµετάλλευσης αυτής της νεανικής και άρα
της πολύ φρέσκιας αυτής εργατικής δύναµης είναι πολύ µεγα-
λύτερος από τις υπόλοιπες, τις επίσηµες και θεσµοθετηµένες
µορφές εργασίας και εργατικής εκµετάλλευσης. 

Αλήθεια, γιατί να µην παίρνουν το 100% του µισθού του ανει-
δίκευτου εργάτη αυτοί οι νέοι εργαζόµενοι και να παίρνουν µόνο
το 80%; Μιλάµε για τον κατώτερο µισθό αυτή τη στιγµή. Και µά-
λιστα, αυτά τα χρήµατα της πρακτικής τους να τα παίρνουν µετά

το τέλος του εξαµήνου και αν, όχι µόνο γιατί οι πληρωµές τους
αντί να δίνονται κάθε µήνα, αυτές καθυστερούν µέχρι και δέκα
µήνες. 

Σε µια πρόσφατη σχετικά ερώτηση -ήταν εδώ η κ. Μακρή- εί-
χαµε πει ότι στο ΙΕΚ της Νίκαιας και στην ειδικότητα του βοηθού
νοσηλευτή υπάρχουν σπουδαστές οι οποίοι ολοκλήρωσαν την
πρακτική τους τον Μάιο του 2022 και ακόµη δεν έχουν πάρει χρή-
µατα. Αντίστοιχα φαινόµενα έχουµε και στο ΙΕΚ Γλυφάδας,
έχουµε σε πάρα πολλά ΙΕΚ. 

Όχι µόνο γιατί η δουλειά τους στην πρακτική, αντί να έχει
πλήρη ασφαλιστική κάλυψη και µε ένσηµα, τα οποία να µετράνε
ως προϋπηρεσία, να είναι µετρήσιµα για το Ταµείο Ανεργίας, να
είναι συντάξιµα δηλαδή, δουλεύουν αυτά τα παιδιά κανονικά.
Αυτή η εργασία της πρακτικής ουσιαστικά είναι ανασφάλιστη,
αφού υπάρχει µόνο ασφαλιστική κάλυψη µε πρόβλεψη µόνο για
την περίπτωση εργατικού ατυχήµατος. Όχι µόνο γιατί, αντί οι
σπουδαστές να συνάπτουν κανονικές συµβάσεις εργασίας µε
τους εργοδότες τους που θα καλύπτονται από τις συλλογικές
συµβάσεις και θα αµείβονται µε βάση αυτές τις συµβάσεις, εσείς
τους οδηγείτε σε αυτές τις άθλιες, ειδικές, όπως λέτε, συµβάσεις
που είναι βέβαια βούτυρο στο ψωµί των εργοδοτών τους. 

Όχι µόνο γιατί η ανεύρεση του εργασιακού χώρου της πρακτι-
κής άσκησης αντί να αποτελεί ευθύνη των Υπουργείων, στα
οποία υπάγονται και τα διάφορα δηµόσια ΙΕΚ και τα ιδιωτικά,
καθώς και των διευθύνσεών τους, µε µια ουσιαστική εποπτεία
αυτού του ζητήµατος, αυτή η ανεύρεση του εργασιακού χώρου
για την πρακτική γίνεται µια εντελώς ατοµική υπόθεση, µε απο-
κλειστική µάλιστα ευθύνη του ίδιου του σπουδαστή.

Όχι µόνο για όλα αυτά, τώρα έρχεστε και τους λέτε ότι θα δου-
λεύουν και χωρίς να πληρώνονται, τελείως τζάµπα δηλαδή. Έρ-
χεστε στην πραγµατικότητα και εφαρµόζετε µια υπουργική
απόφαση, κυρία Υπουργέ -και το γνωρίζατε, γιατί κι εσείς την
υπογράψατε και ο κ. Χατζηδάκης- στην οποία λέτε εδώ -είναι η
υπουργική απόφαση, για τα Πρακτικά να τη διαβάσω, µε αριθµό
3938/26 Αυγούστου 2021- στο άρθρο 3 ότι: «Σε περίπτωση µη δυ-
νατότητας της χρηµατοδότησης της αποζηµίωσης της πρακτικής
άσκησης, δεν υφίσταται η υποχρέωση αποζηµίωσης πρακτικής
άσκησης, παρά µόνο η υποχρέωση του εργοδότη να αποδίδει τις
ασφαλιστικές εισφορές σε περίπτωση ατυχήµατος».

Δηλαδή, θεσµοθετήσατε µε την υπουργική απόφαση την απλή-
ρωτη εργασία και έρχεστε τώρα να την εφαρµόσετε. Εδώ ανα-
γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ -και κλείνω-, ότι εξαιτίας αυτής της
µεγάλης καθυστέρησης στις πληρωµές στην πρακτική αυτών των
παιδιών, αλλά και της διαφαινόµενης πλήρους διακοπής της πλη-
ρωµής τους -µακάρι να βγούµε ψεύτες, µακάρι να µη συµβεί
αυτό, θα χαρούµε περισσότερο από εσάς- πολλοί σπουδαστές
και σπουδάστριες αρκετά πάνω από τους µισούς -τους έχουµε
συναντήσει- τελικά, εξαιτίας αυτών των προβληµάτων στην πλη-
ρωµή τους, πολλά παιδιά δεν κάνουν πρακτική άσκηση, κύριε
Πρόεδρε, γιατί πολύ απλά δεν αντέχουν για έξι και παραπάνω
µήνες να µην έχουν κανένα εισόδηµα, γιατί είναι φτωχά παιδιά,
είναι παιδιά λαϊκών οικογενειών. Δεν µπορούν να δουλεύουν τζά-
µπα και να µην έχουν κανένα εισόδηµα. Προτιµούν λοιπόν να
πάνε κάπου αλλού να δουλεύουν για να πληρώνονται. 

Τι σηµαίνει αυτό γι’ αυτούς; Σηµαίνει ότι χάνουν και τη βεβαί-
ωση σπουδών, χάνουν και το δικαίωµα στις εξετάσεις πιστοποί-
ησης. Νοµίζω ότι όλα αυτά είναι αρκετά για να µεριµνήσετε όσο
γίνεται γρηγορότερα για να λυθούν αυτά τα προβλήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Δελή, η Κυβέρνηση αυτή είναι που θέσπισε για πρώτη
φορά την αµειβόµενη πρακτική άσκηση. Για πρώτη φορά θεσπί-
στηκε επί της Κυβέρνησης αυτής και αυτός ο θεσµός έχει απο-
δώσει, καθότι πάνω από είκοσι πέντε χιλιάδες καταρτιζόµενοι
έχουν ήδη ενταχθεί σε αυτό το πρόγραµµα. 

Σας απαντώ στην ερώτησή σας. Έχουν ήδη εγκριθεί οι πράξεις
-και αν θέλετε, να σας δώσω και τους συγκεκριµένους αριθµούς-
«Επαγγελµατική κατάρτιση σπουδαστών των δηµοσίων ΙΕΚ αρ-
µοδιότητας ΥΠΑΙΘ MIS 5189726 και «Επαγγελµατική κατάρτιση
σπουδαστών δηµοσίων ΙΕΚ αρµοδιότητας ΥΠΑΙΘ MIS 51897277,
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οι οποίες περιλαµβάνουν κατά τη Β’ φάση τους και αµοιβή πρα-
κτικής άσκησης που καλύπτει και το έτος 2024. Έχουν ήδη εγκρι-
θεί. Απαντώ έτσι στην ερώτησή σας.

Κύριε Δελή, αυτή η Κυβέρνηση πιστεύει σε αυτόν τον θεσµό,
γι’ αυτό και τον νοµοθέτησε, γι’ αυτό τον προέβλεψε και αυτή η
πρωτοβουλία εντάσσεται σε µια ευρύτερη σειρά πρωτοβουλιών
που αφορούν στην ενίσχυση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι περίπου 400 εκατοµµύρια ευρώ δίνο-
νται από Ταµείο Ανάκαµψης και από το ΕΣΠΑ για τη συνολική
αναβάθµιση επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι πλέον έχουµε τρία νέα όργανα διακυ-
βέρνησης επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Έχουµε
το κεντρικό συµβούλιο, την κεντρική επιστηµονική επιτροπή και
τα συµβούλια σύνδεσης µε την παραγωγή και την αγορά εργα-
σίας. 

Θέλω να σας θυµίσουµε ότι εκσυγχρονίζουµε τριακόσια τριά-
ντα έξι προγράµµατα σπουδών και εκατόν τριάντα οδηγούς κα-
τάρτισης. Έχουµε ιδρύσει τέσσερα νέα είδη καινοτόµων δοµών
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, είκοσι πέντε πρό-
τυπα επαγγελµατικά λύκεια. Για πρώτη φορά στην ιστορία της
χώρας ο θεσµός του πρότυπου σχολείου εισάγεται στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση. Στα σχολεία αυτά φοιτούν
πάνω από τρεις χιλιάδες µαθητές και για τη λειτουργία τους
έχουν προβλεφθεί άνω των 33 εκατοµµυρίων ευρώ πόροι από το
Ταµείο Ανάκαµψης. 

Πέντε θεµατικά ΙΕΚ στα οποία φοιτούν χίλιοι επτακόσιοι καταρ-
τιζόµενοι στους τοµείς επιστήµης, τεχνολογίας, µηχανικής, τέ-
χνης, µαθηµατικών, υγείας, περιβάλλοντος, τουρισµού και ούτω
καθεξής σε τέσσερις περιφέρειες της χώρας. Δέκα πειραµατικά
δηµόσια υγεία σε όλη την επικράτεια, στα οποία φοιτούν τρεισή-
µισι χιλιάδες καταρτιζόµενοι. Όλα αυτά τα θεµατικά και πειραµα-
τικά ΙΕΚ στηρίζονται από πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Τρεις
επαγγελµατικές σχολές κατάρτισης σε Πέραµα, Μέτσοβο και
Σύρο, γιατί επιτέλους καταγράφουµε τι ανάγκες έχει η χώρα, τι
χρειάζεται η κοινωνία µας και το λαµβάνουµε αυτό υπ’ όψιν, όταν
διαµορφώνουµε τις προσφερόµενες ειδικότητες. 

Χιλιάδες µαθητευόµενοι συµµετέχουν στο µεταλυκειακό έτος
«Τάξη µαθητείας». Θεσπίστηκε για πρώτη φορά και εφαρµόστηκε
το παράλληλο µηχανογραφικό. Χάρη στο παράλληλο µηχανογρα-
φικό σας θυµίζω πόσοι πολλοί νέοι και νέες ενεγράφησαν στα
δηµόσια ΙΕΚ στο στάδιο αυτό. Χιλιάδες. Θεσπίστηκε το Εθνικό
Πλαίσιο Προσόντων που παρέχει πιστοποίηση προσόντων σε συ-
γκεκριµένα επίπεδα κατ’ αντιστοιχία µε αυτά του Ευρωπαϊκού
Πλαισίου Προσόντων. 

Ενδεικτικά, από το 2020 σχεδόν τριάντα έξι χιλιάδες υποψήφιοι
συµµετείχαν σε εξετάσεις πιστοποίησης, προκειµένου να αναζη-
τήσουν νέες ευκαιρίες για µόρφωση, για επαγγελµατική εξέλιξη,
προκειµένου ακριβώς να έχουν αντίκρισµα στην αγορά. 

Νοµίζω ότι όλα αυτά, κύριε Δελή, αποδεικνύουν σε τι βαθµό
αυτή η Κυβέρνηση επενδύει στην επαγγελµατική εκπαίδευση και
κατάρτιση και ναι, είµαστε υπερήφανοι για τον θεσµό της αµει-
βόµενης µαθητείας και ναι, έχει ήδη δροµολογηθεί η συνέχισή
του και όπως είπα, έχουν ήδη εγκριθεί οι σχετικές πράξεις για
τουλάχιστον έως το 2025. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι τελευταίο. Δράττοµαι της
ευκαιρίας, µιας και αυτή είναι η τελευταία ερώτηση που απα-
ντούµε σε αυτή την κοινοβουλευτική θητεία, για να ενηµερώσω
το Σώµα ότι το Υπουργείο Παιδείας έχει απαντήσει σε τέσσερις
χιλιάδες εκατό ερωτήσεις σε αυτή την κοινοβουλευτική θητεία
σε σύγκριση µε την προηγούµενη στην οποία είχαν απαντηθεί
δύο χιλιάδες ενενήντα έξι.

Και θέλω να πω ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ στην κ. Ζέττα
Μακρή, στον κ. Άγγελο Συρίγο, στον κ. Βασίλη Διγαλάκη, στην κ.
Σοφία Ζαχαράκη, που όλοι µαζί ανταποκριθήκαµε σε αυτόν τον
πάρα πολύ σηµαντικό θεσµό του κοινοβουλευτικού ελέγχου και
βεβαίως σε όλους και όλες τις συναδέλφους για τις ερωτήσεις
τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς,

κυρία Υπουργέ.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 657/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση

δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υ-
πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Απαρά-
δεκτες καθυστερήσεις στην καταβολή των αποζηµιώσεων σε πυ-
ρόπληκτους παραγωγούς της Ηλείας από τις πυρκαγιές του
2021».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Στύλιος.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ενάµισης χρόνος, δηλαδή, πάνω από δεκαο-

χτώ µήνες έχουν περάσει από τις µεγάλες καταστροφικές πυρ-
καγιές στην Ηλεία τον Αύγουστο του 2021 και ιδιαίτερα στους
Δήµους Αρχαίας Ολυµπίας και Πύργου. 

Και παρ’ όλα αυτά η καταβολή των αποζηµιώσεων εκκρεµεί.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα είχε καταθέσει έγκαιρα και µάλιστα είχε
εξειδικεύσει τις ερωτήσεις ανά κοινότητα µε βάση τις καταγε-
γραµµένες ζηµιές που είχαν γίνει τότε από τις πυρκαγιές. Κά-
νουµε µία µικρή αναφορά περιεκτικά στην ερώτηση.

Το θέµα όµως είναι ότι παρά το γεγονός ότι είναι καταγεγραµ-
µένες, παρά το γεγονός ότι εξαιτίας των κινητοποιήσεων των πυ-
ρόπληκτων αγροτών αλλά και συνολικά, η Κυβέρνηση εξήγγειλε
µια σειρά αποζηµιώσεις, προχώρησε τις διαδικασίες καταγραφής
των ζηµιών και καταβολής των προκαταβολών. Μέχρι σήµερα
όµως οι περισσότεροι αγρότες έχουν πάρει µόνο τις προκαταβο-
λές και κάποιοι δεν έχουν πάρει σχεδόν καµµία αποζηµίωση. 

Άρα λοιπόν εύλογα ερωτήµατα υπάρχουν. Από τη στιγµή που
έχουν καταγραφεί οι ζηµιές, από τη στιγµή που έχουν γίνει οι
έλεγχοι, για ποιο λόγο υπάρχουν αυτές οι καθυστερήσεις στην
καταβολή του συνόλου των αποζηµιώσεων; Ποιες εκκρεµότητες
υπάρχουν; Και βεβαίως τι θα κάνετε ως Κυβέρνηση άµεσα για να
δοθούν το σύνολο των αποζηµιώσεων στους κατεστραµµένους
αυτούς τους αγρότες, όχι µόνο για τις πραγµατικές ζηµιές που
έπαθαν -και κύρια που ήταν τα λιοστάσια, τα ελαιόδεντρα- αλλά
και για να αποκατασταθούν και οι απώλειες στο εισόδηµα που
είχαν εξαιτίας της κατεστραµµένης τους παραγωγής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Να οργανώσουµε λίγο το θέµα και τη συζήτηση, για να δώ-
σουµε απαντήσεις και στον συνάδελφο αλλά και στους ενδιαφε-
ρόµενους γι’ αυτό το ζήτηµα. Ξεκαθαρίζω κατ’ αρχήν το εξής, ότι
σε σχέση µε την πυρκαγιά και τους πυρόπληκτους ο ΕΛΓΑ καλύ-
πτει ζηµιές µόνο στο ζωικό κεφάλαιο και όχι στο φυτικό κεφάλαιο.
Στο ζωικό κεφάλαιο έχουν αποζηµιωθεί όλοι στο 100% της απο-
ζηµίωσής τους. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει µελισσοσµήνη, αιγο-
πρόβατα. Συγκεκριµένα για την Ηλεία το ποσό ανήλθε στις
70.000 ευρώ. Έφυγε λοιπόν το ζωικό κεφάλαιο και πάµε στη φυ-
τική παραγωγή.

Στη φυτική παραγωγή τι κάνουµε, αφού δεν τους καλύπτει ο
ΕΛΓΑ; Έχουµε τα εξής εργαλεία, τις ΚΟΕ, τις Κρατικές Οικονο-
µικές Ενισχύσεις και έχουµε και το νόµο για την κρατική αρωγή.
Και τα δύο πλαίσια είναι ευρωπαϊκά πλαίσια, υπάγονται σε ευρω-
παϊκά πλαίσια για να µην έχουµε κρατικές ενισχύσεις οι οποίες
δεν είναι νόµιµες. Άρα είµαστε σίγουρα µέσα σε ένα ευρωπαϊκό
πλαίσιο.

Γι’ αυτόν τον λόγο λοιπόν η Κυβέρνηση προχώρησε και οργά-
νωσε το θεσµικό πλαίσιο ως εξής: Κατ’ αρχάς µε το ν.4797/2021
για την κρατική αρωγή που αφορά επιχειρήσεις και µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα φορείς για την κάλυψη έκτακτων αναγκών και
ζηµιών από θεοµηνίες. Στη συνέχεια έχουµε δεύτερη νοµοθετική
πρωτοβουλία µε το ν.4871/2021 για επιχορήγηση φυτικών µέσων
παραγωγής όπως δενδρώδεις καλλιέργειες και αµπέλια. 

Έχουµε τρίτη νοµοθετική πρωτοβουλία, το ν.4914 για διευκρι-
νίσεις σχετικά µε τη διαδικασία επιχορήγησης αγροτικών εκµε-
ταλλεύσεων για ζηµιές σε φυτικά µέσα παραγωγής. Έχουµε
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επιπλέον τέταρτη νοµοθετική πρωτοβουλία µε το ν.4972/2022 για
δυνατότητα επιχορήγησης των µη κατ’ επάγγελµα αγροτών. Και
έχουµε έκδοση της ΚΥΑ για την επιχορήγηση αγροτικών εκµε-
ταλλεύσεων η οποία είχε εκδοθεί τον Σεπτέµβριο του 2021. 

Για ποιο σκοπό είναι όλο αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο; Πρώτον
διότι έχουµε ένα φαινόµενο που πρέπει κάθε φορά να ορίζεται
και να προσδιορίζεται το θεσµικό πλαίσιο για τις αποζηµιώσεις.
Δεύτερον, διότι το φαινόµενο της πυρκαγιάς δεν είναι το ίδιο πα-
ντού σε όλες τις περιοχές. Άρα οι εκτιµητές, οι γεωπόνοι δεν µπο-
ρούν να προσδιορίσουν από την πρώτη στιγµή την καταστροφή
στο µέγεθός της για όλο το φυτικό κεφάλαιο. Γι’ αυτόν τον λόγο
λοιπόν χρειάστηκε σε κύµατα, σε βήµατα αυτή να προσδιοριστεί
το θεσµικό πλαίσιο για να µπορέσουµε να πάµε σε δεύτερη φάση
να αποζηµιώσουµε τους παραγωγούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί το θέµα ενδιαφέρει
πολλούς σε όλη τη χώρα, όχι µόνο στην Ηλεία αλλά και άλλες πε-
ριοχές. 

Πόσο µπορούµε να αποζηµιώσουµε; Αποζηµιώνεται το 70%
της παραγωγής. Στους κατ’ επάγγελµα αγρότες µπορεί να δοθεί
το 50% ως προκαταβολή. Στους µη κατ’ επάγγελµα αγρότες δί-
νεται το 50% από το ποσό που δίνεται στους κατ’ επάγγελµα. Τι
σηµαίνει αυτό σε ποσό; Στα ελαιόδεντρα 144 ευρώ το δέντρο και
στις υπόλοιπες δενδρώδεις καλλιέργειες 96 ευρώ το δέντρο.
Επειδή µίλησα για ποσοστά να τα πω ως εξής: Για τους κατ’
επάγγελµα αγρότες 50,4 ευρώ το ελαιόδεντρο και 33,60 ευρώ
για τους λοιπούς. Και για τους µη κατ’ επάγγελµα είναι το 50%.
Δηλαδή, στα ελαιόδεντρα είναι 25,20 ευρώ και 16,80 ευρώ σε
όλες τις υπόλοιπες δενδρώδεις καλλιέργειες και στα αµπέλια.

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία η σύγκριση. Τι γινόταν πριν, στις
προηγούµενες κυβερνήσεις. Το ποσό ήταν 21 ευρώ το δέντρο
συν 10 ευρώ σε περίπτωση εκρίζωσης και αντικατάστασης. Άρα
καταλαβαίνετε ότι έχουµε µια τεράστια διαφορά όταν πάµε από
τα 21 ευρώ στα 144 ευρώ. Είναι τεράστια η διαφορά. Οι διαδικα-
σίες δε στο παρελθόν διαρκούσαν µέχρι και τέσσερα χρόνια,
λόγω βεβαίως της εκτίµησης που πρέπει να γίνει και του διοικη-
τικού ελέγχου για να πάρουν οι δικαιούχοι. 

Στη δευτερολογία θα σας πω συγκεκριµένα ποσά για όλη την
Ελλάδα και για τους δικαιούχους. Θα σας πω και για την Ηλεία
βέβαια τι έχει συµβεί µέχρι τώρα, για να δούµε πόσοι µένουν που
δεν έχουν αποζηµιωθεί και για να δούµε τι θα γίνει και µε αυτούς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Καρα-

θανασόπουλος για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Καταλαβαίνω, κύριε

Υπουργέ, ότι δώσατε ορισµένες απαντήσεις. Μία απάντηση που
δώσατε είναι για το χαµένο ζωικό κεφάλαιο. Αποζηµιώσατε τους
αγροτοκτηνοτρόφους της Ηλείας µε 70.000 ευρώ. Εδώ υπήρξαν
τεράστιες καταστροφές. Βλέπετε ότι οι ψαλίδες, οι κόφτες στην
πραγµατική καταγραφή του συνόλου των ζηµιών στο ζωικό κε-
φάλαιο, σε τι εξευτελιστικά ποσά έχει οδηγήσει. Ένα το κρατού-
µενο. Και αυτό έχει να κάνει βεβαίως µε το θεσµικό πλαίσιο.

Δεύτερον αναφέρατε και εσείς το ίδιο το θεσµικό πλαίσιο. Πή-
ρατε µια σειρά από νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Όµως δεν ανα-
καλύψατε ξαφνικά την πυρίτιδα. Δεν ξεκίνησαν οι πυρκαγιές το
2021. Πυρκαγιές είχαµε και τις προηγούµενες δεκαετίες και πολύ
µεγάλες πυρκαγιές. Άρα υπήρχε ένα νοµοθετικό πλαίσιο. 

Βεβαίως, όλα αυτά, οι εξελίξεις, οι αλλαγές, γίνονται για να
υπάρξουν αυτές οι χρονοβόρες καθυστερήσεις και για να µην
µπορούν να αποζηµιώνονται άµεσα από τις καταστροφές που πα-
θαίνουν οι άνθρωποι. 

Τρίτο στοιχείο το οποίο µας δώσατε, µε βάση τα λεγόµενά σας
-περιµένω και τη δευτερολογία σας: Έχουν δοθεί µόνο οι προκα-
ταβολές. Το επιβεβαιώνετε επί της ουσίας, γιατί ακόµη δεν έχει
γίνει όλη η εκκαθάριση των εξελίξεων. Άρα, λοιπόν, µιλάµε για
ενάµιση χρόνο µετά, µπαίνουµε στον δεύτερο και οι απώλειες
των εισοδηµάτων από τις καταστροφές είναι πάρα πολύ µεγά-
λες.

Τρίτο στοιχείο το οποίο µας δώσατε: Για τους κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες αποζηµιώνεται µόλις το 70% και όχι το 100%. Το

υπόλοιπο; Και αυτά τα αυξηµένα ποσά που αναφέρθηκαν, θυµά-
µαι πάρα πολύ καλά ότι για τα ελαιόδεντρα το να δίνετε 50 ευρώ
ως προκαταβολή για κάθε ρίζα είναι ελάχιστο ποσό. Γιατί, ακρι-
βώς, η απώλεια του εισοδήµατος είναι πάρα πολύ µεγάλη. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε και 70% αποζηµίωση, παίρνοντας το 50%
για να µπορέσει να επιβιώσει αυτός ο κόσµος. Δεύτερον, για τους
µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες -δηλαδή, για αυτούς που είναι
ο καφετζής του χωριού, ο οικοδόµος του χωριού, ο επαγγελµα-
τίας ο οποίος κάνει και κάποιες άλλες δουλειές- τι αποζηµιώνετε;
Μόλις το 35% του 70%. Δηλαδή, στην πραγµατικότητα αποζηµιώ-
νετε µόλις το 20% περίπου της καταστροφής που έχουν πάθει.
Δηλαδή, τίποτα, επί της ουσίας, µε τις τιµές τις οποίες λέτε. 

Άρα, λοιπόν, είναι ίδιο το ζήτηµα πρώτον ότι είναι πάρα πολύ
λίγες οι αποζηµιώσεις, δεν καλύπτουν το σύνολο των καταστρο-
φών και έρχονται πάρα πολύ αργά, γιατί αυτός ο κόσµος έπρεπε
να καθαρίσει τα χωράφια του από τα καµένα, έπρεπε να φυτέψει
νέα δέντρα εκεί όπου χρειάζονταν, έπρεπε να έχει ένα εισόδηµα.
Πώς; Δανειζόµενος; Με τι τρόπο; Με µια προκαταβολή, η οποία
δεν φτάνει ούτε να καλύψει τις ανάγκες για να ζήσει ο ίδιος και η
οικογένειά του; Πόσο µάλλον να αποκαταστήσει τις πολύ µεγά-
λες καταστροφές, γιατί ήταν πολύ µεγάλες καταστροφές στο φυ-
τικό κεφάλαιο, στις δενδρώδεις καλλιέργειες, ιδιαίτερα στα
ελαιόδεντρα και λιγότερο στα αµπέλια.

Λοιπόν, πώς θα γίνουν όλα αυτά, κύριε Υπουργέ; Από αυτή την
άποψη φαίνεται η σοβαρή καθυστέρηση που υπάρχει, η οποία,
κατά τη γνώµη µας, είναι αδικαιολόγητη. Γιατί όποιος δεν θέλει
να ζύµωσης, κύριε Υπουργέ, κοσκινίζει επ’ άπειρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να σας πω ορισµένα πράγµατα. Επειδή αναφερθήκατε στο
ζωικό κεφάλαιο, για να αποζηµιωθεί κάποιος, θα πρέπει ο ίδιος
να κάνει αίτηση. Προφανώς, και αποζηµιώθηκαν στο 100%. Αυτές
ήταν οι αιτήσεις. Δεν έχουµε αιτήσεις για αποζηµίωση στο ζωικό
κεφάλαιο από τις πυρκαγιές που δεν αποζηµιώθηκαν. Αυτά είναι
τα επίσηµα στοιχεία που έχουµε εµείς στη διάθεσή µας και από
τις υπηρεσίες ΔΑΟΚ και από τον ΕΛΓΑ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, έπρεπε να τα απο-
δείξει. Αν δεν µπορούσαν να το αποδείξουν, δεν µπορούσαν να
κάνουν αίτηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Μισό λεπτό. Το αποδεικνύει πώς; Με τη δήλωση
ΟΣΔΕ; Υπάρχουν κριτήρια. Θα σας τα πω στη δευτερολογία µου,
στη συνέχεια. Θα έπρεπε να είσαι εγγεγραµµένος στο µητρώο
αγροτών του Υπουργείου, είτε είσαι κάτοχος είτε είσαι κατ’ επάγ-
γελµα αγρότης. Αυτό βγαίνει από το µητρώο. Να κάνεις δήλωση
ΟΣΔΕ. Δεν µπορούµε να αποζηµιώσουµε όποιον λέει ότι έχει ει-
σοδήµατα. Αποζηµιώνουµε αυτόν ο οποίος είναι αγρότης, είτε
κατ’ επάγγελµα είτε µη κατ’ επάγγελµα για αγροτικά εισοδήµατα.
Αυτούς θα τους αποζηµιώσουµε. Το δικαιούνται και θα αποζη-
µιωθούν. Χωράει πολύ µεγάλη συζήτηση αν θα πρέπει οι υπόλοι-
ποι να αποζηµιωθούν και αν αδικήθηκαν. Εγώ εκτιµώ ότι δεν υ-
πάρχουν κάποιοι που να έχουν αδικηθεί και να µην έχουν συµπε-
ριληφθεί. 

Τι κάνουµε, λοιπόν; Προχωρήσαµε σε τρεις πληρωµές, για όλα
αυτά που ανέφερα νωρίτερα στο θεσµικό πλαίσιο. Η πρώτη πλη-
ρωµή για τις πυρκαγιές του 2021 έγινε τον Απρίλιο του 2022, πριν
από έναν χρόνο, όπου δόθηκαν σε όλη τη χώρα 20.332.000 ευρώ
σε χίλιους τετρακόσιους εξήντα τρεις δικαιούχους. Στην Περιφε-
ρειακή Ενότητα Ηλείας, δόθηκαν 5.781.000 ευρώ σε τετρακόσι-
ους δεκαεπτά δικαιούχους. Η πρώτη πληρωµή.

Στη δεύτερη πληρωµή, πάλι µιλάµε για κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες από τις πυρκαγιές του 2021, σε όλη τη χώρα δόθηκαν
4.217.000 ευρώ σε τριακόσιους πενήντα οκτώ δικαιούχους. Στην
Ηλεία, δόθηκαν 998.000 ευρώ σε ογδόντα οκτώ δικαιούχους. 

Στην τρίτη πληρωµή δόθηκε χορήγηση προκαταβολής σε µη
κατά κύριο επάγγελµα αγρότες κατόχων αγροτικών εκµεταλλεύ-
σεων 9.192.000 ευρώ σε χίλιους εννιακοσίους σαράντα εννέα δι-
καιούχους σε όλη τη χώρα. Στην Περιφερειακή Ενότητα Ηλείας
δόθηκαν 2.200.000 ευρώ σε τετρακόσιους εξήντα δικαιούχους. 
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Ως αυτή τη στιγµή που µιλάµε, λοιπόν, έχουν δοθεί προκατα-
βολές σε επίπεδο χώρας 33.742.000 ευρώ και στην Περιφερειακή
Ενότητα Ηλείας 8.979.000 ευρώ. 

Άρα στην Ηλεία, για να το πούµε πιο συγκεκριµένα, είχαν υπο-
βληθεί χίλιες εννιακόσιες δώδεκα δηλώσεις -έπρεπε να γίνει δή-
λωση. Εξ αυτών, οι χίλιες εξήντα πέντε περίπου αφορούσαν σε
περιοχές που οριοθετήθηκαν ως πυρόπληκτες από το σύστηµα
«Copernicus» και εξ αυτών, οι εννιακόσιοι εξήντα πέντε κρίθηκαν
δικαιούχοι επιχορήγησης και έχουν ήδη λάβει την προκαταβολή. 

Ποιοι δεν έλαβαν την προκαταβολή; Ποιες ήταν οι προϋποθέ-
σεις που είπατε; Οι προϋποθέσεις ήταν οι εξής:

Τα αγροτεµάχια να βρίσκονται εντός πυρόπληκτης περιοχής,
όπως οριοθετήθηκε από το σύστηµα «Copernicus».

Να έχει υποβληθεί αίτηση λήψης ενίσχυσης στον ΕΛΓΑ µετά
την πυρκαγιά.

Να υπάρχει δήλωση ΟΣΔΕ. Δήλωση ΟΣΔΕ δεν κάνουν µόνο οι
κατ’ επάγγελµα αγρότες. Δήλωση ΟΣΔΕ κάνουν όλοι όσοι έχουν
αγροτικά εισοδήµατα, όσοι παράγουν δηλαδή.

Και ο παραγωγός να είναι εγγεγραµµένος στο Μητρώο Αγρο-
τών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων. Εκεί πρέπει να είναι εγγε-
γραµµένοι όλοι. Είναι κανονισµός ότι θα πρέπει να είναι όλοι, να
έχουµε µητρώο, το οποίο συντηρείται στο Υπουργείο, ώστε να
µπορούµε να πληρώνουµε αυτούς που ξέρουµε ότι πραγµατικά
είναι αγρότες.

Ποιοι δεν έλαβαν ως τώρα προκαταβολή; Όσοι δεν πληρούσαν
κάποια από τις προϋποθέσεις που προανέφερα, δηλαδή να µην
τους κάλυψε το σύστηµα «Copernicus», ή να µην είχαν κάνει δή-
λωση ΟΣΔΕ ή δεν έχουν αγροτικά εισοδήµατα.

Υπάρχουν περιπτώσεις που µπορεί να µην προβλέπονται σε
αυτές εδώ; Μόνο η περίπτωση όπου το Copernicus δεν ήταν
ενεργοποιηµένο και δεν τους κάλυπτε και είχαµε σε αυτές τις πε-
ριοχές πυρκαγιά, είτε είναι πυρόπληκτες οι προϋποθέσεις. Γι’ αυ-
τούς, όµως, θα πρέπει οπωσδήποτε να έχουν κάνει δήλωση
ΟΣΔΕ. Δηλαδή, αν δεν σε κάλυψε το Copernicus, θα πρέπει να
έχεις κάνει δήλωση ΟΣΔΕ. Άνοιξε το σύστηµα έκτακτα για να κά-
νουν δήλωση ΟΣΔΕ όσοι δεν πρόλαβαν, όσοι δεν είχαν κάνει. Κα-
λύψαµε, δηλαδή, και αυτή την περίπτωση.

Επίσης, προχωράµε σε έκδοση ΚΥΑ για αυτή την περίπτωση
που δεν είχαν κάνει δήλωση ΟΣΔΕ, ούτως ώστε να µπορέσουµε
να καλύψουµε και τους υπόλοιπους.

Σε ό,τι αφορά την αποτύπωση από το σύστηµα Copernicus των
πραγµατικά πυρόπληκτων περιοχών και σύµφωνα µε τις εκτιµή-
σεις του ΕΛΓΑ -εκεί έχουµε αυτοψία επιτόπια από τους γεωπό-
νους, από τον ΕΛΓΑ, παίρνουµε τα στοιχεία από τους εκτιµητές-,
προχωρούµε σε δεύτερη φάση σε συγκέντρωση των στοιχείων,
ούτως ώστε να γίνει η πραγµατική αποτύπωση και να καλυφθούν
και αυτοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υφυπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Να κλείσει το κεφάλαιο των προκαταβολών, που εί-
δατε ότι είναι µεγάλες και γενναίες οι προκαταβολές, να γίνουν
τα τελικά πορίσµατα, διότι θέλουµε ο καθένας να πάρει αυτό το
οποίο δικαιούται και ανάλογα µε τη ζηµιά την οποία έχει υποστεί.

Θυµίζω πάλι ότι στο παρελθόν απαιτούνταν τέσσερα χρόνια
και έχουµε πάει τώρα στον χρόνο. Και ξαναλέω γιατί έχει αξία ότι
οι προκαταβολές πρώτη φορά θεσµοθετήθηκαν από αυτή την Κυ-
βέρνηση. Και σας θυµίζω ότι µιλούσαµε για πληρωµές από πυρ-
καγιές που ήταν 21 ευρώ το δέντρο και έχουµε πάει στα 150
ευρώ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πάντως διαπιστώνεται -

και εσείς το διαπιστώνετε- ότι υπάρχει µια καθυστέρηση. Έτσι
δεν είναι; Έχουµε 2023 πια. Πρέπει να κάνετε µια προσπάθεια
για να πάρουν όλη την αποζηµίωση.

Τώρα θα συζητήσουµε την πρώτη µε αριθµό 640/29-3-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Ατ-
τικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας καθιστά απαγορευτική την εκτός
σχεδίου δόµηση».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Ταγαράς.
Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρουσιάζω το µεγάλο θέµα που αναστάτωσε

εκατοντάδες χιλιάδες ιδιοκτήτες άρτιων και οικοδοµήσιµων µέχρι
πρότινος γηπέδων. Είναι πλέον βέβαιον ότι η υπ’ αριθµόν 176/
2023 απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας,
η οποία ακύρωσε οικοδοµική άδεια δεκαεπτά ολόκληρα χρόνια
µετά την έκδοσή της, ανατρέπει τη µέχρι σήµερα ισχύουσα βα-
σική ρύθµιση της εκτός σχεδίου δόµησης, η οποία όριζε ότι µο-
ναδική προϋπόθεση για αρτιότητα και οικοδοµησιµότητα ενός
ακινήτου είναι το ελάχιστο εµβαδόν των τεσσάρων στρεµµάτων,
αρκεί το ακίνητο αυτό να υφίσταται πριν την 31η Δεκεµβρίου του
2003.

Άµεσες συνέπειες από τις µη χαρακτηρισµένες οδούς είναι η
εξής: Πρώτα από όλα, η αναδροµική υπονόµευση και ακύρωση
δεκάδων εγκυκλίων του υπεύθυνου Υπουργείου προς τις πολεο-
δοµίες της χώρας εδώ και δεκαετίες, οι οποίες επιβεβαίωναν επα-
ναληπτικά τη βασική ρύθµιση της εκτός σχεδίου δόµησης,
έχοντας δηµιουργήσει µια πάγια πρακτική και συνακόλουθα, µια
ασφάλεια δικαίου για τους ιδιοκτήτες, τους επενδυτές, οι οποίοι
προχωρούσαν σε σχετικές αγοραπωλησίες, γονικές παροχές,
αποδοχές κληρονοµιάς, έκδοση οικοδοµικών αδειών και κατα-
σκευή οικοδοµών.

Δεύτερον, η αναδροµική ακύρωση της νοµιµότητας δεκάδων
χιλιάδων οικοδοµικών αδειών, οι οποίες έχουν εκδοθεί από το
1985 έως και σήµερα, πολλές εκ των οποίων έχουν παραπεµφθεί
µε νόµους έως το τέλος του 2024.

Τρίτον, η καταστροφή της αξίας εκατοντάδων χιλιάδων ακινή-
των εκτός σχεδίου ανά την επικράτεια, τα οποία έχουν δηµιουρ-
γηθεί νοµίµως από συστάσεως του ελληνικού κράτους µέχρι την
31η Δεκεµβρίου του 2003. Όλα αυτά παύουν πλέον να είναι άρτια
και οικοδοµήσιµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο χρόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε και το αφαιρείτε µετά.
Κατόπιν τούτων, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, το εξής: Μέχρι την

ολοκλήρωση των µελετών που έχει αναθέσει το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος για καταγραφή και χαρακτηρισµό του συνόλου των
οδών της χώρας, η οποία αναµένεται να ολοκληρωθεί, φαντάζο-
µαι, σε µια διετία τουλάχιστον, πρόκειται να εκδώσει εγκύκλιο για
την προσωρινή αντιµετώπιση του ζητήµατος, που έχει αναστα-
τώσει ιδιοκτήτες και επενδυτές σε ολόκληρη τη χώρα; Και αν ναι,
πότε θα ανατεθεί αυτή η αντίστοιχη µελέτη για την καταγραφή
και τον χαρακτηρισµό στο σύνολο της Ελλάδας; Πώς θα θωρα-
κιστούν οι περιουσίες εκατοντάδων χιλιάδων ιδιοκτητών µέχρι
την ολοκλήρωση των µελετών και την έκδοση των αναγκαίων
προεδρικών διαταγµάτων; Πώς θα προστατευτεί το κράτος και η
ασφάλεια δικαίου; Πώς θα αποτραπεί το απόλυτο χάος που θα
επικρατήσει στις πολεοδοµίες ολόκληρης της χώρας, εφόσον ο
κάθε κακόβουλος, µετά την εν λόγω απόφαση του ΣτΕ, µπορεί
να αιτείται την ακύρωση οικοδοµικών αδειών που έχουν εκδοθεί
προ δεκαετιών; Πώς θα αντιµετωπιστεί το ισχυρότατο πλήγµα
που επιφέρει η συγκεκριµένη απόφαση στο επενδυτικό κλίµα και
στην εθνική οικονοµία;

Σας απασχολεί ότι η εν λόγω απόφαση δεν λαµβάνει υπ’ όψιν
τον ν.3212/2003 και συγκεκριµένα, το άρθρο 23 παράγραφος 3,
όπου προβλέπει η περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου
1 και του από 24/31-1-1985 προεδρικού διατάγµατος, όπως αντι-
καθίσταται µε την παράγραφο 1 του άρθρου 10 του νόµου αυτού,
δεν ισχύει για γήπεδα που υφίστανται κατά την έναρξη ισχύος
του νόµου αυτού, πόσω µάλλον όταν την ισχύ ακριβώς του νόµου
έχει επιβεβαιώσει ο προηγούµενος Υπουργός Περιβάλλοντος, ο
κ. Χατζηδάκης, σε οµιλία του, που έλεγε: «Διότι σωστά επισηµάν-
θηκε στη διαβούλευση ότι το κράτος µε έναν νόµο το 2003 είχε
δώσει τη βεβαιότητα σε όλους τους ιδιοκτήτες πάνω από τέσ-
σερα στρέµµατα ότι µπορούν να χτίζουν». Το έγραφε ο νόµος,
χωρίς να υπάρχει µέτωπο σε δρόµο.

Εποµένως, χιλιάδες συµπολίτες µας είχαν ήδη αγοράσει τέτοια
τεµάχια και τα είχαν ήδη, µε τη βεβαιότητα ότι µπορούν να τα
αξιοποιήσουν και να προχωρήσουν µπροστά.
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Και τέλος, στον Έλληνα φορολογούµενο ιδιοκτήτη µπορούν
στις παρούσες συνθήκες το Υπουργείο Περιβάλλοντος και οι πο-
λεοδοµίες, οι ΥΔΟΜ ολόκληρης της χώρας να αποδείξουν αυτή
τη στιγµή έστω και έναν νόµιµο τρόπο για την εκτός σχεδίου δό-
µηση, άσχετα από την επιφάνεια για τη χωροθέτηση του γηπέ-
δου; Έµπειροι µηχανικοί υποστηρίζουν ότι κανένας τρόπος δεν
υπάρχει πλέον για δόµηση εκτός σχεδίου. Η εξέλιξη αυτή συνι-
στά βίαιη αλλαγή, θίγει τον πυρήνα των ατοµικών δικαιωµάτων,
της ιδιοκτησίας και της οικονοµικής ανάπτυξης, που προβλέπο-
νται από το Σύνταγµα.

Αυτή ήταν η τοποθέτηση, κύριε Υπουργέ και παρακαλώ πολύ
για την απάντησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, αναφέρατε πολύ παραστατικά και µε κάποιες
πρόσθετες παρατηρήσεις, µετά την απόφαση 176/2023 του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, που αφορά στην οικοδοµησιµότητα γη-
πέδων εκτός σχεδίου. Είναι ένα πολύ σηµαντικό και κρίσιµο θέµα.

Η απόφαση εστιάζει στα γήπεδα τα οποία είχαν δηµιουργηθεί
µεταξύ 1985 και 2003. Είναι ο ν.3212/2003 -όπου αναφερθήκατε
και εσείς- και τα άρθρα 10 και 23. Το άρθρο 10 παράγραφος 1
έβαλε την απαίτηση προσώπου στο διάταγµα του 1985 για την
εκτός σχεδίου για πρώτη φορά τα εικοσιπέντε µέτρα. Παράλ-
ληλα, το άρθρο 23 ήταν µεταβατική διάταξη, ότι όσα είχαν δηµι-
ουργηθεί µέχρι τότε να µπορούσαν στην ουσία και µε δουλεία
διόδου. Είναι όπως τα είπατε.

Ήρθε η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας και ανέ-
φερε ότι ακόµη και για αυτά από το 1985 ως το 2003 απαιτείται
πρόσωπο σε κοινόχρηστο δρόµο. Είναι µια από τις διαχρονικές
για εκατό χρόνια εκκρεµότητες που αφορά στην πολεοδοµική νο-
µοθεσία και την προσαρµογή στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Όµως, έχει δηµιουργήσει αναστάτωση στους ιδιοκτήτες, γιατί
επηρεάζει και η οικοδοµησιµότητα την αξία των γηπέδων, αλλά
και στους µηχανικούς και στις πολεοδοµίες σε ό,τι αφορά τη δυ-
νατότητα και το δικαίωµα έκδοσης οικοδοµικής άδειας. Γι’ αυτό
είναι ένα πολύ κρίσιµο ζήτηµα. Δεν είναι θέµα εγκυκλίου. Είναι
θέµα νοµοθετικής ρύθµισης και η νοµοθετική ρύθµιση αυτή πρέ-
πει να είναι πολύ προσεκτική.

Πριν από µια εβδοµάδα ακριβώς, εδώ, σε επερώτηση Βουλευ-
τού, της κ. Τόνιας Αντωνίου, για το ίδιο θέµα είχα πει ότι επεξερ-
γαζόµαστε ρύθµιση που θα δίνει διέξοδο σε αυτή την κρίσιµη
εκκρεµότητα. Και είχα πει, επειδή πήραµε την απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας στις 30 Μαρτίου, το εξής. Είχαµε ακού-
σει για κάποια σηµεία, αλλά ολόκληρη την απόφαση επίσηµα την
πήραµε στις 30 Μαρτίου, πριν από δέκα µέρες.

Γι’ αυτό και δεσµεύτηκα, χωρίς να έχω όλη την εικόνα βεβαίως,
γιατί ήταν πρόσφατη η απόφαση που µελετήσαµε, µε στόχο πριν
κλείσει η Βουλή, να καταφέρουµε να φέρουµε ρύθµιση και να δώ-
σουµε διέξοδο σε αυτή τη διαδικασία.

Όµως και σε ό,τι µας αφορά, αλλά και προσωπικά µε αφορά -
και θέλω να είµαι ειλικρινής- έχουµε ετοιµάσει πρόταση ρύθµισης
που δίνει διέξοδο στο πρόβληµα το οποίο έχει δηµιουργηθεί, η
οποία χρήζει περαιτέρω διερεύνησης και διαβούλευσης, για να
είµαστε ασφαλείς στην απόφαση που θα περάσει, ότι δίνει διέ-
ξοδο και δεν µας οδηγεί ξανά πίσω.

Και επειδή είναι και περίοδος προεκλογική, γιατί ήρθε σε χρόνο
προεκλογικό η απαίτηση να δώσουµε λύση σε ένα πρόβληµα, ξα-
ναλέω, εκατό ετών, γι’ αυτό και πρέπει να είµαστε προσεκτικοί
στην τελική ρύθµιση και όχι να δώσουµε ελπίδες και µετά να την
πάρουµε ξανά πίσω.

Ακριβώς, λοιπόν, για αυτούς τους λόγους, χρήζει περαιτέρω
επεξεργασίας και διαβούλευσης. Ξαναλέω, σε ό,τι µε αφορά, την
έχω καταθέσει και είναι συγκεκριµένη και απαντά στα ερωτήµατα
τα οποία υπάρχουν.

Θα συνεχίσω, όµως, στη δευτερολογία µου για να συµπλη-
ρώσω την απάντησή µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Υπουρ-

γέ.

Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι το όλο

θέµα δεν δηµιουργήθηκε µε απόφαση κάποιας κυβερνητικής
απόφασης. Είναι µια απόφαση του Σ.τ.Ε., η οποία -για όσους δεν
γνωρίζαµε λεπτοµέρειες- ήταν κεραυνός εν αιθρία. Προέκυψε ξα-
φνικά.

Όµως, το πρόβληµα που δηµιούργησε και όπως ανέλυσα νω-
ρίτερα και δεν θα το επαναλάβω, δηµιουργεί ένα τεράστιο πρό-
βληµα. Φέρνει µια µεγάλη αναστάτωση σε όλους τους τοµείς και
βεβαίως, καλείται τώρα η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει κατά τον
πλέον θεσµικό τρόπο το όλο θέµα.

Διότι, προφανώς χρειάζεται παρέµβαση και σ’ αυτό νοµίζω ότι
συµφωνούµε, γιατί το είπατε και εσείς. 

Θα συµφωνήσουµε ακόµη ότι χρειάζεται µια προσεκτική δια-
τύπωση και παρέµβαση, ούτως ώστε να µην δηµιουργήσει και-
νούργια προβλήµατα στο µέλλον. Καταλαβαίνω και αυτό που
είπατε, ότι η Βουλή ουσιαστικά αύριο κλείνει και υπάρχει η πίεση
του χρόνου. Όλα αυτά είναι πραγµατικά γεγονότα. 

Όµως, εγώ θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι και το πρόβληµα
το οποίο προέκυψε είναι πραγµατικό και απασχολεί πάρα πολύ
κόσµο. Ακόµα και τα λόγια τα οποία είπατε δηµιουργούν µια ικα-
νοποίηση καταρχήν, αλλά και µια δέσµευση ότι το πρόβληµα
αυτό είναι πέρα από κόµµατα, µας απασχολεί όλους και όλοι πρέ-
πει να πάρουν θέση και να το αντιµετωπίσουµε το συντοµότερο
δυνατό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, ως προς την αγωνία του κόσµου
αντιλαµβάνοµαι απόλυτα το θέµα και χρήζει, όπως είπα, ρύθµι-
σης το συντοµότερο δυνατό. Δεν υπάρχουν µισές απαντήσεις,
ούτε µισόλογα. Το ότι χρήζει άµεσης ρύθµισης, είναι απόλυτο.

Η ρύθµιση αυτή πρέπει να είναι και ασφαλής. Μη δώσουµε
γρήγορα ελπίδα και µετά αλλάξουµε για λόγους ασφάλειας δι-
καίου, που έχουν να κάνουν και µε την προστασία του περιβάλ-
λοντος. Αναφέροµαι σε εκκρεµότητα εκατό χρόνων. Ανοίγοντας
παρένθεση να πω ότι όλες οι πληγές του παρελθόντος, οι εκκρε-
µότητες του παρελθόντος και σε ό,τι αφορά στα θέµατα οργά-
νωσης του χώρου και τη χωροταξία, την τάξη στον χώρο, έχουν
ανακύψει αυτή την περίοδο. 

Είναι εκατό χρόνων εκκρεµότητες, γι’ αυτό και εξελίσσουµε
έναν σχεδιασµό -όπου θα καταλήξει µε προεδρικά διατάγµατα,
για να είναι ασφαλής ο σχεδιασµός- µέσα από τα τοπικά και ει-
δικά πολεοδοµικά σχέδια και σε χρόνο που δεν έχει υπάρξει ποτέ.
Είναι στοίχηµα όχι για την Κυβέρνηση, τη σηµερινή ή την αυ-
ριανή, αλλά είναι εθνικό στοίχηµα και το έχω πει πολλές φορές
από αυτή τη θέση. 

Αυτά που δεν κάναµε διαχρονικά, επιβάλλεται να τα κάνουµε
γρήγορα και σωστά. Και εξελίσσονται, δεν είναι «θα». Είναι τα
400 εκατοµµύρια που αφορούν σε τάξη και οργάνωση του
χώρου, για πρώτη φορά στην Ελλάδα. Όµως και αυτά θέλουν
λίγο χρόνο. 

Λυπάµαι που το λέω και µπορεί να µην ακούγοµαι ευχάριστος,
αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα. Υπάρχουν όσοι θέλουν να ξέ-
ρουν την αξία της περιουσίας τους και τα δικαιώµατα που έχουν
ήδη και τους επιτρεπόταν το δικαίωµα που αναφέρατε. Γιατί αυτά
είναι κρίσιµα ζητήµατα, γιατί είναι η εµπιστοσύνη και των πολιτών
απέναντι στο κράτος από τη µία πλευρά και είναι η ασφάλεια δι-
καίου από την άλλη πλευρά. Είναι η ανάπτυξη από τη µια πλευρά
και η προστασία του περιβάλλοντος από την άλλη πλευρά. Τέτοια
θέµατα δεν έχουν προσδιοριστεί ποτέ στο παρελθόν. 

Αναφερόµαστε σε δρόµους και στην έννοια του προσώπου σε
κοινόχρηστο δρόµο στην εκτός σχεδίου δόµηση, χωρίς να έχουν
προσδιοριστεί ποιοι είναι οι κοινόχρηστοι δρόµοι και µέχρι τώρα
περιµέναµε να αποδείξουµε ότι είναι πριν από το 1923 ο αγροτι-
κός δρόµος για να οικοδοµήσουµε. Δεν είναι σοβαρά πράγµατα,
διαχρονικά.

Μετά από εκατό χρόνια ερχόµαστε να δώσουµε διέξοδο σε
αυτά. Ήρθαν τώρα και η απαίτηση, µετά από την απόφαση, είναι
επιτακτική. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Για ελάχιστο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας,
επειδή είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα και απασχολεί όλη την κοι-
νωνία. 

Ξαναλέω, λοιπόν, ότι θέλω να είµαι ειλικρινής σε αυτούς που
µας βλέπουν και µας ακούν. Και προσωπικά θέλω να είµαι ειλι-
κρινής, διότι είπα πριν από µια εβδοµάδα ότι επεξεργαζόµαστε
ρύθµιση, είπα ότι την έχω καταθέσει -και την έχουµε καταθέσει-
αλλά χρήζει περαιτέρω επεξεργασίας και διαβούλευσης για να
είµαστε ασφαλείς. 

Είναι δεδοµένο ότι χρειάζεται και θα υπάρξει ρύθµιση και όσο
γίνεται πιο γρήγορα. Οι στιγµές δεν δίνουν τη δυνατότητα να
µπορούµε να καταλήξουµε και δεν είναι, όπως είπα, κοµµατικό
θέµα. Είναι το τέλος της διακυβέρνησης. Κλείνει η Βουλή αύριο
και ο χρόνος είναι ελάχιστος. 

Πρέπει, όµως, και το λέω για όλους µας, εκφράζοντας την προ-
σωπική µου θέση, ότι αυτό χρήζει άµεσης ρύθµισης την οποία
πρέπει να επεξεργαστούµε και να συµφωνήσουµε όλοι σ’ αυτή
την εκκρεµότητα για τους δρόµους που πρέπει να χαρακτηρί-
σουµε. Ήδη, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, για τη νησιωτική Ελλάδα
µε 30 εκατοµµύρια από τα 400 που είπα πριν, είναι σε φάση κα-
τακύρωσης διαγωνισµού στον ανάδοχο, για να ξεκινήσουν να χα-
ρακτηρίσουν ποιοι δρόµοι στην εκτός σχεδίου προβλέπονται ως
κοινόχρηστοι, ώστε να έχουν πρόσωπο τα γήπεδα. 

Επιπλέον, υπάρχει πρόσθετη χρηµατοδότηση, άλλα 60 εκατοµ-
µύρια, που είναι σε φάση ολοκλήρωσης για την υπόλοιπη Ελ-
λάδα. Γίνεται πρώτη φορά, δεν έχει ξαναγίνει. Όµως, ήρθε η
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που επιτάχυνε τις δια-
δικασίες και ήρθε παραµονές των εκλογών. 

Γι’ αυτούς τους λόγους µε βλέπετε να είµαι προσεκτικός. Γνω-
ρίζω τα θέµατα, δεν είµαι ειδικός σε όλα, αλλά τα συγκεκριµένα
τα γνωρίζω καλά και για τους ιδιοκτήτες και για τους µηχανικούς,
µηχανικός είµαι. 

Όµως, µε αυτούς τους προβληµατισµούς και µε την απαίτηση
για ρύθµιση το γρηγορότερο δυνατό –γιατί ρύθµιση χρειάζεται
εδώ στη Βουλή- σε ό,τι µε αφορά εγώ, είµαι έτοιµος για να δοθεί
διέξοδος και εύχοµαι συντοµότατα να βρεθεί και αυτή είναι και η
κατεύθυνση της Κυβέρνησης, αλλά λόγω συνθηκών ανέφερα
γιατί δεν γίνεται σήµερα αυτό. 

Αυτά ήθελα να πω και χαίροµαι για την ερώτησή σας, γιατί είναι
-όπως είπα- µια κρίσιµη στιγµή για ένα κρίσιµο θέµα. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, σε ό,τι µας αφορά και µέχρι να υπάρξει ρύθµιση, εδώ
είµαστε, στο βαθµό που επιτρέπεται να κινηθούµε προς τις κα-
τευθύνσεις που χρειάζεται να δώσουµε πληροφορίες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 646/30-3-2023 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Λέσβου του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Μπουρνούς προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Να απο-
τραπεί οριστικά η επιχειρούµενη περιβαλλοντική υποβάθµιση στο
Αφεντέλι της Ερεσού Λέσβου».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 16 Δεκεµβρίου 2021 σας υπέβαλα γραπτή

ερώτηση για το ίδιο ζήτηµα στο Υπουργείο σας, σχετικά µε την
απόπειρα περιβαλλοντικής υποβάθµισης που συντελείται στη
Σκάλα Ερεσού της Λέσβου και αφορούσε σε εκδοθείσα προ-
έγκριση οικοδοµικής άδειας, κατόπιν αιτήµατος ιδιώτη, σε έκτα-
ση που βρίσκεται εντός αιγιαλού και εντός παραλίας στη θέση
Αφεντέλι. 

Δυστυχώς, η απάντηση που λάβαµε έναν µήνα αργότερα, στις
18 Ιανουαρίου του 2022, επικαλούνταν µια προφορική σας απά-
ντηση σε επίκαιρη ερώτηση άλλου συναδέλφου για το ίδιο θέµα,
στην οποία απάντησή σας όµως αντί ουσιαστικών και τεκµηριω-
µένων απαντήσεων, δώσατε αόριστες αναφορές σε αρµόδιες
υπηρεσίες του δηµοσίου που έχουν αποφανθεί για το ζήτηµα,
ενώ απουσίαζε παντελώς η επίκληση σχετικών διατάξεων και εγ-
γράφων. Διατυπώσατε την άποψη ότι η έκταση δεν βρίσκεται

εντός του αιγιαλού -και βεβαίως της παραλίας- αναφέροντας επί
λέξει ότι το ίδιο το δηµόσιο, µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του, λέει
ότι δεν είναι αιγιαλός και ότι είναι ιδιοκτησία του ιδιώτη. 

Ωστόσο, κύριε Υφυπουργέ, και γι’ αυτό επανέρχοµαι µε επί-
καιρη ερώτηση, το ελληνικό δηµόσιο έκανε πρόσθετη παρέµ-
βαση στις 3 Ιουνίου του 2022, ενώπιον του Πολυµελούς Πρω-
τοδικείου Μυτιλήνης, υπέρ της αγωγής του Σωµατείου µε την
επωνυµία: «Πρωτοβουλία Ερεσού-Περιβαλλοντικός και Κοινωνι-
κός Σύλλογος» σε βάρος της ιδιώτη, στην οποία το ελληνικό δη-
µόσιο αναφέρει ότι η συγκεκριµένη έκταση εµπίπτει εντός ζώνης
παραλίας και ως εκ τούτου έχει κοινόχρηστο χαρακτήρα, ανήκει
στη δηµόσια περιουσία προστατευόµενη και διαχειριζόµενη κατ’
άρθρο 2 του ν.2971/2001.

Επισηµαίνω ότι η παραλία Ερεσού, βάσει της «έγκρισης ανα-
θεώρησης του περιφερειακού χωροταξικού πλαισίου της Περι-
φέρειας Βορείου Αιγαίου και περιβαλλοντική έγκριση αυτού» και
των διατάξεων της ευρωπαϊκής σύµβασης του τοπίου, που έχει
κυρωθεί από την Ελλάδα το 2010, συνιστά τοπίο διεθνούς αξίας
και εµβέλειας, που πρέπει να διατηρηθεί και να προστατευθεί ως
στοιχείο της οικολογικής και πολιτιστικής κληρονοµιάς, ως βασι-
κός βιώσιµος πόρος ανάπτυξης και ως παράγοντας κοινωνικής
και πολιτιστικής συνοχής και ταυτότητας για τις τοπικές κοινω-
νίες. 

Επιπρόσθετα, η παραλία Ερεσού στο σύνολό της βρίσκεται
εντός δύο περιοχών «NATURA 2000». Συνεπώς είναι ιδιαίτερης
περιβαλλοντικής αξίας. Οµοίως εξαιτίας της εκβολής του ποτα-
µού Χαλάνδρα στην παραλία της Ερεσού και του σχηµατισµού
της µοναδικής βιοποικιλότητας παρόχθιου οικοσυστήµατος του
Ψαροποτάµου σε περιοχή «NATURA 2000», µε το οποίο συνο-
ρεύει η επίδικη έκταση, πρέπει σύµφωνα µε την ΚΥΑ της 3-3-2022
να θεσπιστεί ως ζώνη προστασίας των ρεµάτων πλάτους πενήντα
µέτρων από τις όχθες και εκατέρωθεν αυτών σε όλα τα ρέµατα
που διασχίζουν την περιοχή «NATURA 2000». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυστυχώς ή ευτυχώς για τον ελληνικό λαό, ο χρόνος που απο-
µένει στην Κυβέρνησή σας είναι πολύ λίγος. Όµως, η ερώτησή
µου είναι αν σε αυτόν τον ελάχιστο χρόνο που σας αποµένει προ-
τίθεστε να πράξετε κάτι στην κατεύθυνση οριστικής αποτροπής
της περιβαλλοντικής υποβάθµισης της παραλίας Σκάλας Ερεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, το θέµα που θίξατε πράγµατι είχε συζητηθεί
εδώ στην Ολοµέλεια και είχα απαντήσει εγώ στις 20 Δεκεµβρίου
του 2021 µε τα στοιχεία που είχα τότε στη διάθεσή µου. Είχα πει
τότε ότι ο χώρος στον οποίο εκδίδεται η άδεια φαίνεται µε τελε-
σίδικες αποφάσεις ότι ανήκουν στον ιδιώτη. Τι συνεχίστηκε µετά;
Έχω τα στοιχεία για να σας απαντήσω. 

Όσον αφορά το σε ποιον ανήκει η έκταση του γηπέδου, τα δε-
κατρία στρέµµατα και διακόσια εξήντα τέσσερα τετραγωνικά,
στα οποία εξεδόθη η προέγκριση οικοδοµικής άδειας -την οποία
έχω εδώ µπροστά µου-, η οικοδοµική άδεια κατηγορίας 1 φαίνε-
ται από την απόφαση του εφετείου του 1996 -δεν µπαίνω σε λε-
πτοµέρειες- και του Αρείου Πάγου µετά, όπου τελεσιδίκησε µε
την υπ’ αριθµόν 786/1998, ότι σαν ιδιοκτησία η έκταση αυτή είναι
του ιδιώτη. Σε συνέχεια αυτού, όµως, προσετέθηκε µια άλλη
έκταση ως διαφορά. Η καινούργια έκταση ήταν εµβαδού χιλίων
εξακοσίων ενενήντα τριών τετραγωνικών περίπου. Περί αυτής ο
λόγος. Και το θέµα ήταν αν αυτή η έκταση είναι µέσα στη ζώνη
παραλίας ή όχι. 

Γι’ αυτή την πρόσθετη έκταση υποβλήθηκε -έχω εδώ τα στοι-
χεία- στις 5-4-2022 αγωγή του σωµατείου µε την επωνυµία «Πρω-
τοβουλία Ερεσού - Περιβαλλοντικός και Κοινωνικός Σύλλογος».
Στη συνέχεια, συνηγορώντας και στην ίδια κατεύθυνση µε τον
σύλλογο, το ελληνικό δηµόσιο στις 3-6-2020 -µετά από τότε που
αναφέρθηκα- έκανε παρέµβαση συµφωνώντας µε τον σύλλογο
που έκανε την παρέµβαση σε ό,τι αφορά το ιδιοκτησιακό καθε-
στώς της πρόσθετης επιφάνειας και έκτασης και η οποία βρίσκε-
ται εντός της ζώνης παραλίας, όπως φαίνεται σε απόφαση της
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αποκεντρωµένης.
Όσον αφορά δε την απόφαση του διοικητικού εφετείου την 1-

3-2022 -τα λέω γιατί αυτά έχουν εξελιχθεί µετά από την απάντηση
που έδωσα εγώ τον Δεκέµβριο του 2021-, αυτή αναστέλλει την
άδεια που είχε εκδοθεί µέχρις ότου κριθεί από το αρµόδιο δικα-
στήριο και συζητηθεί για την οριστική απόφαση, αν δηλαδή η
πρόσθετη έκταση είναι κοινόχρηστη ή αν ανήκει στον ιδιώτη στον
οποίο αναφέρθηκα. Απ’ ό,τι γνωρίζω, αυτό έχει προσδιοριστεί για
τον Ιούνιο του 2023. 

Άρα αυτή τη στιγµή που µιλάµε αυτό που ισχύει είναι ότι η
άδεια έχει ανασταλεί και προφανώς θα περιµένουν την απόφαση
που θα κρίνει το ιδιοκτησιακό καθεστώς της πρόσθετης επιφά-
νειας του γηπέδου στην οποία αναφέρθηκα. Μέχρι τότε οι πάντες
θα αναµένουν και δεν πρόκειται να εξελιχθεί τίποτα. 

Από αυτά που γνωρίζω, αυτό που ισχύει είναι ότι στην οικοδο-
µική άδεια δεν υπάρχουν και τα πρόσθετα τετραγωνικά. Από
αυτά που καταλαβαίνω, όσον αφορά τα πρόσθετα τετραγωνικά,
θα κριθεί από το αρµόδιο δικαστήριο, στο οποίο εκκρεµεί η από-
φαση, αν είναι κοινόχρηστος χώρος, δηλαδή ζώνη παραλίας ή αν
ανήκουν στον ιδιώτη. Αυτά ως εισαγωγή και θα συνεχίσω στη
δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε συνάδελ-

φε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, αναφερθήκατε κι εσείς στην παρέµβαση

του ελληνικού δηµοσίου που όντως αλλάζει τη συζήτηση µε βάση
την προηγούµενη γραπτή µου ερώτηση για το ζήτηµα. Κρατάµε,
λοιπόν, ότι τον Ιούνιο, όπως µας ενηµερώσατε, περιµένουµε τη
δικαστική απόφαση για το τι πρόκειται να συµβεί µε το δεύτερο
κοµµάτι της έκτασης. 

Όµως, θέλω να επιστρέψω στη µεγάλη εικόνα. Ανέφερα ήδη
ότι η παραλία Ερεσού βρίσκεται εντός δύο περιοχών «NATURA
2000», ενώ ανέφερα και τους λόγους για τους οποίους τηρούνται
όλες οι προϋποθέσεις για να ενταχθεί η παραλία της Ερεσού στο
δίκτυο των χίλιων παρθένων παραλιών που είχε ανακοινώσει ο
συνάδελφός σας του Υπουργείου, ο κ. Αµυράς.

Σας θυµίζω, επίσης, την κοινή υπουργική απόφαση που υπο-
γράψατε στις 3 Μαρτίου του 2023 για την έγκριση του περιφε-
ρειακού σχεδίου προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή της
Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, όπου µεταξύ άλλων υπάρχουν
προβλέψεις για τη λήψη µέτρων σχετικά µε την άνοδο της στάθ-
µης της θάλασσας, τη διάβρωση των ακτών, το δοµηµένο περι-
βάλλον και τη βιοποικιλότητα και τους υγροτόπους. Ποια µέτρα
πήρατε, λοιπόν, στην περιοχή, προκειµένου να µην αποτελέσει
κενό γράµµα η συγκεκριµένη ΚΥΑ, όσον αφορά στο παρόχθιο οι-
κοσύστηµα του Ψαροποτάµου; Ποια πρόνοια λάβατε για την
προστασία της περιοχής; Υπάρχει περιβαλλοντική µελέτη, µελέτη
διαχείρισης της απορροής των λυµάτων και των υδάτων; Σε µια
περιοχή που µαστίζεται από ξηρασία και από προβλήµατα υδρο-
δότησης την περίοδο του καλοκαιριού είναι περιβαλλοντικά θε-
µιτό να εγκρίνονται πισίνες σε απόσταση αναπνοής από τη
θάλασσα;

Κύριε Υφυπουργέ, είναι εξαρχής εµφανές ότι η Κυβέρνησή
σας δεν αντιµετώπισε το συγκεκριµένο θέµα µε τη δέουσα σο-
βαρότητα. Γνωµοδοτώντας αυθαίρετα και στηρίζοντας ιδιωτικά
συµφέροντα εις βάρος του περιβάλλοντος, δεν λάβατε υπ’ όψιν
το δικαίωµα αξιοπρεπούς διαβίωσης των κατοίκων της Ερεσού.
Και προσέξτε, µιλάµε για ανθρώπους που έχουν έρθει από όλες
τις άκρες του κόσµου, λόγω του ιδιαίτερου χαρακτήρα της πε-
ριοχής και έχουν αγοράσει σπίτια εκεί για το µοναδικό της τοπίο
και τη µοναδική της παραλία.

Τέσσερα χρόνια µετά την κατάληψη της διακυβέρνησης από
τη Νέα Δηµοκρατία, έχει καταστεί σαφές σε όλους µας ότι υπη-
ρετείτε κατά προτεραιότητα ως Κυβέρνηση το ιδιωτικό συµφέρον
έναντι του δηµοσίου, αλλά υπηρετείτε και την ιδεοληψία της κα-
ταστροφής του περιβάλλοντος και του συστήµατος των παρα-
λιών µας, καθώς και την υποτίµηση των συµφερόντων της κοινω-
νίας.

Η προστασία της παράκτιας ζώνης µε βάση τις πρόνοιες του
πρωτοκόλλου για την ολοκληρωµένη διαχείριση της παράκτιας

ζώνης πρέπει επιτέλους να αντιµετωπιστεί ως ζήτηµα ύψιστης
εθνικής σηµασίας και ασφάλειας. Η παραλία της Ερεσού, λόγω
της απαράµιλλης φυσικής οµορφιάς, είναι διεθνώς γνωστή και
αναδεικνύει τη Λέσβο παγκοσµίως. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η
διαφύλαξη του ελεύθερου και ανοιχτού χαρακτήρα της και η ενα-
ντίωση σε κάθε προσπάθεια παραβίασής του αποτελεί εύλογο
και δίκαιο αίτηµα όχι µόνο των κατοίκων του νησιού, αλλά και των
χιλιάδων τακτικών επισκεπτών της κάθε χρόνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς δεσµευόµαστε ότι αν ο λαός δώσει λαϊκή εντολή σε µια
προοδευτική διακυβέρνηση στις 21 Μαΐου θα διορθώσουµε τις
στρεβλώσεις που επιχειρήσατε στην περιοχή και θα προστατεύ-
σουµε τον αιγιαλό και την παραλία οριστικά, γιατί αποτελούν δη-
µόσια περιουσία, είναι κοινόχρηστα πράγµατα και ανήκουν στον
ελληνικό λαό.

Η παραλία της Ερεσού χρειάζεται επενδύσεις σε έργα υποδο-
µής, στα δίκτυα ύδρευσης και άρδευσης, στο οδικό δίκτυο, στη
διαχείριση απορριµµάτων και σε πολλά άλλα. Επίσης, χρειάζεται
και τουριστικές επενδύσεις, αλλά επενδύσεις βιώσιµες απέναντι
στην τοπική κοινωνία και στο περιβάλλον και όχι επενδύσεις που
θα προσβάλλουν βάναυσα την περιβαλλοντική ισορροπία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υφυπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, το αν επιτρέπετε να εκδοθεί ή όχι
η άδεια για λόγους χαρακτηρισµού της περιοχής, δηλαδή το αν
είναι προστατευόµενη ή όχι, αν είναι περιοχή «NATURA», αυτά
έχουν ληφθεί υπ’ όψιν στην έκδοση της οικοδοµικής άδειας και
κάθε άδεια πρέπει να λαµβάνει υπ’ όψιν το θεσµικό και νοµοθε-
τικό πλαίσιο που ισχύει. Δεν είναι αυτό το κρίσιµο της συζήτησής
µας. Το κρίσιµο της συζήτησής µας είναι αν η πρόσθετη έκταση,
πέραν του χώρου που έχει εκδοθεί η άδεια, τα χίλια εξακόσια ενε-
νήντα τρία τετραγωνικά περίπου, είναι ιδιοκτησία του ιδιώτη ή
είναι κοινόχρηστος χώρος και του δηµοσίου. Και ως προς αυτό
εκκρεµεί η απόφαση του δικαστηρίου, η οποία και θα κρίνει σχε-
τικά.

Όλα τα άλλα που αναφέρατε έχουν ληφθεί υπ’ όψιν και υπο-
χρεωτικά έχουν ληφθεί υπ’ όψιν για το εάν επιτρέπεται να εκδοθεί
η άδεια µε τη χρήση τη συγκεκριµένη. Στο ότι χρειάζεται στη
θέση Αφεντέλι της Ερεσού Λέσβου πολλά κι εγώ θα συµφωνήσω
µαζί σας. Χρειάζονται πολλά. Κι όχι µόνο εκεί. Και στην πατρίδα
µας ευρύτερα. 

Δεν είναι η ώρα να τα κρίνουµε όλα και δεν µπορούµε σε µία
ερώτηση για συγκεκριµένο θέµα να τα αναλύσουµε όλα. Γι’ αυτό
είπα και πριν ότι εξελίσσονται οι σχεδιασµοί για να υπάρχει µε
ασφαλή τρόπο οργάνωση στον χώρο, για να µη συζητάµε απο-
σπασµατικά, µεµονωµένα, αν επιτρέπεται, αν απαγορεύεται, γιατί
είναι έτσι, γιατί είναι αλλιώς. 

Είπα στην προηγούµενη απάντηση -κι επειδή ήσασταν παρών-
που έδωσα στην ερώτηση του συναδέλφου µας ότι είναι υποχρέ-
ωσή µας να τακτοποιήσουµε και να οργανώσουµε τον χώρο για
να µη χρειάζεται αποσπασµατικά, µεµονωµένα να διαφωνούµε
εδώ. Ο καθένας, βεβαίως, έχει την άποψή του, αλλά να έχουµε
ένα ασφαλές, οριζόντια θεσµικό πλαίσιο, που θα δίνει εκ των προ-
τέρων ασφαλείς απαντήσεις σαν κι αυτό το θέµα που θέσατε για
τη συγκεκριµένη περιοχή, αλλά -να επεκτείνω- και για την πα-
τρίδα µας ολόκληρη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Υφυπουργέ.
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών «Ρυθµίσεις σχετικά µε τους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού - Διατάξεις για
την ευζωία των ζώων συντροφιάς - Διατάξεις για το ανθρώπινο
δυναµικό του δηµόσιου τοµέα - Λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου
Εσωτερικών και άλλες επείγουσες διατάξεις». 

Προχωράµε στην πρώτη µε αριθµό 649/31-3-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
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Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη υποθηκεύει και την ασφάλεια υδροδότη-
σης της Αττικής».

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα, κύριε Υφυπουργέ. Καλή Μεγάλη Εβδοµάδα σε

όλους και όλες. 
Αυτή η επίκαιρη ερώτηση αφορά σε ζητήµατα ασφαλείας που

προέκυψαν για το εξωτερικό υδροδοτικό σύστηµα της Αττικής
και απευθύνεται σε εσάς, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, γιατί µε τον ν.5037 το ΥΠΕΝ είναι το εποπτεύον Υπουργείο
και για την ΕΥΔΑΠ και την «ΕΥΔΑΠ Παγίων». 

Το ερώτηµα, βέβαια, κύριε Ταγαρά, είναι πού είναι ο κ. Σκρέ-
κας. Δεν υποτιµώ την παρουσία σας, αλλά γνωρίζετε ότι το θέµα
αυτό είναι αρµοδιότητας του Υπουργού και η απουσία του Υ-
πουργού από τη σηµερινή συζήτηση αποδεικνύει ότι υποτιµά το
ζήτηµα ασφάλειας υδροδότησης της Αττικής. Θα έπρεπε να είναι
εδώ σήµερα. 

Αναφέροµαι, όπως θα είδατε στην ερώτηση, σε ένα δηµοσί-
ευµα που υπάρχει στους «Data Journalists», όπου δηµοσιεύτηκε
µια επιστολή του Διευθύνοντα Συµβούλου της ΕΥΔΑΠ, του κ. Σα-
χίνη, µε ηµεροµηνία 9 Μαρτίου. Σηµειώστε, κύριε Πρόεδρε, ότι
είναι µια ηµεροµηνία λίγες ηµέρες µετά την τραγωδία των Τε-
µπών. Η επιστολή αυτή που απευθυνόταν στον κ. Γεραπετρίτη,
τότε εποπτεύοντα του Υπουργείου Υποδοµών -δεν ξέρω αν πρα-
γµατικά είναι ή όχι, γιατί δεν ξέρουµε ακριβώς όλες τις αρµοδιό-
τητές του- αλλά και σε εσάς στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Αναφέρεται στον κίνδυνο αστοχίας και βλάβης, σε
δραµατικούς τόνους, του εξωτερικού υδροδοτικού δικτύου, του
υδραγωγείου που λέµε, της Αττικής και στο γεγονός ότι το έως
πριν λίγες µέρες αρµόδιο Υπουργείο Υποδοµών δεν έχει κάνει τί-
ποτα εδώ και τέσσερα χρόνια για τη συντήρηση και την πρόληψη
βλαβών -µεγάλων βλαβών, βαριά συντήρηση είναι αυτό που προ-
βλέπεται- σε όλο το σύστηµα υδραγωγείων της Αττικής. Έχουν
τουλάχιστον τέσσερα καταγεγραµµένα έργα. 

Συγκεκριµένα, ο Διευθύνων της ΕΥΔΑΠ λέει ότι θα έπρεπε να
έχει γίνει ήδη µια προγραµµατική σύµβαση, καθώς και η από-
φαση χρηµατοδότησης και να έχουν ξεκινήσει οι διαδικασίες των
έργων, εφόσον λέει ότι µελέτες είναι ολοκληρωµένες. Σύµφωνα
µε πληροφορίες µας, για να µη το ταλαιπωρήσουµε, οι µελέτες
είναι ολοκληρωµένες πάνω από ενάµιση χρόνο, κύριε Υφυ-
πουργέ.

Όπως φαίνεται το µόνο που ενδιέφερε τον κ. Καραµανλή ήταν
η ιδιωτικοποίηση της λειτουργίας του υδραγωγείου γι’ αυτό και
το µόνο που προώθησε εδώ και τριάµισι χρόνια µέχρι την παραί-
τησή του ήταν να ιδιωτικοποιηθεί µέσω ΣΔΙΤ η συντήρηση του
υδραγωγείου και η διαχείριση του υδραγωγείου, άρα να εξαρτά-
ται όλη η Αττική από έναν ιδιώτη. Μόνο αυτό ήθελε να κάνει εδώ
και τέσσερα χρόνια. Το µόνο ενδιαφέρον του ήταν αυτό. 

Και ξέρετε αυτό µας δηµιουργεί αρνητικούς συνειρµούς. Να
υπάρχουν επίµονες παρεµβάσεις. ολοκληρωµένες µελέτες για
τα θέµατα ασφάλειας του υδραγωγείου και το µόνο που ενδια-
φέρει τον κ. Καραµανλή είναι η ιδιωτικοποίηση του υδραγωγείου
και να µην ασχολείται µε τη συντήρηση και την ασφάλεια υδρο-
δότησης, µας παραπέµπει, δυστυχώς, στην τραγωδία των Τε-
µπών. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν έκανε απολύτως τίποτα για την
ασφάλεια της υδροδότησης. Έκανε πολλά για το υδραγωγείο.
Όµως το Σ.τ.Ε. σάς χάλασε τα σχέδια και µε απόφαση του Οκτω-
βρίου του 2022 απέρριψε και έκρινε παράνοµη τη διαδικασία πα-
ραχώρησης ΣΔΙΤ της διαχείρισης του υδραγωγείου.  

Το ερώτηµα είναι πώς κρίνετε τώρα εσείς την προσπάθεια
αυτή. Είναι γεγονός, όµως, ότι αυτή τη στιγµή αποδεικνύεται,
πρώτον, ότι δεν είναι fake news αυτά που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ για τις
προσπάθειές σας για την ιδιωτικοποίηση του νερού. Το Συµβού-
λιο Επικρατείας απέρριψε σχέδιο που τώρα είναι στην αρµοδιό-
τητά σας. Και το δεύτερο είναι δεν έκανε τίποτα για την ασφάλεια
της υδροδότησης. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που αποµένει, έστω για τις λίγες µέρες
της θητείας σας, γιατί θα φύγετε 21 Μαΐου, είναι τι θα κάνετε

έστω τώρα τις τελευταίες ηµέρες γι’ αυτό που επισήµανε µε µε-
γάλη καθυστέρηση ο διευθύνων σύµβουλος και θα επανέλθω στη
δευτεροµιλία µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υφυπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, άκουσα µε προσοχή το θέµα που
θέτετε. Πράγµατι, δεν είναι στην αρµοδιότητά µου, αλλά θα προ-
σπαθήσω να σας απαντήσω όσο µπορώ πιο συγκεκριµένα.

Το ότι υπάρχει πρόβληµα στον κεντρικό τροφοδοτικό αγωγό
είναι αλήθεια, όπως τα λέτε. Και µάλιστα όχι απλής συντήρησης,
αλλά βαριάς συντήρησης για λόγους ασφαλείας. Το γιατί χρει-
άζεται δεν νοµίζω ότι απαιτεί περαιτέρω ανάλυση. Εγώ θέλω να
σας πω αυτά που έχουν εξελιχθεί µέχρι σήµερα, γιατί το έργο
δεν έχει γίνει. Θα αναφερθώ στις µελέτες που είναι προαπαιτού-
µενες του έργου, όπως κι εσείς γνωρίζετε.

Δυνάµει της παραγράφου 1, του άρθρου 114, του ν.4812, ανα-
νεώθηκε µέχρι 31-12-2040 το αποκλειστικό δικαίωµα παροχής
υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης στην ΕΥΔΑΠ. Στο πλαίσιο
της ανανέωσης αυτής υπεγράφη στις 2-2-2022 σύµβαση του
ν.4812/2021 µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου της «Εταιρείας Πα-
γίων ΕΥΔΑΠ» και της «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.», παράρτηµα της οποίας απο-
τελεί η µε την ίδια ηµεροµηνία σύµβαση ανάθεσης υπηρεσιών
λειτουργίας και συντήρησης του εξωτερικού υδροδοτικού συστή-
µατος µεταξύ των ιδίων, δυνάµει της οποίας η ΕΥΔΑΠ έχει ανα-
λάβει τη λειτουργία και συντήρηση του εξωτερικού υδροδοτικού
συστήµατος της Αττικής έως τον Ιούνιο του 2024. 

Σύµφωνα µε την ειδική διαχειριστική µελέτη ενίσχυσης περιο-
χών του εξωτερικού υδροδοτικού συστήµατος Αθήνας µε ενί-
σχυση Μόρνου, Ευήνου και Δελφών, περιοχής Κωπαΐδας, Ασω-
πού και Μαραθώνα και το σύνολο των στοιχείων του φακέλου στο
Εθνικό Υδροδοτικό Σύστηµα Αθήνας υφίστανται έργα άµεσης
προτεραιότητας τα οποία δεν αφορούν σε έργα συνήθους συ-
ντήρησης και πρέπει πρωτίστως να ανατεθούν υπό τους όρους
του νόµου του 1999 και της από 2-2-2022 σύµβασης. 

Ελλείψει εγγραφής πιστώσεων στο προεδρικό διάταγµα από
το 2017 το Υπουργείο Υποδοµών ανέθεσε στην «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.» την
εκπόνηση επειγουσών µελετών. Κι έρχοµαι στο θέµα των µελε-
τών και πού βρίσκονται. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
ανέθεσε στην ΕΥΔΑΠ την κατασκευή τεσσάρων επειγόντων
έργων αξίας 78 εκατοµµυρίων. Τα έργα που πρέπει να ανατεθούν
αµέσως είναι τα εξής: Πρώτον ενωτικό υδραγωγείο Μόρνου Μα-
ραθώνα Κλειδί - Δαφνούλα. Έργα αποκατάστασης ενωτικού
υδραγωγείου Μόρνου Μαραθώνα εκτιµώµενου κόστους µε ΦΠΑ
25 εκατοµµυρίων. Δεύτερον, διώρυγα Κιθαιρώνα. Είναι έργο στα-
θεροποίησης και στεγανοποίησης στη διώρυγα Κιθαιρώνα στην
περιοχή Κοκκίνου. Εκτιµώµενο κόστος 20 εκατοµµύρια ευρώ.
Έργο κατασκευής συµπληρωµατικού αγωγού Φ2000 του υδρα-
γωγείου Μόρνου µε εκτιµώµενο κόστος 26 εκατοµµυρίων. Και,
τέταρτον, έργο για την προστασία του υδραγωγείου Μόρνου από
πτώσεις βράχων στη διώρυγα Κιθαιρώνα 7 εκατοµµύρια. Σύνολο
78 εκατοµµύρια. 

Τα ως άνω έργα κρίνονται άµεσης προτεραιότητας και αφο-
ρούν στην αξιόπιστη λειτουργία του εξωτερικού υδροδοτικού συ-
στήµατος της Αθήνας, ενώ η χρηµατοδότηση του έργου θα γίνει
από το καταβαλλόµενο τίµηµα για την προµήθεια του ακατέργα-
στου ύδατος που αποδίδεται από την «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.» στην «Εται-
ρεία Παγίων ΕΥΔΑΠ» και διατίθεται από το δηµόσιο για τη χρη-
µατοδότηση λειτουργίας συντήρησης αναβάθµισης εξωτερικού
υδροδοτικού συστήµατος. 

Γι’ αυτόν τον λόγο το Υπουργείο Υποδοµών -και θα πάρω λι-
γότερο χρόνο από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, για να
ολοκληρώσω αν µου επιτρέπετε- ανέθεσε στην ΕΥΔΑΠ την εκπό-
νηση αυτών των µελετών. 

Αµέσως µετά την ανάθεση, η ΕΥΔΑΠ δροµολόγησε τη διενέρ-
γεια των διαγωνιστικών διαδικασιών κατά τις απαιτήσεις του
ν.4412/2016 για την εκπόνηση των µελετών. Σηµαντικότερη είναι
η οριστική µελέτη έργων αποκατάστασης ενωτικού υδραγωγείου
Μόρνου - Μαραθώνα στο τµήµα Κλειδί - Δαφνούλα. Η µελέτη
αυτή έχει εγκριθεί και παραληφθεί οριστικά µε την από 21-10-
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2021 σχετική απόφαση Διευθύνοντος Συµβούλου ΕΥΔΑΠ και
υποβλήθηκε στη Διεύθυνση Έργων Ύδρευσης Αποχέτευσης και
Επεξεργασίας Λυµάτων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών. Οι υπόλοιπες µελέτες αναµένεται να ολοκληρωθούν εντός
του δεύτερου τριµήνου του 2023.

Με το από 4-8-2022 έγγραφό της, η Διεύθυνση Έργων Ύδρευ-
σης Αποχέτευσης και Επεξεργασίας Λυµάτων του Υπουργείου
Υποδοµών ανέθεσε στην ΕΥΔΑΠ να εκτελέσει το πρώτο, δεύτερο
και τέταρτο από τα έργα που αναφέρθηκαν. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποια ηµεροµηνία είπατε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Θα σας πω αµέσως. Στις 4-8-2022. 
Με τίτλο «Προστασία υδραγωγείου Μόρνου από πτώσεις βρά-

χων στη διώρυγα Κιθαιρώνα». Για το έργο αυτό η ΕΥΔΑΠ βρίσκε-
ται σε στάδιο αναµονής έγκρισης και οριστικής παραλαβής της
µελέτης από την «Εταιρεία Παγίων ΕΥΔΑΠ» και, εν τέλει, την πα-
ράδοσή της στην ΕΥΔΑΠ για να δροµολογήσει τη διαγωνιστική
διαδικασία. Τα έργα αυτά αφορούν σε πάγια του ελληνικού δη-
µοσίου και της «Εταιρεία Παγίων ΕΥΔΑΠ» και όχι της «ΕΥΔΑΠ
A.E.». 

Δεν θα προχωρήσω παρακάτω, γιατί πήρα αρκετό χρόνο. Θα
συµπληρώσω όµως στη δευτερολογία µου ενηµερωτικά και για
τις υπόλοιπες µελέτες πού βρίσκονται. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχετε τον λόγο, κύριε

Φάµελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε από την τοποθέτηση του κ. Ταγαρά,

έχουµε τις εξής τέσσερις αλήθειες που αποκαλύπτονται. Πρώ-
τον, η µη αρµοδιότητα. Δεύτερον, παραδέχτηκε ο κ. Ταγαράς, ο
κύριος Υφυπουργός, ότι υπάρχει πρόβληµα ασφάλειας, κύριε
Πρόεδρε, στην υδροδότηση της Αττικής. Επίσης παραδέχθηκε
ότι το πρόβληµα αυτό ασφάλειας αφορά σε έργα βαριάς συντή-
ρησης στον υδροδοτικό αγωγό, για έργα 78 τεσσάρων εκατοµ-
µυρίων, αν δεν κάνω λάθος, στην πρώτη καταγραφή που έκανα
εδώ. Κι επίσης ότι είναι έργα άµεσης προτεραιότητας. 

Προκύπτει, λοιπόν, το εξής ερώτηµα. Η Κυβέρνηση τέσσερα
χρόνια γιατί δεν έκανε τίποτα; Ο κ. Καραµανλής τέσσερα χρόνια
γιατί δεν έκανε τίποτα; Το να ερχόµαστε τώρα τελευταίες µέρες
πριν από τις εκλογές και να αποκαλύπτεται ότι υπάρχει πρόβληµα
ασφάλειας µε άµεση προτεραιότητα και δεν έρχεται ούτε καν ο
αρµόδιος Υπουργός να απαντήσει είναι κάτι που δεν µπορώ να
το περιγράψω. Κι όµως η αλήθεια είναι ότι τέσσερα χρόνια η Κυ-
βέρνηση γνωρίζει τον κίνδυνο βλάβης και δεν έκανε τίποτα. 

Το να γίνεται επιστολή στις 4-8-2022 για να λυθεί το θέµα των
βραχοκαταπτώσεων στον Κιθαιρώνα, αν κατάλαβα καλά, είναι κυ-
ριολεκτικά κάτι εξωφρενικό. Η απάντηση, δηλαδή, της Κυβέρνη-
σης είναι ότι προσπαθούσε τέσσερα χρόνια να ιδιωτικοποιήσει
τη διαχείριση του υδραγωγείου, του πώς έρχεται το νερό στην
Αττική, αλλά για τα έργα ασφάλειας της υδροδότησης δεν έκανε
τίποτα; Και έστειλε επιστολές τον Αύγουστο του 2022 για να ξε-
κινήσουν οι µελέτες ενός τουλάχιστον από τα έργα; 

Και δεν έχουµε ακόµα δήλωση, κύριε Ταγαρά -δεν ξέρω αν θα
τη δώσετε στη συνέχεια- πότε θα εκτελεστεί το έργο το οποίο
κατά προτεραιότητα είπατε ότι πρέπει να γίνει πρώτο, το έργο
αυτό δηλαδή της σύνδεσης υδραγωγείου Μόρνου µε Υλίκη και
Μαραθώνα; Ούτε αυτό δεν ακούσαµε. Απλά ότι ολοκληρώθηκε
η µελέτη. Το ξέραµε ότι ολοκληρώθηκε η µελέτη. Οι πληροφο-
ρίες µου λένε ότι έχουν κατατεθεί από πέρυσι τον Αύγουστο, Σε-
πτέµβριο, Οκτώβριο, κάπου εκεί. Μη σας πω και από πρόπερσι,
γιατί θα ήθελα λίγο την ηµεροµηνία πότε κατατέθηκε η µελέτη
αυτή στο Υπουργείο Υποδοµών. Δεν τη διαβάσατε. Αναφέρθηκε
ότι καταθέσατε επιστολή.

Τα ήξερε αυτά η Κυβέρνηση; Τα ήξερε και µε έναν τραγικό
τρόπο αποδεικνύεται ότι οι εργαζόµενοι έστειλαν έγγραφο στον
κ. Καραµανλή, µε κοινοποίηση στον κ. Μητσοτάκη. Το λέω αυτό
για να µη βγει πάλι ότι δεν ήξερε τίποτα ο Πρωθυπουργός. Κα-
ταθέτω στα Πρακτικά, λοιπόν, την επιστολή αυτή. Είναι µε ηµε-
ροµηνία 6-2-2023, µε κοινοποίηση στον Πρωθυπουργό που βάζει
τα ζητήµατα αυτά, γιατί δεν έχει γίνει καµµία ενέργεια για να λει-

τουργήσει και να συντηρηθεί το εξωτερικό υδροδοτικό σύστηµα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φαίνεται όµως ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν γνωρίζει τίποτα. Ανέ-
µελος Πρωθυπουργός πέρασε τέσσερα χρόνια. Ο κ. Καραµανλής
δεν έκανε τίποτα, παρά µόνο το σχέδιο ιδιωτικοποίησης. Και πρέ-
πει να πω ότι είναι ευθύνη και του Διευθύνοντος Συµβούλου της
ΕΥΔΑΠ το ότι έφτασε µετά το δυστύχηµα των Τεµπών να στείλει
την επιστολή. 

Δεν είναι δυνατόν να έχουν περάσει τόσα χρόνια και πιθανά
υπό την ευθύνη αυτού του τραγικού γεγονότος να κινητοποι-
ήθηκε, γιατί υπάρχει ζήτηµα ασφάλειας της υδροδότησης της
Αττικής. Το παραδέχθηκε ο Υφυπουργός -και εγώ τον ευχαριστώ
που το παραδέχτηκε- ευκρινώς στα Πρακτικά της Βουλής, αλλά
τι να το κάνουµε σαράντα µέρες πριν πέσει η Κυβέρνηση; Δεν
είναι αυτό, αν θέλετε, κάτι που µας ενδιαφέρει. 

Πάντως αυτό που τουλάχιστον προκύπτει είναι ότι σήµερα η
Κυβέρνηση δεν µπορεί να απαντήσει πότε θα ολοκληρωθούν τα
έργα που εξασφαλίζουν την υδροδότηση της Αττικής. Αυτό πρέ-
πει να απαντηθεί. Πρέπει να υπάρχει µία δέσµευση, το χρειά-ζο-
νται οι πολίτες. 

Διότι είναι αδύνατον από τη µια µεριά να κάνετε σχέδια ιδιωτι-
κοποίησης και, από την άλλη, να αφήνετε αφύλακτο, να το πω
έτσι, το δίκτυο υδροδότησης, χωρίς ασφάλεια, και, ταυτόχρονα,
το µόνο που προκύπτει είναι ότι λέτε κάποια λόγια εύκολα. Είπε
ο κ. Μητσοτάκης το Σάββατο στη φιλόξενη εκποµπή του κ. Αυτιά
ότι θα γυρίσουν η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ στο δηµόσιο, αλλά µετά
τις εκλογές. Γιατί δεν το κάνουµε αύριο, αφού καταθέσαµε τρο-
πολογία; 

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Ταγαρά, παρ’ ότι γνωρίζω ότι δεν
έχετε την αρµοδιότητα, εφόσον είστε εδώ σήµερα όµως µε τη
νοµοθετική ευθύνη στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
πρέπει να µας απαντήσετε για ποιον λόγο τέσσερα χρόνια τώρα
η Κυβέρνησή σας δεν υλοποίησε την ευθύνη της. Ούτε την ανέ-
λαβε ούτε την εκτέλεσε. Υπάρχει θέµα ευθύνης Υπουργού ξεκά-
θαρα, γιατί ήξερε το πρόβληµα ασφάλειας που υπάρχει στο
υδραγωγείο.

Και τελικά, από την αριστεία και το παραµύθι της επιτελικότη-
τας έχουµε φτάσει στην εγκληµατική υποτίµηση των υποχρεώ-
σεων και της ευθύνης των µελών της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχετε τον λόγο, κύριε

Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, θέλω να σας πω
ότι εκκρεµότητες για αρκετά θέµατα εξακολουθούν να υπάρχουν
και σε έργα και στην κοινωνία µας. Εκκρεµότητες διαχρονικές και
για πολλά χρόνια και στα συγκεκριµένα θέµατα που µιλούµε σή-
µερα. 

Θυµάστε ανάλογο πρόβληµα που είχε υπάρξει στη Θεσσαλο-
νίκη, όταν υπήρξε αστοχία στον κεντρικό τροφοδοτικό αγωγό
ύδρευσης της πόλης της Θεσσαλονίκης, αν θυµάµαι καλά, το
2018, γιατί δεν είχαµε προβλέψει να παρέµβουµε προληπτικά,
γιατί και εκεί υπήρχε πρόβληµα ασφαλείας που εκδηλώθηκε και
υπάρχουν και άλλα θέµατα σε άλλες περιοχές. Ο στόχος είναι να
προλάβουµε, πριν αστοχήσουν.

Σε αυτή την κατεύθυνση είναι και η κουβέντα που κάνουµε σή-
µερα. Είπα ευθέως ότι βεβαίως υπάρχει πρόβληµα και χρειάζεται
παρέµβαση. Και είπα παράλληλα ότι, για να γίνουν τα έργα, πρέ-
πει να είναι έτοιµες οι µελέτες. Αναφέρθηκα στην πρωτολογία
µου, θα συµπληρώσω τώρα.

Σε ό,τι αφορά το Κέντρο Αποκατάστασης Ενωτικού Υδραγω-
γείου Μόρνου Μαραθώνα τµήµα Κλειδί - Δαφνούλα, είναι ώριµο
ως προς το τεχνικό σκέλος να δηµοπρατηθεί από την «ΕΥΔΑΠ
Α.Ε.». Αποµένει η έγκριση χρηµατοδότησης από την «Εταιρεία
Παγίων ΕΥΔΑΠ». Η ΕΥΔΑΠ ολοκλήρωσε το έργο «Σταθεροποί-
ηση και Στεγανοποίηση στη Διώρυγα Κιθαιρώνα» στην περιοχή
Κοκκίνη, δεδοµένου ότι είχε ήδη εκπονήσει τη σχετική µελέτη.

Στα υπόλοιπα, για να συµπληρώσω, είναι επείγον το πρώτο
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τµήµα Κλειδί - Δαφνούλα και πρέπει άµεσα να δηµοπρατηθεί. Η
«Εταιρεία Παγίων ΕΥΔΑΠ» πληροφορήθηκε στις 17-2-2023, πριν
από ενάµιση µήνα περίπου, έγγραφο της «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.» προς το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών για υπογραφή σύµβασης
µεταξύ του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, της «ΕΥΔΑΠ
Α.Ε.» και της «Εταιρείας Παγίων της ΕΥΔΑΠ», για την υλοποίηση
του έργου «Κατασκευή Έργων Αποκατάστασης Ενωτικού Υδρα-
γωγείου Μόρνου Μαραθώνα τµήµα Κλειδί - Δαφνούλα» και εκ-
φράστηκε θετικά για τη διάθεση των απαιτούµενων χρηµατικών
κονδυλίων. 

Δηλαδή είναι σε εξέλιξη η προγραµµατική σύµβαση µεταξύ της
«ΕΥΔΑΠ Α.Ε.» και της «Εταιρείας Παγίων ΕΥΔΑΠ», για να χρηµα-
τοδοτηθεί από την «Εταιρεία Παγίων ΕΥΔΑΠ» η εκτέλεση του
έργου και να προχωρήσει η προκήρυξη για τον διαγωνισµό για
την κατασκευή του έργου.

Τον Οκτώβριο του 2022 ακυρώθηκε διαγωνισµός -αναφερθή-
κατε και εσείς- στο εξωτερικό υδροδοτικό δίκτυο. Μετά από σχε-
τικές ενέργειες του Υπουργείου Υποδοµών, εκδόθηκε η κοινή
υπουργική απόφαση του 2021, ενώ και η «Εταιρεία Παγίων
ΕΥΔΑΠ» εισέπραξε ποσό 196 εκατοµµυρίων. Στην «Εταιρεία Πα-
γίων ΕΥΔΑΠ» ανήκει η ευθύνη και η αρµοδιότητα των ενεργειών
για να καταστεί εφικτή η χρηµατοδότηση των έργων και, όπως
είπα, θα γίνει µε προγραµµατική σύµβαση.

Είπα και πριν, γιατί η πραγµατικότητα δεν κρύβεται από κανέ-
ναν, ότι υπάρχει πρόβληµα που πρέπει προληπτικά, πριν συµβεί
η αστοχία, να εκτελέσουµε. 

Και αναφέρθηκα ότι έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες και είναι σε
εξέλιξη η προκήρυξη των έργων, για να προλάβουµε τις κατα-
στάσεις. 

Σε ό,τι αφορά το αν θα υπογραφεί σύµβαση µεταξύ Υπουρ-
γείου, «ΕΥΔΑΠ Παγίων» και «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.» δεν τίθεται θέµα για
ένα τέτοιο σοβαρό πρόβληµα και για την απαίτηση χρηµατοδό-
τησης για την κατασκευή του έργου. Όταν λέµε ότι υπάρχει πρό-
βληµα, πρέπει να αποκατασταθεί. Και εύχοµαι να µη συµβεί
απολύτως τίποτε µέχρι τότε. Και είναι υποχρέωση όλων αυτών
που έχουν την ευθύνη να τα εκτελέσουν. 

Σε ό,τι αφορά τον δηµόσιο χαρακτήρα του νερού, νοµίζω ότι
δεν τίθεται θέµα. Έχει γίνει πολλή συζήτηση. Δεν τίθεται θέµα.
Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό. Ως δηµόσιο θα παραµείνει και κα-
νείς δεν έχει το δικαίωµα για αλλαγή αυτής της τακτικής, που έχει
ήδη κατοχυρωθεί από όλους µας απέναντι στον πολίτη. Και δεν
τίθεται και θέµα ιδιωτικοποίησης του εξωτερικού υδραγωγείου.
Οι συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα για χρηµατοδότηση
κατασκευής έργων δεν σηµαίνει ότι τα έργα που κατασκευάζο-
νται είναι ιδιωτικά. Είναι του δηµοσίου και θα παραµείνουν στο
δηµόσιο. Όπως και το αγαθό που λέγεται νερό θα παραµείνει στο
δηµόσιο, για να το διαχειριστεί ως δηµόσιο αγαθό και για τον πο-
λίτη. 

Αυτά είναι που ήθελα να απαντήσω. 
Και επειδή κλείνει η Βουλή, να ευχηθώ και στους άλλους συ-

ναδέλφους -έχω βέβαια και άλλες ερωτήσεις, αλλά επειδή τελει-
ώσαµε για τα δικά µας- υγεία, καλή Ανάσταση και όλα τα καλά! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καλή Ανάσταση, κύριε Υπουργέ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Να είστε καλά, κύριε

Υπουργέ!
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 642/29-3-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντι-
νόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Κώλυµα µε τη µη χορήγηση αδειών σύνδεσης για φωτο-
βολταϊκά».

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και, επειδή αφορά την Αρ-
καδία, θα δείξετε µια ανοχή. 

Κύριε Υπουργέ, δεν αφορά την Αρκαδία, αφορά την Πελοπόν-
νησο. Άρα αφορά προσωπικά εσάς, κύριε Υπουργέ, όπως κατα-
λαβαίνετε. 

Ο διαγωνισµός για τα φωτοβολταϊκά που έγινε στις 10-2-2023
έγινε σε τρεις περιοχές: Πελοπόννησο, Κυκλάδες και Κρήτη. Η
πλατφόρµα δούλεψε κανονικά. Και ο Υπουργός κ. Σκρέκας δή-

λωσε πολύ περήφανος γι’ αυτόν τον διαγωνισµό. Μάλιστα, θα
σας πω για τους συµπατριώτες µου στην Αρκαδία. Έγινε έλεγχος
από τον ΔΕΔΔΗΕ Πάτρας, πέρασε το πρώτο στάδιο και έστειλαν
επιβεβαιωτικό στους δικαιούχους. Στο επόµενο στάδιο ελέγχθηκε
η πληρότητα του φακέλου -πάλι από τον ΔΕΔΔΗΕ Πάτρας- και
εστάλη πάλι επιβεβαιωτικό. Στον επόµενο χρόνο έγινε αυτοψία
και πάλι επιβεβαιωτικό ότι όλα πήγαν καλά. Γίνεται µια ερώτηση
από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ότι υπάρχει ένα θέµα µε ροµπο-
τάκια στην Κρήτη. Δεν αφορούσε όµως -γιατί ήταν ξεχωριστοί οι
διαγωνισµοί- Πελοπόννησο και Κυκλάδες. Ακούστε το και εσείς,
κύριε Πρόεδρε, τώρα αυτό. Κι έτσι σταµατάει ο διαγωνισµός. 

Αυτοί οι άνθρωποι χρεώνονται έξοδα εγγυητικών. Έχουν κάνει
όλοι τις διαδικασίες και δεν καταλαβαίνω γιατί συνδέεται η Κρήτη
µε τις Κυκλάδες και µε την Πελοπόννησο, κύριε Υπουργέ. Είχατε
πει ότι θα ολοκληρωθεί ο όποιος έλεγχος σε δύο µήνες. Βεβαίως
να γίνει έλεγχος. 

Ρωτάω τώρα εσάς, που είστε και Υπουργός της Κυβέρνησης
και από την Πελοπόννησο: Όταν η Κυβέρνηση µιλάει για µη δια-
βλητό διαγωνισµό, τι κάνετε και τι θα κάνετε, ώστε να προχωρή-
σει άµεσα η διαδικασία στις περιοχές τουλάχιστον Κυκλάδων και
της Αρκαδίας, όπου οι επενδυτές έχουν κάνει όλα αυτά που τους
ζήτησε το κράτος;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και είµαι εντός του χρόνου, όπως
είδατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μια χαρά!
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε και Πελοποννήσιε, πράγµατι είναι

κοινός ο προβληµατισµός αλλά και η αναµονή να λήξει αυτή η
εκκρεµότητα, γιατί αφορά και την Πελοπόννησο, στην οποία και
οι δύο βρισκόµαστε. Έγινε ο διαγωνισµός. Υπεβλήθησαν προ-
σφορές στο σύστηµα ηλεκτρονικά. Ξεκίνησε και έγινε κατ’ αρχάς
η αξιολόγηση µε τα κριτήρια τα οποία είχαν τεθεί υπ’ όψιν. Κά-
ποιες αιτήσεις εγκρίθηκαν, κάποιες αιτήσεις απορρίφθηκαν. Εν-
διάµεσα στη φάση της αξιολόγησης υπήρξαν και καταγγελίες
που έφτασαν και στο Υπουργείο και στη ΡΑΕ και στον ΔΕΔΔΗΕ,
που αφορούσαν παράνοµη χρήση ροµποτικού λογισµικού για αυ-
τόµατη συµπλήρωση πεδίων. 

Ξέρετε, επειδή ήταν σύστηµα «όποιος προλάβει να µπει στο
σύστηµα», ακούστηκαν ότι υπήρχαν κάποια λογισµικά τα οποία
χωρίς νοµιµότητα έβαλαν αιτήσεις των πελατών, των ενδιαφερο-
µένων, χωρίς να πληρούνται οι ίδιες προϋποθέσεις για όλους.
Όλη αυτή την καταγγελία η οποία έγινε ήταν υποχρεωµένη να τη
λάβει υπ’ όψιν η ΡΑΕ και ο ΔΕΔΔΗΕ στον διαγωνισµό. Έχουν -
είναι αλήθεια- καθυστερήσει να δώσουν απάντηση και διέξοδο
σε αυτό που συζητούµε.

Και από αυτά που γνωρίζω αυτή τη στιγµή είναι ότι η ΡΑΕ έχει
αναθέσει σε έναν πραγµατογνώµονα να κάνει έλεγχο των καταγ-
γελιών, κατά πόσο υπήρξαν και σε ποιο βάθος και αν επηρέαζαν
το αποτέλεσµα και την κρίση και την αξιολόγηση. Η µελέτη την
οποία έχει αναθέσει δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµη. Είναι -και υπε-
βλήθησαν από ότι έµαθα χθες ή είναι έτοιµα να υποβληθούν- και
κάποια πρόσθετα στοιχεία από τον ΔΕΔΔΗΕ προς τη ΡΑΕ και θα
αξιολογηθούν από τον πραγµατογνώµονα, για να αποφανθεί τε-
λικώς για τη νοµιµότητα της επεξεργασίας και των αποτελεσµά-
των. 

Και επειδή το αποτέλεσµα του αν υπήρξε παρέµβαση επηρεά-
ζει όχι µόνο αυτούς που απερρίφθησαν, αλλά και αυτούς που
κατ’ αρχάς οι αιτήσεις τους εγκρίθηκαν, γι’ αυτό και δεν έχει προ-
χωρήσει συνολικά όλο το σύστηµα στην τελική αξιολόγηση και
αποδοχή αυτών που κατ’ αρχάς εγκρίθηκαν και που δεν γνωρίζω
-περιµένουµε την απάντηση- πώς θα καταλήξει. 

Αυτά είναι εισαγωγικά που µπορώ να σας πω. Ξαναλέω ότι έχει
καθυστερήσει η διαδικασία. Περιµένω και εγώ να αξιολογηθεί η
όποια παρέµβαση και να βγουν τα τελικά αποτελέσµατα, γιατί το
πόσο κρίσιµο είναι η αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας -και στην περιοχή µας αλλά και σε άλλες περιοχές της πα-
τρίδας µας- νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να κάνω ανάλυση. Απλώς
περιµένω συντοµότατα να ολοκληρωθεί η αξιολόγηση και να κα-
ταλήξουν στο ποιο θα είναι το αποτέλεσµα, για να µπορέσει ο κα-
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θένας να αξιοποιήσει αυτή την ευκαιρία. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Κων-

σταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κύριε Υπουργέ, πρώτον, η καταγγελία είναι για την
Κρήτη. Δεν είναι για τις άλλες δύο περιοχές. Δεύτερον, η ΡΑΕ
αυτό το αποφάσισε -αν δεν κάνω λάθος- Νοέµβριο. Και έχουµε
Νοέµβριο, Δεκέµβριο, Ιανουάριο, Φεβρουάριο, Μάρτιο, θα πάµε
τώρα να κάνουµε καλή Ανάσταση, πέντε µήνες, ενώ είχε πει για
εντός δύο µηνών. 

Εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί οι επενδυτές, αυτοί οι άνθρωποι οι
οποίοι έκαναν νόµιµα όλη αυτή τη διαδικασία, να χρεώνονται
τόσα έξοδα, να δηµιουργείται πρόβληµα, ενώ δεν υπάρχει καταγ-
γελία γι’ αυτούς. Δηλαδή γίνεται µια έρευνα για την Κρήτη και θα
σταµατήσει η Πελοπόννησος και οι Κυκλάδες; Στις Κυκλάδες εν
τω µεταξύ δεν κατατέθηκε ούτε το σύνολο των αιτήσεων, δηλαδή
δεν κάλυψαν όλο το φάσµα. 

Άρα εδώ µιλάµε για κάτι το οποίο πρέπει να το απαντήσετε και
να δώσετε ένα χρονοδιάγραµµα σε αυτούς τους ανθρώπους.
Πόσο θα κάνει αυτή η ΡΑΕ να αποφασίσει και ο πραγµατογνώ-
µονας; Γιατί βλέπω τώρα να κάνουµε εκλογές και να χρειαστούν
άλλοι τρεις µήνες για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε αυτή τη
διαδικασία. 

Δεν ξέρω τι ενηµέρωση έχετε από τη ΡΑΕ, αλλά η ΡΑΕ δεν
έδωσε σαφές χρονοδιάγραµµα ούτε εσείς σήµερα. Γι’ αυτό σάς
ζητώ, κύριε Υπουργέ, όχι για εµάς, αλλά για να προχωρήσουν οι
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν βρει
τους χώρους, έχουν κάνει τα πάντα, έχουν πάρει την τελική από
τον ΔΕΔΔΗΕ, προχώρησαν στην αυτοψία και έχουν πάρει και την
έγκριση. Τι περιµένουµε από αυτούς να κάνουν; Να τους ταλαι-
πωρήσουµε ακόµα πιο πολύ, να περιµένουν να χάσουν κι άλλα
χρήµατα; Τι πρέπει να γίνει; 

Και σας ρωτώ ευθέως: Ποια είναι η απάντηση του Υπουργείου
απέναντι στους ανθρώπους που δεν έχουν το πρόβληµα; Δη-
λαδή, δεν έχει καταγγελίες για την Πελοπόννησο ή για τις Κυκλά-
δες. Μπορεί ο επενδυτής στην Αρκαδία ή στις Κυκλάδες να
ταλαιπωρείται, γιατί υπήρξε κάποιο θέµα στην Κρήτη; Τι σχέση
έχει η διασύνδεση η µία µε τις υπόλοιπες διασυνδέσεις; 

Άρα, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά πρέπει να ενηµερώσετε αυ-
τούς τους ανθρώπους, που έχουν δώσει τα χρήµατά τους, έχουν
κάνει πολύ µεγάλο κόπο για να φτιάξουν έναν φάκελο µε δεκάδες
δικαιολογητικά και περιµένουν από εσάς να τους δώσετε σήµερα
µια απάντηση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς από την απάντηση που έχω από

τον ΔΕΔΔΗΕ, οι καταγγελίες δεν έχουν γίνει µόνο για την Κρήτη,
αλλά έχουν γίνει και για την Πελοπόννησο. Αυτή είναι η πρώτη
ενηµέρωση. 

Δεύτερον, µπορεί να µην έγιναν για τις Κυκλάδες, να έγιναν
για την Κρήτη και για την Πελοπόννησο, όµως το λογισµικό που
χρησιµοποιήθηκε ήταν το ίδιο. Αφορµή για έλεγχο σε σχέση µε
το λογισµικό που χρησιµοποιήθηκε ή που ήταν στην πλατφόρµα
για να συµπληρωθεί άνοιξε ο διαγωνισµός και τις υπόλοιπες πε-
ριοχές. Πάντως, έχουν υπάρξει καταγγελίες και για την Πελοπόν-
νησο. 

Σε ό,τι αφορά την ταχύτητα, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι αυτό
πρέπει να κλείσει άµεσα. Αναφέρθηκα δι’ ολίγων πού βρίσκεται
η αξιολόγηση των καταγγελιών και ανάλογα µε το πώς θα κατα-
λήξουν, θα έχουµε και το αποτέλεσµα για τον διαγωνισµό τον ίδιο
αλλά και για αυτούς που τελικά θα κριθούν ως δικαιούχοι.

Κρατώ, λοιπόν, το θέµα της απαίτησης για άµεση λύση του
προβλήµατος και ως προς αυτή την κατεύθυνση -δεν θέλω να πω
προσωπικά δεσµεύοµαι, γιατί δεν είναι στην αρµοδιότητά µου-
λέω ευθέως ότι θα κάνω ό,τι καλύτερο προς τις υπηρεσίες ΔΕΔ-
ΔΗΕ και ΡΑΕ, για να κλείσει αυτή η εκκρεµότητα. Αυτό δεν το συ-
ζητώ, έχει ήδη καθυστερήσει. 

Τώρα, επειδή είστε από την Πελοπόννησο και έχετε και ένα
προσωπικό θέµα και µε αφορµή την ερώτηση, να σας ενηµερώσω
για το Καταδυτικό Πάρκο Κυνουρίας. Μου επιτρέπετε, κύριε Πρό-
εδρε, επειδή είναι συνάδελφος και µάλιστα από την ίδια περιφέ-
ρεια και τον εκτιµώ ιδιαίτερα και το ξέρει.

Έχω κάποια στοιχεία ενηµερωτικά επικαιροποιηµένα. Πρώτον,
είναι να αποχαρακτηριστεί. Έχουµε συγκεντρώσει επτά από τις
οκτώ εγκρίσεις που χρειαζόµαστε για την άρση της πρώτης κοι-
νής υπουργικής απόφασης για τη χωροθέτηση και τον χαρακτη-
ρισµό. Άρα το σχέδιο της ΚΥΑ είναι έτοιµο και οι εγκρίσεις είναι
θετικές. Το Υπουργείο Ναυτιλίας θα στείλει και την τελευταία έως
την επόµενη εβδοµάδα.

Άρα, µόλις έρθει και η τελευταία από τις εγκρίσεις που περι-
µένουµε -όλες είναι µέχρι τώρα θετικές-, ακυρώνουµε την ΚΥΑ
που υπήρχε και, για να παραχωρηθεί το δικαίωµα της διαχείρισης
στον δήµο, ακολουθεί η νέα κοινή υπουργική απόφαση, για να
κλείσει µια εκκρεµότητα που πολλές φορές έχει απασχολήσει και
εσάς, επειδή σας αφορά και προσωπικά στον χώρο όπου εκλέ-
γεσθε.

Ήθελα µε αφορµή την ερώτηση αυτή να ενηµερώσω πού βρι-
σκόµαστε και να ευχηθώ και σε εσάς ό,τι και στους συναδέλφους
πριν: Καλή Ανάσταση!

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η τελευταία επίκαιρη
ερώτηση είναι η τέταρτη µε αριθµό 665/3-4-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
από το ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Οι εξορύξεις απειλούν τη
ζωή στον Δήµο Ζίτσας Ιωαννίνων».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι κάπως φυσικό να κλείνω τις επίκαιρες

ερωτήσεις αυτής της Βουλής µετά από πεντακόσιες δώδεκα επί-
καιρες ερωτήσεις που έχω καταθέσει, πεντακόσιες δώδεκα
φορές που έχω υποχρεώσει τους Υπουργούς αυτής της Κυβέρ-
νησης να έρθουν και να λογοδοτήσουν εδώ για εγκλήµατα, πρά-
ξεις και παραλείψεις που καταγγέλλουν οι πολίτες, κινήµατα στη
δυτική Αθήνα αλλά και σε όλη την Ελλάδα.

Δεν είναι µια ατοµική δουλειά αυτό που έχει γίνει και θα ήθελα
να ευχαριστήσω τους συναγωνιστές και τους συναγωνίστριες,
τις συνεργάτες και τους συνεργάτες που έχουν βοηθήσει την
προετοιµασία αυτών των ερωτήσεων.

Κύριε Υπουργέ, κλείνουµε µε το εµβληµατικό θέµα των γεω-
τρήσεων υδρογονανθράκων. Μιλάµε για την ερευνητική γεώ-
τρηση στη Ζίτσα των Ιωαννίνων σε απόσταση αναπνοής από
τεράστιας σηµασίας προστατευόµενες περιοχές, πέρα από την
πόλη των Ιωαννίνων.

Ετοιµάζεται µια γεώτρηση µε µια περιβαλλοντική µελέτη, η
οποία είναι γραµµένη -όπως και τόσες άλλες- στο πόδι. Έχω συµ-
µετάσχει σε αυτή τη διαβούλευση για την περιβαλλοντική µελέτη.
Διαβούλευση για το έργο δεν έχει γίνει. Στη διαβούλευση για την
περιβαλλοντική µελέτη συµµετείχαν και η Πανηπειρωτική Συνο-
µοσπονδία, η Αδελφότητα Κουρέντων Ιωαννίνων, οι Τοπικές Συ-
νελεύσεις Καλοχωρίου, Δελβινακόπουλου και η Οµοσπονδία
Αδελφοτήτων Καλαµά. Θα συνεχίσετε να αγνοείτε τις αρνητικές
αυτές γνωµοδοτήσεις;

Θα διαβάσω ένα απόσπασµα της συµµετοχής της WWF στη
διαβούλευση: «Οι ισχυρισµοί της µελέτης περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων βρίσκονται εκτός του διεθνούς επιστηµονικού consen-
sus, χωρίς καµµία απολύτως τεκµηρίωση, αφού οι συντάκτες δεν
περιλαµβάνουν καµµία απολύτως παραποµπή σε έγκυρες ή µη
έγκυρες πηγές. Η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων αµφισβη-
τεί ότι τίθεται εξαιρετικά υψηλής βεβαιότητας -very high con-
fidence- πόρισµα της διακυβερνητικής επιτροπής για το κλίµα,
σύµφωνα µε το οποίο η οικονοµική ανάπτυξη που βασίζεται στα
ορυκτά καύσιµα υπονοµεύει τόσο τους στόχους βιώσιµης ανά-
πτυξης, όσο και τις όποιες δράσεις µετριασµού της κλιµατικής
αλλαγής».

Ενδεικτικό της προχειρότητας –ακούσατε το, κύριε Υπουργέ-
είναι ότι ανάµεσα στο θεσµικό πλαίσιο αναφέρεται και η ΣΔΛΑΠ Πε-
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λοποννήσου -Πίνακας 11/2- και όχι το αντίστοιχο της Ηπείρου, στο
οποίο βρίσκεται η γεώτρηση. Ακόµα και στην περιφέρεια έκαναν
λάθος. Εν συντοµία, πρόκειται για µια ελλιπή και εσφαλµένη ΜΠΕ.

Σας κάλεσα να απαντήσετε στις καταγγελίες των οργανώσεων
των κινηµάτων. Επιπροσθέτως, γιατί δεν έχει γίνει ειδική οικολο-
γική αξιολόγηση; Γιατί δεν εξετάστηκε η δέουσα εκτίµηση, όπως
προβλέπει η οδηγία για την αδειοδότηση στις προστατευόµενες
περιοχές; Γιατί δεν έχει ληφθεί υπ’ όψιν η αρχή της µη υποβάθ-
µισης της κατάστασης των υδατικών σωµάτων από την οδηγία-
πλαίσιο για το νερό; Μιλάµε για τρεις κεντρικές ευρωπαϊκές
οδηγίες. Τις παραβιάζετε και τις τρεις.

Για ποιον λόγο γίνονται όλα αυτά, κύριε Υπουργέ; Για να πα-
ραβιάζουµε τις δεσµεύσεις µας για το κλίµα; Για µία εξόρυξη, η
οποία δεν θα ωφελήσει κανέναν; Ποιος ωφελήθηκε στον Πρίνο;
Μειώθηκαν οι τιµές πετρελαίου στους κατοίκους της Καβάλας;
Είναι ή δεν είναι αρνητικοί ισολογισµοί και µηδενικά τα έσοδα της
εξόρυξης στον Πρίνο τόσο καιρό; Ποια είναι τα έσοδα που επι-
καλείστε εσείς και τα άλλα κόµµατα που το κάνουν, ότι θα φέρει
αυτή η εξόρυξη; Μια δράση για την καταστροφή, απέναντι στις
επόµενες γενεές και σε εµάς, για τα κέρδη ποιων; Της «ENER-
GEAN» και δύο-τριών πολυεθνικών;

Θέλουµε να µας απαντήσετε τι λέτε απέναντι σε όλους αυτούς
που µίλησαν ξεκάθαρα και ξεγύµνωσαν το πόσο αντιεπιστηµονική
είναι αυτή η µελέτη των περιβαλλοντικών επιπτώσεων αυτού του
εγκλήµατος που επιχειρείτε στα Κούραντα και στη Ζίτσα Ιωαννί-
νων.

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα προσπαθήσω να απαντήσω σε όλα τα

ερωτήµατα που βάλατε µε την ερώτησή σας.
Το πρώτο ερώτηµα είναι ποιες είναι οι επιπτώσεις των εξορύ-

ξεων στην κλιµατική κρίση. Όπως ξέρετε, έχει εγκριθεί η στρα-
τηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων του έργου, όπου εκεί
περιγράφονται αναλυτικά όλες οι ιδιαιτερότητες και όλα αυτά,
τα οποία είναι απαραίτητα να γίνουν. Διότι κάθε έργο και ανάλογα
µε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις, όταν εγκρίνεται η απόφαση
έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, βάζει και όρους που πρέπει να
τηρούνται και κατά τη φάση εξόρυξης, αλλά και την φάση λει-
τουργίας.

Εµείς αυτή τη στιγµή είµαστε στη φάση της ερευνητικής γεώ-
τρησης. Και εδώ δεν αποτελούν θέµα οι περιβαλλοντικές επιπτώ-
σεις για την ερευνητική γεώτρηση και δεν ξέρουµε ακόµη αν
βρούµε και τι θα βρούµε.

Σε ό,τι αφορά τις µισθωτικές συµβάσεις, γιατί όλα αυτά έχουν
αναφορά στον ν.4014/2011 και µε στόχο κάθε παρέµβαση να
αφήνει το ελάχιστο περιβαλλοντικό αποτύπωµα, έργα στον χώρο
µε µηδενικό αποτύπωµα δεν υπάρχουν, µόνο όταν δεν γίνονται.

Σε ό,τι αφορά το ερώτηµα, γιατί δεν εκτιµώνται οι έµµεσες και
σωρευτικές επιπτώσεις από τις εκποµπές αερίων του θερµοκη-
πίου, διενεργήθηκε στρατηγική περιβαλλοντική εκτίµηση, σύµ-
φωνα µε ΚΥΑ του 2006 για την εκτίµηση των περιβαλλοντικών
επιπτώσεων ορισµένων σχεδίων και προγραµµάτων, σε συµµόρ-
φωση της οδηγίας του 2001, όπως τροποποιήθηκε µε την ΚΥΑ
του 2017, βάσει στρατηγικής µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων, που εγκρίθηκε µε την απόφαση 172162/2-12-2014 του τότε
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Σε συνέχεια της έγκρισης για την περιβαλλοντική αδειοδότηση
της ερευνητικής γεώτρησης στην περιοχή των Ιωαννίνων, εκπο-
νήθηκε κατάλληλη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Σύµ-
φωνα µε την τεκµηρίωση στη µελέτη αυτή, οι εκποµπές αερίων
του θερµοκηπίου στην περιοχή κυµαίνονται σε πολύ χαµηλά επί-
πεδα λόγω της απουσίας σηµαντικών πηγών εκποµπών αερίων
του θερµοκηπίου. Παραδείγµατος χάριν, αστικές περιοχές, αυ-
τοκινητόδροµοι και βιοµηχανικές δραστηριότητες.

Οι κυριότερες πηγές εκποµπών είναι οι µικρού-µεσαίου µεγέ-
θους κτηνοτροφικές δραστηριότητες και η καύση ξύλων για θέρ-
µανση κατά τους χειµερινούς µήνες λόγω του ορεινού όγκου.

Υπό το πρίσµα αυτό και δεδοµένου ότι το έργο δεν σχετίζεται
µε αξιοσηµείωτες εκποµπές αερίων θερµοκηπίου, οι όποιες εκ-
ποµπές αερίων από την υλοποίηση της ερευνητικής γεώτρησης
-γιατί όλα αυτά είναι σε εξέλιξη- είναι µικρές, βραχυπρόθεσµες
και εστιασµένες σε τοπικό επίπεδο ή και ακόµη σε επίπεδο πε-
ριοχής έργου.

Για τις υπόλοιπες, επειδή ο χρόνος πέρασε, θα χρειαστώ λίγο
χρόνο παραπάνω, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία
µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αρσένη, έχετε τον

λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ -ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υπήρχε, όπως είπατε, η διαβούλευση για τη

µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Εκεί πέρα και εγώ και όλοι
οι τοπικοί φορείς και οι οργανώσεις εκθέσαµε το πόσο αντιεπι-
στηµονική είναι αυτή η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων.

Όµως, ξέρετε κάτι; Η δράση σας για τις εξορύξεις -και µιλώ
διακοµµατικά- είναι µια δράση αρνητών της κλιµατικής αλλαγής.
Δεν µπορώ να σας περιγράψω κάπως διαφορετικά παρά σε αρ-
νητές της κλιµατικής αλλαγής. Εσείς που ξεκινάτε τις εξορύξεις,
τώρα θα τις επεκτείνετε, τη στιγµή που ο κόσµος καίγεται από
την κλιµατική κατάρρευση.

Τι θέλετε να µας πείτε; Ότι επειδή έχουν λίγους κλιµατικούς
ρύπους τα Γιάννενα, µπορούµε να κάνουµε εκεί εξορύξεις; Αυτό
ήταν το επιχείρηµά σας, ότι είναι µόνο από την κτηνοτροφία οι
ρύποι και από τα αυτοκίνητα και είναι λίγοι; Και γι’ αυτό θα βά-
λουµε όλους αυτούς τους ρύπους δίπλα στον Βίκο, δίπλα σε
τόσες απόλυτης προστασίας και σηµασίας προστατευόµενες πε-
ριοχές, τοπικά και φυσικά ορόσηµα και τοπόσηµα για αυτόν τον
τόπο;

Θέλετε να πείτε ότι σε αυτή την περιοχή, στη Ζίτσα και παρα-
δίπλα στα Κούρεντα, τα οποία επισκέφθηκα, στη συζήτηση που
έκαναν εκεί οι κάτοικοι. Είναι ένας ανέγγιχτος τόπος. Εκεί πάνω
στο βουνό, που είναι πάνω από όλα αυτά τα χωριά, η γεώτρηση
αυτή δεν θα διαλύσει τα νερά, δεν θα διαλύσει όλο το οικοσύ-
στηµα; Πείτε µας πού έχει ξαναγίνει αυτό; Πείτε µας για ποιο
λόγο αρνείται η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων τα συµπε-
ράσµατα του επιστηµονικού πάνελ της διεθνούς σύµβασης για
την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής.

Πείτε µας για ποιο λόγο αναλαµβάνετε το να είστε µε τους κλι-
µατικούς αρνητές, εσείς, τα κόµµατα που στηρίζετε τις εξορύξεις
σε αυτή τη χώρα και να µας φέρετε µελέτες περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων που αρνούνται τα συµπεράσµατα του διεθνούς επιστη-
µονικού πάνελ της σύµβασης ενάντια στην κλιµατική αλλαγή, που
σε αυτά τα συµπεράσµατα στηρίζονται οι κλιµατικές διαπραγµα-
τεύσεις, στα οποία κατά τα άλλα πηγαίνει ο κ. Μητσοτάκης. Εξη-
γήστε µας ποιο συµφέρον εξυπηρετείτε, γιατί το δηµόσιο
συµφέρον δεν είναι. Οι πολίτες δεν εξυπηρετούνται. Ποιο συµ-
φέρον εξυπηρετείτε;

Πάτε να κάνετε εξόρυξη, µας λέτε, φυσικού αερίου. Θα δούµε
τελικά τι θα βγάλετε. Μας λέτε για φυσικό αέριο. Είναι ή δεν είναι
ο πιο επικίνδυνος κλιµατικός ρύπος; Το φυσικό αέριο είναι ή δεν
είναι αυτός ο κλιµατικός ρύπος ο οποίος εκλύεται κατά 40% κατά
την εξόρυξη και µεταφορά και µόνο το υπόλοιπο 60% καίγεται;
Είναι ή δεν είναι αυτή τη στιγµή ο µεγαλύτερος κίνδυνος, µε βάση
όλες τις επιστηµονικές µελέτες για την κλιµάκωση της κλιµατικής
κατάρρευσης; Και εσείς πάτε να κάνετε εξόρυξη φυσικού αερίου;
Και ξέρουµε τι θέλετε να κάνετε. Αν περάσει εξόρυξη εδώ πέρα,
στη Ζίτσα, θα φέρετε τσουνάµι εξορύξεων σε όλη την υπόλοιπη
χώρα.

Έχετε µετατραπεί σε κυβέρνηση κλιµατικών αρνητών και εσείς
και όλα τα κόµµατα που υποστηρίζουν τις εξορύξεις, είτε αυτός
είναι ο ΣΥΡΙΖΑ είτε είναι το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ. Σας καλούµε να στα-
µατήσετε και να µας πείτε τα εξής.

Οι καταγγελίες είναι από τις οργανώσεις. Αρνείστε τα συµπε-
ράσµατα της επιστηµονικής επιτροπής του ΟΗΕ για την αντιµε-
τώπιση της κλιµατικής κρίσης; Έχετε φτάσει σε αυτό το σηµείο;
Γιατί η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων που µας φέρατε,
αυτό κάνει. Σταµατήστε αυτό το έγκληµα και στη Ζίτσα και στην
Ελλάδα.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, τα συµφέροντα των πολιτών εξυπηρετούµε,
κανενός άλλου. Βλέπω εδώ ότι είστε απέναντι για την εξόρυξη
υδρογονανθράκων. Είστε απέναντι για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, για φωτοβολταϊκά και αιολικά, όπου πάνε να γίνουν.

Για πέστε µου, επειδή λέτε ότι εξυπηρετούµε συµφέροντα κά-
ποιων, εγώ δεν τους ξέρω. Αν ξέρετε, να µας πείτε…

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: «EXXONMOBILE»…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ακούστε µε.
Επειδή περάσαµε µία ενεργειακή κρίση και ακόµη δεν ξέ-

ρουµε, δεν έχουµε ισορροπήσει, γιατί µεταφέρουµε πηγές ενέρ-
γειας για να καλύπτουµε ανάγκες. Δεν είµαστε αυτάρκεις. Λέµε
να πάµε στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας για να µην εξαρτό-
µαστε εθνικά και να µην κινδυνεύουµε από πλευράς µεταφοράς
πετρελαίου ή φυσικού αερίου.

Και από την άλλη για τη µετάβαση αυτή, µέχρι να µπορούµε
από µόνοι µας και χωρίς να έχουµε εξάρτηση απ’ έξω, θα πρέπει
να κάνουµε έργα. Σέβοµαι την ευαισθησία σας, αλλά δεν ανα-
γνωρίζω ως µοναδικούς εσάς για την προστασία του περιβάλλο-
ντος. Και άλλοι έχουν ευαισθησίες και εµείς και όλη η Βουλή.
Όµως κάτι πρέπει να κάνουµε, διαφορετικά αν απαγορεύσουµε
και για τα αιολικά και τα φωτοβολταϊκά και για τις εξορύξεις
αυτές των υδρογονανθράκων, µέχρι να φτάσουµε στο σηµείο να
είµαστε αυτάρκεις -δεν είµαστε ακόµα- δεν µπορεί να φωνάζουµε
και να µη δίνουµε απάντηση στον κόσµο που δεν έχει να πληρώ-
σει το ρεύµα.

Για πέστε µου, ποια µαγικά υπάρχουν. Έχετε καµµιά µαγική
λύση;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα µειωθούν οι τιµές;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ακούστε µε, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μην το χαλάσουµε τώρα,

σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε.
Τον σέβοµαι και είναι ρητορικά τα ερωτήµατα. Εγώ σέβοµαι

την ευαισθησία και θέλω να σας πω ότι και εµείς την ίδια ευαι-
σθησία έχουµε.

Όµως, µέχρι να φτάσουµε να κάνουµε αυτά τα οποία είναι απα-
ραίτητα, όποιο έργο κι αν εκτελεστεί στο περιβάλλον, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, όπως ένας δρόµος ή οποιαδήποτε άλλη επέµ-
βαση θα έχει περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Μόνο εκεί που δεν
φτιάχνεις τίποτα δεν παρεµβαίνεις στο περιβάλλον. Όµως, από
την άλλη πλευρά, η ισορροπία ανάµεσα στις ανάγκες, στις εξελί-
ξεις, στη ζωή, στην ποιότητα και στο περιβάλλον είναι µια δυνα-
µική ισορροπία. Με αυτή την έννοια βλέπετε τις παρατηρήσεις
µου.

Και επειδή αναφερθήκατε πριν και στο αν θίγονται και άλλα
πράγµατα και µιλήσατε για τον υδροφορέα, θέλω να σας πω ότι
το υδάτινο σύστηµα της περιοχής της γεώτρησης και η υδρογε-
ωλογική λεκάνη δεν επικοινωνούν µε τα συστήµατα των Στενών
Καλαµά και Αχέροντα. Αυτά δεν τα λέω εγώ, αλλά και οι επίσηµοι
θεσµικοί φορείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 

Επίσης, όσον αφορά την ειδική οικολογική αξιολόγηση, η πε-
ριοχή που συζητάµε είναι εκτός αναγνωρισµένης περιοχής «NA-
TURA» και δεν επηρεάζεται σηµαντικά η περιοχή αυτή. Δεν θέλω
να πω για τη δέουσα εκτίµηση. Βρίσκεται, όπως είπα, εκτός ανα-
γνωρισµένης περιοχής «NATURA» και δεν επηρεάζεται αυτή η πε-
ριοχή από τη συγκεκριµένη επέµβαση.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι και οι υπόλοιπες παρατη-
ρήσεις είναι στην ίδια κατεύθυνση. Είπα πως θα κάνουµε ό,τι
χρειάζεται για να καλύψουµε ενεργειακές ανάγκες. Περί αυτού
και ο λόγος. Και επειδή η µετάβαση έχει χρόνο µπροστά και κρύ-
βει σηµαντικούς κινδύνους και για το περιβάλλον και για την κοι-
νωνία και για την οικονοµία, θα πρέπει να είµαστε λίγο πιο
προσεκτικοί. Μέχρι τότε, θα πρέπει να διαχειριστούµε µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο όποια πηγή έχουµε, η οποία µπορεί να µει-
ώσει, να ελαχιστοποιήσει την έκθεση σε κινδύνους εξάρτησης
από την ενέργεια, κάτι που έχει παρενέργειες σε όλη την οικονο-
µία της πατρίδας µας. Γι’ αυτό µε βλέπετε να σας µιλώ µε προ-
σοχή. Είναι ερευνητική γεώτρηση. Αν ανακαλυφθούν πράγµατα
που χρήζουν περαιτέρω διερεύνησης, όποιος κι αν θα είναι εδώ
οφείλει να τα λάβει υπ’ όψιν.

Σήµερα που µιλάµε, όµως, τα δεδοµένα που έχουµε για την
ερευνητική γεώτρηση -γιατί ακόµη δεν ξέρουµε τι θα βρούµε-
είναι προς αξιολόγηση και τα νέα δεδοµένα θα χρειαστούν ίσως
και νέους όρους.

Με αυτή την παρατήρηση και επειδή είναι και η τελευταία σε
ό,τι µε αφορά, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, επίκαιρη ερώτηση και
επειδή έχω µάθει να σέβοµαι το Κοινοβούλιο και τους συναδέλ-
φους µου, θέλω και σε εσάς και σε όλους τους συναδέλφους βε-
βαίως και στον αγαπητό Πρόεδρο και στο Προεδρείο, αλλά και
σε όλα τα στελέχη και τους υπαλλήλους της Βουλής να ευχηθώ
πάνω απ’ όλα υγεία και καλή Ανάσταση. Εύχοµαι όταν θα ανοίξει
ξανά η Βουλή, να συνεχίσει να επιτελεί τον ρόλο της, γιατί οι ευ-
θύνες είναι πολλές, αλλά και γιατί πολλά κρίσιµα ζητήµατα είναι
ανοικτά, ώστε να µπορέσουµε συνεργαζόµενοι να κλείσουµε δια-
χρονικές εκκρεµότητες του παρελθόντος.

Υγεία λοιπόν και καλή Ανάσταση, κύριε Πρόεδρε! 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Καλό Πάσχα, καλή ξε-

κούραση σε όλες και όλους!
Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι οι δύο επίκαιρες ερωτήσεις

του κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, δηλαδή η έκτη µε αριθµό 655/3-4-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου µε θέµα: «Άµεσες ενέργειες προκει-
µένου να αρθούν οι παράνοµες κατασχέσεις σε ενισχύσεις πρώ-
της αρωγής σεισµόπληκτων συµπολιτών µας αλλά και να
προστατευτούν µέχρι να χρησιµοποιηθούν για το σκοπό που κα-
ταβλήθηκαν» και η ένατη µε αριθµό 656/3-4-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου µε θέµα: «Απαλλαγή από το ΦΠΑ των
δαπανών επισκευής και ανοικοδόµησης σεισµόπληκτων κτηρίων»
δεν θα συζητηθούν, γιατί ο κ. Κεγκέρογλου και ο κ. Σταϊκούρας
συνεννοήθηκαν µεταξύ τους να µη συζητηθούν.

Οπότε, επαναλαµβάνω ότι σας εύχοµαι καλό Πάσχα! 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 19.04’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα Τρίτη
11 Απριλίου 2023 και ώρα 10.30’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που θα διανεµηθεί.
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